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مردم از مراجعه به مراکز انتقال خون 

واهمه ای نداشته باشند
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عدم مناسب سازی محیط شهری 
مشکل معلولان

قصه تکراری خورهای بندرعباس

گروه خبر // تبدیل گازهای فلر به خوراک، برق، سوخت و ... به  دلیل ایجاد آلودگی زیست محیطی 
در مناطق نفت خیز ضروری است.

  بــه گــزارش خبرنگار دریــا ؛ نایب رئیس کمیســیون انرژی مجلس معتقد اســت بایــد گازهای فلر 
بــه صورت رایــگان در اختیار بخش خصوصی قرار گیــرد چراکه تنها در این شــرایط گاز فلر به برق یا 
فرآورده تبدیل خواهد شــد.  احمد مرادی، با اشــاره به اینکه مطابق برنامه ششــم توســعه باید تا پایان 
برنامه از ســوزاندن ۹۰ درصد گازهای فلر جلوگیری شــود، گفت: متاســفانه برخلاف برنامه ششــم، در 
این مهم پیشــرفت قابل ملاحظه ای نداشــتیم در حالی که اکثر کشــورهای دنیا برای جلوگیری از سوزاندن 
گازهای فلر خود برنامه دارند. نماینده مردم بندرعباس، قشــم، ابوموســی، حاجی آباد و خمیر در مجلس 
شــواری اســلامی افزود: از آنجا که هنوز زیرســاخت توســعه جلوگیری از ســوزاندن گازهای فلر در 
 کشــور فراهم نشده پیشــرفت خوبی در این زمینه مشــاهده نمی شــود، ضمن آنکه دولت خود به تنهایی 
نمی  تواند در این کار موفق شــود لذا باید از بخش خصوصی کمک گرفت و در این راستا تسهیلات لازم را 

در اختیــار آن ها قرار داد. وی با بیان اینکه فازهای ۱۹ و ۱۲ میدان گازی پارس جنوبی متولی جمع  آوری 
و مهار گازهای فلر هســتند، ادامه داد: ماده ۴۸ قانون برنامه ششم دولت را مکلف به مهار فلرها کرده است 
که در این زمینه دولت یا باید گازها را به زیر صفر رسانده یا آنکه فلرها را با مهار کربن  ها بهینه  سازی کند 
تا آلایندگی ها کم اثر شوند.به گفته مرادی با وجود آنکه در قانون برنامه ششم توسعه مهار ۹۰ درصد فلرها 
تاکید شــده اما هنوز گزارش دقیقی از میزان اقدامات انجام شده ارائه نشده و به  همین دلیل مجلس به دنبال 
انجام وظیفه نظارتی خود است.وی با بیان اینکه کمیسیون انرژی مجلس به جد به دنبال اجرای برنامه ششم 
توسعه در این خصوص است، ادامه داد: باید این گازها به  صورت رایگان در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد 
چراکه تنها در این شرایط گاز فلر به برق یا فرآورده تبدیل خواهد شد. نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
ادامه داد: جمع  آوری و تبدیل گازهای فلر به خوراک، برق، سوخت و... به  دلیل ایجاد آلودگی زیست محیطی 
در مناطق نفت خیز ضروری است ضمن آنکه هدر رفت این گازها به معنای از بین رفتن ثروت کشور است 

چراکه مهار گازهای فلر ارزش  افزوده و اشتغال به دنبال دارد.

بندرعباس همچنان 
در وضعیت قرمز کرونایی
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استاندار هرمزگان خبر داد

ترخیص ۲۶۴ هزار تن 
کالای اساسی 

از گمرکات هرمزگان

در چهارراه اتوبوسرانی بندرعباس؛

ملک متروکه ای 
محله را ناامن کرد 

تامین مسکن بانوی بندرعباسی 
به دستور استاندار هرمزگان
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نقش معلولین و جایگاه آنان در فضای 
شهری امروزی

توسط وزیر میراث فرهنگی در نامه های جداگانه؛

مراتب ثبت ملی ۱۲ اثر منقول فرهنگی تاریخی 
به استاندار هرمزگان ابلاغ شد

احمد مرادی نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس عنوان کرد

واگذاری رایگان گازهای فلر به بخش خصوصی
باید این گازها به  صورت رایگان در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد چراکه تنها در این شرایط گاز فلر به برق یا فرآورده تبدیل خواهد شد

بحران مسکن محرومان
صفحه 2را بخوانید

مناطق آزاد ،پایانه های صادراتی 
کشور

مسئولیت اجتماعی و اچ آی وی

توتنگ فاقد پنچ کیلومتر جاده 
آسفالت
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ماسک تنها واکسن فعلی کرونا

  گروه خبر // ۵۸ نفر از شهروندان در دیدار با رئیس کل دادگستری استان هرمزگان 
مطالبات خود را مطرح کردند.

  به گزارش خبرنگار دریا ؛ در راستای تکریم ارباب رجوع و به منظور رسیدگی به مطالبات 
مردم، رئیس کل دادگستری اســتان هرمزگان با ۵۸ نفر از مراجعین دستگاه قضایی دیدار 

و گفتگو کرد.
  در جریــان ایــن دیدار که معاونین قضایی رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان نیز 
حضور داشــتند، پس از بررســی هر یک از درخواست های مطرح شده، به منظور پیگیری 
و رفع مشــکلات مراجعین، دســتورات لازم صادر شــد.   گفتنی اســت، علاوه بر دیدار 
اقشــار مختلف مردم با رئیس کل دادگســتری و مسئولین قضایی استان هرمزگان طی ایام 
 هفته، در روز های ســه شنبه نیز به صورت اختصاصی جلســات دیدار مردمی با رعایت 

پروتکل های بهداشتی مقابله با کرونا برگزار می شود.
  همچنین همزمان با دیدار مردمی رئیس کل دادگستری استان هرمزگان، رؤسا و دادستان ها 
در ۱۸ حوزه قضایی استان نیز ضمن برپایی میز خدمت به مطالبات مراجعان دستگاه قضایی 

در اقصی نقاط هرمزگان رسیدگی می کنند.

میراث فرهنگی،  وزیــر   // خبــر  گروه 
گردشگری و صنایع دســتی در سه نامه 
منقول  اثــر  ثبت ۱۲  مراتــب  جداگانه 
هرمزگان  استاندار  به  را  فرهنگی تاریخی 

ابلاغ شد. 
  علی اصغر مونســان در سه نامه جداگانه به 
فریدون همتی با ابــلاغ مراتب ثبت ملی ۱۲ 
اثر منقول فرهنگی تاریخی به وی، نوشت: در 
اجرای قانون راجع به حفظ آثار ملی، مصوب 
آبان ۱۳۰۹ مجلس شــورای ملی و نظام نامه 
اجرایی آن، مصــوب ۱۳۱۱ هیئت وزرا، بند 
»ج« از ماده واحده قانون تشــکیل سازمان 
میراث فرهنگی کشــور مصوب بهمن ۱۳۶۴ 
مجلس شورای اســلامی و بند ششم از ماده 
سوم قانون اساس نامه سازمان میراث فرهنگی 
کشور مصوب ۱۳۶۷ مجلس شورای اسلامی، 
ماده ۲۲ آئین نامه حفاظت از میراث فرهنگی 
کشــور، مصوب ۱۳۸۱ شورای امنیت کشور، 
فصــل دوم آیین نامه مدیریت، ســامان دهی، 
نظارت و حمایت از مالکان و دارندگان اموال 
منقول مجاز مصوب ۱۳۸۴  فرهنگی تاریخی 
هیات وزیــران، مراتب ثبــت ۱۲ اثر منقول 
فرهنگی تاریخی به شرح زیر، پس از تشریفات 
قانونی لازم در فهرست آثار ملی ایران به ثبت 

رسیده، اعلام می شود.
صندوق چوبی قبر حضرت سیدســلیمان )ع( ، 

شماره ثبت ۱۵۱۴، مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
چوب دستی متبرک امام زاده سیدسلیمان )ع( ، 

شماره ثبت ۱۵۱۵، مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
عودســاز شــماره ۱، امام زاده شاه اســماعیل 
طلاشکوئیه حاجی آباد، شــماره ثبت ۱۵۱۶، 

مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
عودســاز شــماره ۲، امام زاده شاه اســماعیل 

طلاشکوئیه حاجی آباد، شــماره ثبت ۱۵۱۷، 
مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸

 محل نگهداری این ۴ اثــر در اداره کل اوقاف 
و امور خیریه اســتان هرمزگان در شهرســتان 
بندرعبــاس، شــهر بندرعباس، خیابــان امام 

خمینی)ره(، پشت امام زاده سیدمظفر)ع( است.
ظرف سفالین نخودی با تزئینات هندسی )شماره 
اموالی: ۸۸۲-۱۳۹۰(، شماره ثبت ۱۵۱۸، مورخ 

۶ بهمن ۱۳۹۸
 پیاله سفالین خاکستری منقوش با نقش بزکوه 
)شــماره اموالی: ۸۷۱-۱۳۹۰(، شــماره ثبت 

۱۵۱۹، مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
ظرف سفالین قهوه ای با تزئینات رنگی هندسی 
)شــماره اموالی: ۸۶۰-۱۳۹۰(، شــماره ثبت 

۱۵۲۰، مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
سکه دینار )شماره اموالی: ۸۲۶(، شماره ثبت 

۱۵۲۱، مورخ ۶ بهمن ۱۳۹۸
کاشی زرین فام با نقش خرگوش )شماره اموالی: 
۸۶۰۹۵(، شماره ثبت ۱۳۰۸، مورخ ۱۱بهمن 

۱۳۹۷
کاشی زرین فام با نقش ســرو )شماره اموالی: 
۸۶۰۹۷(، شماره ثبت ۱۳۰۹، مورخ ۱۱بهمن 

۱۳۹۷
کاشی زرین فام با نقش هندسی )شماره اموالی: 
۸۶۰۹۴(، شماره ثبت ۱۳۱۰، مورخ ۱۱بهمن 

۱۳۹۷
ریتون سفالی )شماره اموالی: ۸۶۲۸۶(، شماره 

ثبت ۱۳۱۱، مورخ ۱۱بهمن ۱۳۹۷
  بــه گزارش ایرنا ؛محل نگهــداری این ۸ اثر 
منقول فرهنگی تاریخی ثبت شده که در ۲ نامه 
مشابه و جداگانه به استاندار هرمزگان ابلاغ شده 
در موزه باستان شناســی و مردم شناسی خلیج 
فارس در شهر بندرعباس، بلوار پاسداران است.

آبا بتن ساحل                    رسیدگی به مطالبات ۵۸ نفر از شهروندان در دیدار مردمی رئیس کل دادگستری هرمزگان
تولید و عرضه بتن آماده
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مردم از مراجعه 
به مراکز انتقال خون واهمه ای نداشته باشند

  گروه خبر // فرماندار بندرعباس طی بازدیدی ســرزده از مرکز انتقال 
خون بندرعباس، از نحوه ارائه خدمات در این مرکز تقدیر کرد.به گزارش 
خبرنگار دریا ؛  عزیزاله کناری فرماندار بندرعباس طی بازدیدی که به طور 
سرزده از مرکز انتقال خون بندرعباس به عمل آورد از نحوه خدمت رسانی 
انتقال خون ابراز رضایت نمود.فرماندار بندرعباس طی بازدیدی ســرزده 
که از تمامی بخشــهای انتقال خون داشت، از نحوه ارائه خدمت رسانی و 
رعایت پروتکل های بهداشتی این اداره کل تقدیر کرد.فرماندار بندرعباس 
در حاشیه این بازدید گفت: انتقال خون مسئولیت خطیری در مسیر مراقبت 
از ســلامت و جان هموطنان ما را بر عهده دارد و در این شــرایط کرونا 
خدمت رسانی به بیماران نیازمند به خون، نیروهای مسولیت پذیر و ایثارگر 
را می طلبد. خرسندم از اینکه در همه شرایط این عزیزان با انگیزه و تلاش 
مضاعف در حال خدمت رسانی به مردم هستند.در ادامه دکتر ایمان زارعی 
 مدیرکل انتقال خون هرمزگان با اشــاره به توسعه مراکز درمانی و افزایش 
تخت  های بیمارستانی افزود: مصرف خون در استان با توجه به بیماران خاص 
 که مصرف کنندگان همیشــگی خون هستند، از طرفی تصادفات و سوانح 
جاده ای، اعمال جراحی، مادران باردار و... همیشه وجود دارد و بیمارستانها 
و مراکز اورژانس نیز هیچگاه تعطیل نیســتند.وی با تاکید بر اینکه مردم از 
مراجعه به مراکز انتقال خون واهمه ای نداشته باشند تصریح کرد: انتقال خون 
مرکزی برای درمان و مراجعه بیماران نیست و شهروندان با خیالی آسوده 
به مراکز اهدا مراجعه نمایند تا پاییز و زمســتانی پر از امید را برای بیماران 

مصرف کننده خون رقم بزنند.

آمادگی کامل هرمزگان برای هجوم احتمالی ملخ ها 
  گروه خبر // رئیس سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان گفت: اکیپ های 
ردیابی و مبارزه با ملخ در اســتان سازماندهی شده و با بهره گیری از توان 
نیروهای سازمان و ظرفیت دیگر دستگاههای اجرایی آمادگی لازم برای 
مبارزه و مقابله با هجوم احتمالی ملخ ها به استان مهیا شده است.به گزارش 
خبرنگار دریا ؛  علی باقرزاده همائی اظهار کرد: تاکنون ۴۴ هکتار مبارزه 
بر علیه ملخ های صحرائی انجام شــده و حدود ۳۰ هزارهکتار ردیابی در 
سراسر استان هرمزگان صورت گرفته است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
هرمزگان بیان کرد: تمام امکانات آماده است و در صورت مشاهده هرگونه 
دسته جات ملخ که به سمت کشور حرکت کنند آمادگی مبارزه وجود دارد 
تا دسترنج کشاورزان و امنیت غذایی کشور مورد تهدید قرارنگیرد.وی ادامه 
داد: انتظارمی رود دستگاه های دیگر  کما فی السابق نیز همکاری های لازم 
را داشته باشند .رئیس سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان اضافه کرد: با انجام 
تمهیدات لازم نباید اجازه دهیم این ملخ ها امنیت غذایی را با مخاطره  مواجه 
نمایند و به کشاورزی ما آسیب برساند.وی در پایان اظهار داشت: اکیپ های 
ردیابی و مبارزه با ملخ در اســتان سازماندهی شده و با بهره گیری از توان 
نیروهای سازمان و ظرفیت دیگر دستگاههای اجرایی آمادگی لازم برای 

مبارزه و مقابله با هجوم احتمالی ملخ ها به استان مهیا شده است.

تامین مسکن بانوی بندرعباسی 
به دستور استاندار هرمزگان

  گروه خبر // به دنبال دستور ویژه استاندار هرمزگان مبنی بر تهیه منزلی 
مناسب برای بانوی بندرعباسی که هفته گذشته، آلونک وی تخریب شده بود، 
خانه ای برای او رهن شــد. به گزارش خبرنگار دریا ، دکتر فریدون همتی 
اســتاندار هرمزگان در این خصوص، عنوان کرد: با کمک هزینه بهزیستی، 
خانه ای مناســب برای بانوی بندرعباسی و فرزندانش رهن شد. وی ادامه 
داد: قرارداد رهن این خانه منعقد و خانه تحویل آنان شد. استاندار هرمزگان 
همچنین با تاکید بر ضرورت اجرای قانون در موضوع صیانت از اراضی ملی 
و دولتی، خواستار تدبیر دستگاه های مسئول و اخذ مجوزها و احکام قانونی 
برای اجرای هرگونه حکم تخریب با لحاظ کردن مشکلات کنونی مردم شد.

خبر

خبری
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گروه خبر // استاندار هرمزگان از ترخیص ۲٦٤ 
هزار تن کالای اساسی و مواد ضروری مورد نیاز 

تولید در کشــور، از گمرکات استان هرمزگان 
خبر داد.

   به گزارش خبرنگار دریــا ، دکتر فریدون همتی 
ضمن اعلام این خبر، عنوان کرد: در راســتای مفاد 
مصوبــه ۱۷۸ ســتاد هماهنگی اقتصــادی دولت، 
گمرکات استان هرمزگان از تاریخ هجدهم آبان ماه 

همزمان با ابلاغ بخشنامه تسهیلات، تسهیلات لازم 
را در راســتای اجرای بخشنامه، اعمال کرده است.

وی خاطرنشان کرد: از تاریخ ۱۸ آبان ماه همزمان 
با ابلاغ بخشنامه، ترخیص کالا اساسی از گمرکات 
اســتان با شــتابی بیش از پیش صــورت گرفت.

استاندار هرمزگان تاکید کرد: بر اساس آمار و ارقام 

در این مدت ۲۶۴ هزار تن کالای اساســی و مواد 
ضروری مورد نیاز تولید در کشور از گمرکات استان 
هرمزگان ترخیص شده اســت.همتی تصریح کرد: 
همچنین ۶۸ هزار تن کالای اساسی و مواد ضروری 
تولیدات کشور نیز در جریان انجام تشریفات گمرکی 

در هرمزگان قرار دارد.

دانشگاه  ســخنگوی   // خبر  گروه 
علوم پزشــکی هرمزگان گفت: در 
شهر بندرعباس چهار مرکز تشخیص 
کرونا آماده تست گیری از شهروندان 

هستند. 
   دکتــر فاطمــه نوروزیــان در جمع 
شــهروندان  افــزود:  خبرنــگاران، 
بندرعباســی برای انجام تست کرونا به 
مرکــز توحید واقع در بلــوار علی ابن 
ابیطالب شهرک توحید، مرکز سید مظفر 
به نشانی نایبند شمالی- کوچه امامزاده 
سیدمظفر، مرکز ۲۲ بهمن واقع در کوی 
۲۲بهمن- کوچه کوثــر ۶ جنب مرکز 
بهداشــت و مرکز شهید کاتبی به نشانی 

کوی ملت )۲۵۰۰دستگاه( کوچه سلمان 
۵ مراجعه کنند.وی زمان مراجعه به این 
مراکز را در روزهای عادی از ســاعت 
۷:۳۰ تــا ۱۴ و در روزهای تعطیل از 
ســاعت ۸ تا ۱۳ دانست و عنوان کرد: 
شهرســتان های  دیگر  در  شــهروندان 
اســتان نیز برای انجام تســت کرونا به 
مراکز درمانی همان شهرســتان مراجعه 
کنند.ســخنگوی دانشگاه علوم پزشکی 

هرمزگان همچنین در خصوص وضعیت 
رنــگ بندی کرونایی شهرســتان های 
استان اظهار کرد: از ۱۳ شهرستان استان 
هرمزگان یک شهرســتان در وضعیت 
قرمز، ۶ شهرستان در وضعیت نارنجی و 
۶ شهرستان نیز در وضعیت زرد کرونایی 

هستند.
  نوروزیان بیان کرد: اکنون شهرســتان 
بندرعبــاس در وضعیت قرمز قرار دارد 

و شهرســتان های رودان، حاجی آباد، 
پارســیان، بندرخمیر، قشم و بستک در 
وضعیت نارنجی و شهرستان های میناب، 
و  بشاگرد، جاسک  بندرلنگه،  سیریک، 
بوموسی نیز در وضعیت زرد هستند. به 
گزارش ایســنا ؛ وی در پایان با اشاره 
به اینکه شــمار جانباختــگان مبتلا به 
کرونا در هرمزگان به ۹۰۸ نفر رســید، 
اضافه کرد: اکنون ۲۰۱نفر با تشــخیص 

کووید۱۹ در بیمارســتان های اســتان 
هرمزگان بستری هستند که از این شمار 
۵۹نفر در بخش مراقبت های ویژه )آی. 
سی. یو( بستری هستند و حال ۱۸نفر از 

آنها وخیم است.

گروه خبر // مدیر اداره بنادر و دریانوردی شهید باهنر با اشاره 
به دور جدید اعمال محدویت به منظور جلوگیری از شیوع کرونا 
ویروس در بنادر مرکز اســتان، تاییده تســت سلامت  وزارت 
بهداشــت را لازمه صدور بلیط شناور و سفر بومیان را منوط به 
احراز هویت، همچنین لازمه سفر غیر بومیان به جزایر استان را 

احراز شرایط سفر عنوان کرد.
   بــه گزارش خبرنگار دریا ، »حمید رضا محمد حســینی تختی« با 
اشاره به ابلاغ سیاســت های جدید و اعمال محدودیت های رفت و 

آمدی  در بنادر مرکز استان گفت: ارائه خدمات در مسیرهای سه گانه 
بندرشــهید حقانی – قشم – هرمز همه روزه از ساعت ۶ صبح آغاز و 
تا ساعت ۱۸  ادامه دارد. وی افزود: ارائه خدمات در ساعات یاد شده 
از بندر شهید حقانی به جزیره قشم و بلعکس به شکل مستمر و برای 
جزیره هرمز سه سفر برای رفت در ساعات )۷صبح -۱۳و۱۷ عصر ( 
و برگشت از هرمز ساعت ۸ صبح و ۱۴:۳۰ بعد ظهر انجام می پذیرد.
مدیر اداره بنادر و دریانوردی شهید باهنر با تاکید به اینکه سفر بومیان 
منطقه منوطه به انجام مراحل احراز هویت است خاطرنشان کرد: لازمه 

سفر افراد غیر بومی به جزایر استان احراز شرایط سفر) ارائه ماموریت 
اداری – انجام امور قضایی – اموردانشــگاهی و...( تعیین شــده و از 
ســفر افراد فاقد شرایط وگردشگران  ممانعت به عمل می آید . محمد 
حسینی تختی با اشاره به برقراری ارتباط مستقیم سامانه تهیه بلیط بندر 
شهید حقانی با سامانه وزارت بهداشت که چندی پیش برقرار شده است 
اظهار داشــت: پس از انجام مراحل احراز هویت چه برای افراد بومی 
و چه غیر بومی  اســامی در ســامانه تهیه بلیط بندر بارگذاری و پس 
از دریافت پاسخ تست سلامت افراد از سوی سامانه وزارت بهداشت 
نسبت به صدور بلیط شناور اقدام می شود. به گفته مدیر اداره بنادر و 
 دریانوردی شهید باهنر کلیه الزامات بهداشتی و مراقبتی ابلاغی از جمله

 فاصله گذاری اجتماعی، گند زدایی بنادر و شناورها و غیره انجام و در 
طول مسیر دریایی به منظور تهویه هوا درب شناورها با رعایت الزامات 

ایمنی چندین بار باز و بسته می شود .

استاندار هرمزگان خبر داد

ترخیص ۲۶۴ هزار تن کالای اساسی از گمرکات هرمزگان

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان خبرداد

بندرعباس همچنان در وضعیت قرمز کرونایی

مدیر اداره بنادر و دریانوردی شهید باهنر خبر داد

 تاییده تست سلامت لازمه صدور بلیط شناور

پشت پرده سیاست 

پیشنهادهای عملیاتی گروه اروپایی به بایدن   
شــورای روابط خارجی اروپا: فشار حداکثری علیه ایران شکست خورد؛ بایدن 
تعامل با تهران را احیا کند . تنها ۵۰روز تا شــروع کار جو بایدن رئیس جمهور 
جدید آمریکا در کاخ ســفید باقی مانده و همزمان ترور شهید دکتر فخری زاده 
در ایــران تنش ها را بار دیگر بالا برده اســت با این حال یک گروه غیر دولتی 
 که نخبه های سیاســی اروپایی عضو آن هســتند، در بیانیــه ای از جو بایدن و 
دولت های اروپایی خواســتند با همکاری یکدیگر زمینه بازگشت دولت جدید 
آمریکا به برجام را فراهم کنند. در این بیانیه که شــش عضو ارشــد اندیشکده 
»شــورای روابط خارجی اروپا« از جمله »خاویر ســولانا« مســئول سیاست 
خارجی ســال های ۱۹۹۹ تا ۲۰۰۹ اتحادیه اروپا در یادداشــتی به کشورهای 
اروپایی و اتحادیه اروپا برای احیای تعامل با ایران توصیه کرده و  اولویت را برای 
اروپایی ها برشمرده اند، آمده است: با توجه به تلاش های سختی که در خصوص 
حفظ توافق هســته ای در چهار سال گذشته صورت گرفته، دولت های اروپایی و 
اتحادیــه اروپا باید از دولت بایدن و ایران بخواهند تا بدون فوت وقت به اجرای 
کامــل این توافق بازگردند و همچنین بازیگران اروپایی باید به صورت فعالانه و 
هماهنگ، نقشه راه معتبری را برای حمایت از این تلاش ها ترسیم کنند.این بیانیه 
خاطر نشان می کند: سیاست فشــار حداکثری دولت ترامپ علیه ایران شکست 
خورده اما تحریم های بی سابقه بر زندگی مردم عادی تاثیر منفی گذاشته، کاهش 
فوری تنش ها میان ایران و ایالات متحده برای ثبات خاورمیانه و احیای تعاملات 
دیپلماتیک در خصوص طیف گسترده ای از مسائل حیاتی است. از این رو، نقطه 
آغاز باید احیای برجام باشــد که در زمینه پیمان جهانی منع گسترش تسلیحات 
هسته ای، توافقی حیاتی محسوب می شود.این بیانیه در ادامه گام هایی را نیز برای 
کار ترسیم می کند و می نویسد: در هفته های پیش رو، فرانسه، آلمان و انگلیس 
)تروئیکای اروپایی( باید با صدور بیانیه ای مشــترک از دولت بایدن بخواهند تا 
پس از مراســم تحلیف رســما تمایل خود را برای بازگشت به برجام اعلام کند. 
همچنین از ایالات متحده و ایران بخواهند تا برای پایبندی متقابل توافق کنند. سه 
کشور اروپایی همچنین باید برای برگزاری نشست کمیسیون مشترک برجام پیش 
از ۲۰ ژانویه پافشــاری کنند و جوزف بورل نماینده عالی اتحادیه اروپا به عنوان 
مسئول هماهنگ کننده برجام باید اعضای باقی مانده در این توافق را تشویق کند 
تا از ایالات متحده بخواهند به برجام بازگردد و از قطعنامه ۲۲۳۱ ســازمان ملل 
متحد حمایت کند.در عین حال آن ها باید از کانال های دیپلماتیک با ایران درباره 
هرگونه تشــدید اوضاع با ایالات متحده هشدار دهند چرا که هرگونه تنش پیش 
از مراسم تحلیف ریاست جمهوری در آمریکا تلاش های دیپلماتیک را به شدت 
دشوار می کند. به موازات، کشورهای اروپایی و اتحادیه اروپا باید نقشه راهی را 
در زمینــه همکاری های فراآتلانتیک و کاهش تنش ها در خاورمیانه برای دولت 
بایدن و سیاســت های گســترده تر آمریکا در منطقه مدنظر قرار دهند. این اقدام 
همچنین برای اطمینان بخشــی و کاهش مخالفت ها با احیای تعاملات با ایران از 
ســوی برخی شرکای اروپا در منطقه لازم است. این بیانیه از سوی نخست وزیر 
پیشین سوئد، معاون اســبق وزیر امور خارجه انگلیس، رئیس کنفرانس امنیتی 
مونیخ، سفیر پیشین فرانسه در ایالات متحده، وزیر امور خارجه پیشین لهستان و 

مسئول اسبق سیاست خارجی اتحادیه اروپا به امضا رسیده است. 

بدرقه جانگداز دانشمند هسته ای 
پیکر پاک شــهید فخری زاده در امامزاده صالح آرام گرفت . یوسفی-مراسم 
تشییع پیکر پاک شهید محسن فخری زاده دانشمند هسته ای و رئیس مؤسسه 
پژوهــش و نوآوری های دفاعی، به منظور جلوگیــری از ازدحام جمعیت با 
حضور فرماندهان نیروهای مسلح و خانواده معظم شهید  در ستاد وزارت دفاع 
برگزار و در نهایت پیکر مطهر این شهید مخلص و بی ادعای صنعت دفاعی در 
صحن امامزاده صالح و در کنار شــهید شــهریاری به خاک سپرده شد.در این 
مراســم  وزیر دفاع، فرمانده کل سپاه، فرمانده کل ارتش، فرمانده ناجا،  وزیر 
اطلاعات، فرمانده نیروی قدس سپاه،  فرمانده نیروی هوافضای سپاه، فرمانده 
نیروی زمینی سپاه و جمعی دیگر از فرماندهان نیروهای مسلح حضور داشتند. 
وزیر دفاع در مراسم تشییع پیکر شهید محسن فخری زاده طی سخنانی اظهار 
کرد: »دشــمن به خوبی می داند هیچ جنایتی نزد ملت ایران بی پاسخ نخواهد 
ماند و ما حتماً جنایتکاران را تعقیــب می کنیم و امر فرماندهی معظم کل قوا 
اجرا خواهد شد.« امیر حاتمی افزود: »ما امروز با شخصیتی وداع می کنیم که 
از نوجوانی با خدای خود پیمان بســت و بر این پیمان پای فشرد و امروز به 
این  پیمان وفا کرد و به مقام شــهادت رسید. فقدان این شهید عزیز برای همه 
ما جانکاه اســت. اگر دشمنان رذیلانه دست به این جنایت نزده و خون شهید 
عزیز ما را نریخته بودند، چه بســا در گمنامی از این دنیا می رفت. امروز شهید 
عزیز ما که فقط الگوی شــاگردان خودش بود، یک شخصیت جهانی است و 
همه کســانی که پای در راه او می گذارند یک الگوی جدید دارند.« وی ادامه 
داد: »ما با دشمنی مواجه ایم که ۴۰سال گفت »گزینه نظامی روی میز است« 
ولی جرئت اســتفاده از آن را پیدا نکرد و با سرافکندگی این گزینه را زیر میز 
برد، این به دلیل مجاهدت رزمندگان و دانشــمندان ما بود، بدانید این پیشرفت 
ادامه خواهد یافت.« وزیر دفاع تأکید کرد: »تلاش بزرگی که شــهید عزیز ما 
انجام می داد با قوت ادامه پیدا خواهد کرد و ما دیروز در جلســه اول بودجه 
دولت، گام اول را برداشتیم و بودجه سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع 
را دوبرابر کردیم.« امیر حاتمی در پایان با هشــداری صریح به دشمن گفت: 
»دشــمن به خوبی می داند هیچ جنایتی نزد ملت ایران بی پاســخ نخواهد ماند 
و ما حتماً جنایتکاران را تعقیــب می کنیم و امر فرماندهی معظم کل قوا اجرا 
خواهد شد. کشورهایی در این حادثه ابراز انزجار کردند که من از آن ها تشکر 
می کنم اما نهادهای بین المللی که مماشات کردند، بدانند این کار، تروریست ها 
را وقیح تــر می کند، اگر در دام نظرات خود بمانید یــک روز این ترور دامن 
شما را می گیرد.« سردار ســلامی فرمانده کل سپاه هم در حاشیه این مراسم 
با هشدار جدی به کسانی که دستشــان به خون شهید فخری زاده آلوده شده 
اســت،گفت: »دشمنان منتظر پاسخ  باشند اما زمان، مکان و کیفیت عمل را ما 
تعیین می کنیم.« ســلامی با تاکید بر قطعی بودن واکنش گفت: »اصل مجازات 
آمران و عاملان به قوت خود باقی اســت.« مهدی رسولی مداح اهل بیت نیز 
اشعار حماســی را در ابتدای این مراسم قرائت کرد: »خشم امروز من از قبل 
فزون تر گشته/ از شب تیره بغداد ورق برگشته/ ما که از کرب وبلا درس جنون 

می گیریم/ عاقبت پاره تن و غرق به خون می میریم«

انعکاس  
انتخاب نوشت: پایگاه خبری میدل ایست آی در خبری به نقل از یک منبع عالی رتبه 
اماراتی مدعی شد ایران بدون هیچ واسطه ای پیغامی به محمد بن زاید ولیعهد امارات 
ارسال کرده است مبنی بر این که ما شما را مسئول ترور شهید فخری زاده می دانیم و 
اگر آمریکا به ایران حمله کند، ما به امارات حمله نظامی خواهیم کرد. این پایگاه خبری 
افزوده پیام محکومیت ترور شهید فخری زاده بعد از این تهدید جدی ایران توسط سران 

امارات منتشر شده است.
تابناک نوشت : اکبر ترکان عضو حزب اعتدال و توسعه  در پاسخ به این سوال که آیا 
محمدباقر نوبخت کاندیدای احتمالی حزب اعتدال و توسعه است؟ گفت: خیر، صحت 
ندارد. بهتر است نوبخت خودش در این باره صحبت کند؛ قرار شد همه مسائل مربوط 
به حزب از سوی دبیرکل اعلام شود. هنوز درباره این مسائل گفت و گویی در حزب 

صورت نگرفته، حتی فرصتی برای تشکیل جلسه رخ نداده است.
ســایت 598 نوشــت: طی روزهای اخیر برای سومین ســال متوالی در تهران بوی 
نامطبوعی استشــمام شد که هنوز منشأ و منبع آن برای دستگاه های مسئول ازجمله 
شهرداری تهران و سازمان حفاظت محیط زیست نامعلوم است. هرچند که طی سال های 
اخیر حدس و گمان هایی درباره منشأ بوی نامطبوع در تهران زده شده است؛ از مرکز 
دفع زباله آرادکوه گرفته تا زمین های کشاورزی و دامداری های اطراف تهران و حتی 
سیستم جمع آوری فاضلاب شهری اما هنوز هیچ کدام از این منابع به عنوان منشأ اصلی 
بوی مرموز تهران تایید نشده اند. انتشار بوی نامطبوع در تهران طی سال اخیر در بیشتر 

مواقع با افزایش غلظت آلاینده دی اکسید گوگرد همراه بوده است.
انتخاب نوشت: پایگاه خبری العرب نزدیک به عربستان سعودی درباره ترور محسن 
فخری زاده نوشت: احتمالا مسئولان ایرانی شعار هایی مربوط به دادن پاسخ در زمان 
مناسب را تکرار می کنند، تا این که موعد واگذاری قدرت به بایدن فرا برسد. به احتمال 
زیاد، محل پاســخ ایران به ترور دانشمند هسته ای اش، عراق خواهد بود، همان طور 
که در واکنش به ترور سردار سلیمانی، با حمله ایران به پایگاه های آمریکایی در عراق 

مواجه شدیم.
خبرگزاری دانشجو نوشت: شبکه۲ سیما به دلیل اشتباه فاحش انتصاب عکس »سردار 

نوعی اقدم« به شهید فخری زاده رسماً عذرخواهی کرد.
حق پاسخ ایران به حمله تروریستی به اطلاع سازمان ملل رسید

کاظم غریب آبادی  ســفیر و نماینده دایم جمهوری اســلامی ایران در سازمان های 
بین المللی مستقر در وین، در بخشی از نامه خود  خطاب به مدیرکل دفتر سازمان ملل 
در وین نوشت: »جمهوری اسلامی ایران،  به شدت ترور دکتر فخری زاده را محکوم 
و یک بار دیگر بر تعهد خود در مبارزه با تروریســم تأکید می کند. در همین راستا، 
جمهوری اسلامی ایران حق خود، از جمله حق ذاتی دفاع از خود را برای اتخاذ تمامی 
اقدامات لازم در پاسخ به این حمله تروریستی و هرگونه اقدامات متخلفانه دیگر، مطابق 
منشور ملل متحد و حقوق بین الملل محفوظ می دارد.« همزمان، وزارت خارجه روسیه 
ترور شهید فخری زاده را محکوم و آن را عملیاتی تروریستی توصیف کرد. سخنگوی 
وزارت خارجه چین نیزضمن محکوم کردن ترور دانشمند هسته ای ایران گفت پکن از 

این حادثه شوکه شده است.

تازه های مطبوعات
ایران- رئیس دفتر رئیس جمهور در یادداشــتی که در این  روزنامه منتشر شده است، از 
عضویت شــهید فخری زاده در تیم مذاکرات برجام خبر داد. محمود واعظی در بخشی از 
یادداشتش نوشته است: به دلایلی درست نبود که خبر مربوط به عضویت شهیدفخری زاده 

در تیم برجام منتشر شود اما او از رئیس جمهور نشان درجه۲ خدمت دریافت کرد.
صبح نو – این روزنامه در گزارشــی با تیتر »گرای ۳۶۰درجه«  با اشاره به صحبت های 
وزیرخارجه که گفته بود »بعضی دوستان به آمریکا »گرا« می دهند تا نه با دولت روحانی 
بلکه با آن ها مذاکره کند«، نوشت : »ظریف که خود به واسطه ایجاد پیوند میان سیاست 
خارجی و داخلی مورد انتقاد است، رقیب سیاسی را به ارسال پیام برای مذاکره نکردن با 

دولت متهم می کند.«
فرهیختگان- این روزنامه در انتقاد از پوشش خبری حادثه ترور شهید فخری زاده توسط 

صدا و سیما نوشت: »پخش HD  محتوای آنالوگ «
آرمان ملی- احمد نقیب زاده در گفت و گو با این روزنامه گفت: »اصولگرایان به دنبال 
این هستند که بهبود وضعیت اقتصادی کشور را به نام خود ثبت و به افکار عمومی جامعه 
القا کنند که یک دولت اصولگرا موفق شده این گشایش ها را در کشور به وجود بیاورد. آن 
چه مسلم است این است که اقدامات و توافقاتی که اصولگرایان می کنند به مراتب از اصلاح 

طلبان مستحکم تر خواهد بود.«
کیهــان – این روزنامه با اشاره به اظهارات اخیر اعضای مجمع روحانیون مبارز نوشت: 
»آن چه بوی خیانت می دهد، نپرداختن سران مجمع روحانیون به این واقعیت تلخ است که 
دولت به غلط، آدرس گشایش و رونق اقتصادی را به اعتماد و مذاکره و توافق با آمریکا 
حواله داد و به مدت هفت سال، اقتصاد را در رکودی عمیق فرو برد؛ بدتر این که همچنان، 
با بزک کردن جوبایدن، این اطمینان را می دهند که بنا ندارند در ۱۰ ماه باقی مانده، قصور 

و تقصیرهای هفت سال گذشته را جبران کنند.«
بی توجهی 9 ماهه دولت درباره محاسبه ارز جهانگیری

در حالی که هیئت وزیران در مصوبه دی ماه سال گذشته خود مقرر کرده بود در مواردی 
که کالا هنگام ثبت سفارش و تامین ارز در گروه یک )مشمول ارز ۴۲۰۰( قرار داشته باشد 
اما هنگام تادیه معادل ریالی، در گروه ۲ )مشمول ارز نیمایی( قرار بگیرد، مابه التفاوت آن 
طبق یک فرمول مشخص خواهد بود. بررسی ها نشان می دهد بانک مرکزی از اسفند سال 
گذشته درخواست تغییر این مصوبه دولت را داشته و بالاخره پس از ۹ ماه، این درخواست 
در روزهای اخیر توسط یک مسئول ارشد اجرایی به اعضای اقتصادی کابینه ابلاغ شده 

تا به جای »زمان تادیه معادل ریالی«، زمان ترخیص کالا ملاک این محاسبه قرار گیرد.
قطع کامل دست ممنوع المعامله ها از نهادهای دولتی

یک مقام مسئول در ابلاغیه جدید خود خطاب به برخی نهادهای اقتصادی دولت، به 
آن ها اعلام کرده با توجه به ضرورت اطلاع دقیق دســتگاه های مربوط از فهرست 
کامل و به روز اشخاص حقیقی و حقوقی ممنوع  المعامله برای جلوگیری از هر نوع 
معاملات دولتی، مقرر شــد با هماهنگی مقامات مســئول در قوه قضاییه و وزارت 
دادگستری )سازمان تعزیرات( این فهرست در آینده ای نزدیک به صورت یک پایگاه 

اطلاعات متمرکز در اختیار دستگاه های مسئول در قوه مجریه قرار بگیرد.

    
سرمقاله

  اولا درحالی که داشتن مسکن حق قانونی هر شهروند ایرانی 
اســت و از طرفی دیگر بایستی به مسکن محرومان هم توجه 
ویژه ای صورت پذیرد، اما متاسفانه در سال های اخیر مسکن 
از برنامه های دولت کنارگذاشــته شد و همین موضوع باعث 
شد از یک طرف قیمت مســکن افزایش یابد واز طرفی دیگر 
محرومان و قشر متوسط و ضعیف جامعه برای تامین مسکن با 
مشکلات بیشتری مواجه شوند و حاشیه نشینی نیز افزایش یابد.
طرح مسکن مهر مولود دولت های نهم و دهم در واقع انقلابی در 
تولید مسکن بود که در دولت های یازدهم و دوازدهم این طرح 
متوقف شد و درصورتیکه طرح مسکن مهر در این دولت ها نیز 
با رفع نواقص احتمالی تداوم می یافت و توسط وزیر ثروتمند، 
طرحی مزخرف خوانده نمی شد، این انقلاب تولید مسکن نیز 
متوقف نمی شد و اقشار متوسط و ضعیف جامعه نیز خانه دار 
می شدند و از خانه دار شدن ناامید نمی شدند؛ بطوریکه در حال 
حاضر از خانه دار شدن که ناامید شده اند، حتی بسیاری از آنها 
توان رهن و اجاره خانه را هم ندارند واین قشر مورد بی توجهی 
قرار گرفته است. از طرفی دیگر احتکار دو ونیم میلیون واحدی 
مسکن در کشور و عدم اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های 
خالی، عدم حمایت از ظرفیت انبوه ســازان برای تولید مسکن 
و... باعث شــد، روند تولیدمسکن به کم ترین حدممکن برسد 
و ناامیدی به صاحب مسکن شــدن اقشار مختلف نیز به اوج 
برســد واز آن طرف نهادهای دولتی و خصوصی تولید مسکن 
در این ســال ها، کمترین تولید مسکن را داشته اند. در دو سه 
ســال اخیر نیز که بازار مسکن با شرایط موجود بطور کامل در 
دستان دلالان قرار گرفته اند و مردم عادی تقریبا از فایل خرید 
مسکن خارج شده اند وکمتر خانه اولی می تواند خانه بخرد و 
دلالان بایکدیگر در خرید وفروش مسکن رقابت می کنند و این 
رقابت باعث افزایش حبابی و لجام گسیخته قیمت مسکن شده 
است و هیچ نظارتی بر دلالان بی شناسنامه مسکن وجود ندارد 
و پــول های بادآورده بدون پرداخت مالیات و عوارض و... در 
حساب های دلالان است و هرکدام دارای دهها ملک می باشند 
و دولت و مجلس در این حوزه اقدام مناسبی انجام نداده است.
از آن طرف روزبه روز محرومان برای تامین مســکن بیش از 
پیش با مشکل مواجهند وبدلیل افزایش قیمت ها و اجاره بها، 
حتی توان پرداخت پیش پرداخت و اجاره بهای خانه را ندارند 
و در شــهری مانند بندرعباس که شهری صنعتی واقتصادی و 
مهاجرپذیر است، این افزایش قیمت ها بیشتر است و محرومان 
بامشکلات بیشتری مواجه بوده وبه حاشیه نشینی پناه می برند 
و در مناطق حاشــیه نشین ســختی ها و مشکلات فراوانی را 
مجبورند به جان بخرند و دولت نســبت به این اقشار هم هیچ 
برنامه ای ندارد. درصورتیکه وظیفه دولت تامین مسکن آحاد 
جامعه و بخصوص قشر محروم و مستضعف جامعه است که روز 

به روزهم بر تعدادشان افزوده می شود.
  علی زارعی

بحران مسکن محرومان

گروه خبر // حجت الاسلام والمسلمین مهدیان، 
مدیــرکل اوقاف هرمزگان گفــت :با توجه به 
رسالتی که ســازمان اوقاف نسبت به تبلیغ، 
ترویج و نهادینه کردن سنت حسنه وقف دارد، 
برنامه هایی جهت ایجــاد وقف های جدید، در 

دستور کار خود قرار داده است.
   از ابتدای سال ۹۹ تاکنون در این راستا ۳ انجمن 
یــاوران وقف مختص ایجاد موقوفات در هرمزگان 
راه اندازی شــده و ۱۹ انجمن که در سنوات گذشته 
راه اندازی شــده بود، فعال شده اند تا در این حوزه 

فعالیت داشته باشــند. یکی دیگر از اقدامات ما در 
این زمینه برگزاری ۳۲ نشســت تخصصی وقف با 
اقشار و اصناف مختلف اعم از بازاریان، فرهنگیان، 
قرآنیــان و مبلغین بوده اســت. همچنین ۱۰ مرکز 
مشــاوره وقف در بقاع متبرکــه و ادارات اجرایی 
اوقاف سراسر استان راه اندازی شده و ارائه خدمات 

و  نشســت های تخصصی وقف  می دهند.خروجی 
فعالیــت انجمن های یاوران وقف و ارائه مشــاوره 
در مراکز مشــاوره وقف و همچنین فعالیت مبلغین، 
ایجاد ۳۱ موقوفه جدید با رویکرد موقوفات منفعتی 
و اجتماعی بوده است. با نیازسنجی هایی که توسط 
انجمن های یــاوران وقف و مراکز مشــاوره وقف 

صورت گرفته، خوشــبختانه نیــات این موقوفات 
متناسب با نیازهای روز اســتان هرمزگان در نظر 
گرفته شــده اســت.به گزارش ایکنا ؛ شهرســتان 
بندرعبــاس با ۸ موقوفــه و بندرلنگه با ۷ موقوفه 
جدید، بیشترین موقوفه را نسبت به شهرستان های 
دیگر ثبت کرده اند. شهرســتان های دیگر استان نیز 
نســبت به بضاعت خود پای کار آمده اند، از این رو 
از همه فعالین عرصه وقف برای تلاش بی دریغی که 
در راستای ترویج این سنت حسنه داشته اند تشکر 

و قدردانی می کنم.

ثبت ۳۱ وقف جدید در هرمزگان
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دانشجو
قربان دیدگانت استاد جان دل آرا
جانا محبتی کن این بنده ی خدا را

من مخلص تو هستم اصلا فدای کفشت
با نمره ای بخندان این قوم بینوا را
لطفی نما و بر ما اندک عنایتی کن
باور نما نگویم با غیر این ماجرا را

استاد جان کرم کن بر ما مگیر خرده
کاین جزوه ای که گفتی دق مرگ کرد ما را

چند اسم خارجی را با چند شکل و درهم
تحویلمان تو دادی آخر چه سود ما را ؟
هر وقت دیدمت من جسمم به لرزه افتاد
گویی که موش بیند آن گربه ی جفا را

آن صفر را که خر خوان ام خبائثش خواند
اما به دور گردان این صفر بی صفا را

یک ترم با تو بودم رقصیده ام به سازت
شاباشمان بگردان آن نمره کذا را !

  ملیحه میرعبدالهی
***

استاندارد نیست
درهمم، آشفته ام، افکارم استاندارد نیست
هیچ حتی ذره ای رفتارم استاندارد نیست

بالشم، دمپایی ام، لیفم، کتم، اینترنتم
یا همین لپ تاپ لاکردارم استاندارد نیست

از هواکش تا کمد دیواری و کابینتم
هرچه در آپارتمانم دارم استاندارد نیست
حرف های خانم همسایه را با شوهرش
می توانم بشنوم، دیوارم استاندارد نیست

شیرِ گیجی دستشویی را جهنم کرده است
بی خیالش نیستم، آچارم استاندارد نیست

گوشی ام یک وقت هایی خود به خود چت می کند
باید آن را پشت در بگذارم استاندارد نیست
بس که در کابین آسانسور معلق مانده ام 
همچنان از ریختش بیزارم استاندارد نیست

جمعه یک راننده زد کلا مرا ناکار کرد
گفت می بخشید، وانت بارم استاندارد نیست
این که شعرم تا حدودی از فصاحت دور شد
من مقصر نیستم، خودکارم استاندارد نیست 

  مصطفی مشایخی

طنز

گــروه گــزارش// بشــر در طول 
ای  از  وســیله  حیاتش، همــواره 
اســتفاده  ارتباط  برقــراری   برای 
می کرده است ، تا بتواند پیام خود را 

به دیگران برساند. 
    یکــی از مهمتریــن واصلــی ترین 
وســیله های ارتباطی  راه ها هستند از 
آنجایی که برخورداری از حداقل امکانات 
رفاهی و خدمات عمومی بر اساس اصول 
قانون اساسی حق مسلم همه اقشار کشور 
از جمله روستائیان است و محرومیت از 
امکانات عمومی همواره یکی از مهمترین 
موارد دافعه روستایی و بروز مهاجرت و 
جابجایی جمعیتی است. جمعیت روستایی 
از نظر توســعه در یک محیط ناپایدار و 
از نظر جغرافیایی  در ســکونت گاه هایی 
کوچک و کاملا پراکنده زندگی می کنند. 
این دو ویژگــی در جامعه روســتایی 
ایران،یعنی کوچک بودن روستاها باعث 
گردیده  اســت که آستانه جمعیتی کافی 
بــرای ارائه بســیاری از خدمات وجود 
نداشته باشــد و پراکنده بودن روستاها 
نیز نه تنها دسترسی روستاها به خدمات 
سایر نقاط را نیز با مشکل مواجه می کند. 
چه بســیار از روستاهایی که به صورت 
فصلی تخلیه شــده اند و سایر روستاها 
نیز جمعیت جوان خــود را به دلیل نبود 
 راه دسترسی و اشــتغال پایدار از دست 
داده اند.مشــکلات راه ها همیشــه جز 

است.  ترین مشکلات روستاییان  اصلی 
اما حالا با شروع فصل زمستان و شروع 
 فصــل بارندگی این معضــل دو چندان 
می شود. زمستان به دلیل خرابی راهها و 
عدم دسترسی به امکانات زیرساختی و 
رفاهی بیش از ۷۰ درصد روستاییان به 
شهرهای اطراف کوچ می کنند.در سلسله 
گزارش هــای  روزنامــه مردمی دریا از 
که  هرمزگان  استان  روستاهای  وضعیت 
یکی از مهمترین قطــب های اقتصادی 
کشور است را منتشر کردیم . مشکلات 
روســتا ها و حتی خود شهر بندرعباس 
پایان ندارد، این بار به  ســراغ روستایی 
رفتیم که مردم آن  ســالیان سال است که 
با وعده های تعمیر جاده و آسفالت جاده 
فصل ها را عوض کرده اند. راه روستایی 
روستای توتنگ هماگ از توابع دهستان 
که   بندرعباس  مرکزی(  ســیاهو)بخش 
بطول ۵کیلومتر آسفالت نیست این روستا 
درفاصلــه ۱۰۰کیلومتری مرکزاســتان 
قرار دارد فاقد راه آســفالته میباشــد و 
بخصوص درفصل زمستان غیر قابل تردد 
بــوده و رفت وآمد ســاکنین را که بیش 
با مشکل مواجه  از۸۰۰نفرجمعیت دارد 
کرده است.  پیمانکاران مختلفی در چندین 
 مرحله بخشــی ازکار را انجام داده و رها 
کرده اند. بارندگــی مجدد باعث خرابی 
 فعالیــت های انجام شــده و هدر رفت 
بیت المال شــده است که سبب می شود 

 اهالــی روســتای توتنــگ  بــه  دلیل 
نامناســب بودن راه دسترسی، روزهای 
بارندگی و سرد ســال را با حداقل ترین 
امکانات در همان روســتاحبس شوند.
وضعیت جاده خاکی روســتای توتنگ  
سبب شده تا مردم این دیار با مشکلات 
فراوانی دســت  وپنجه نــرم کنند. اهالی 
روســتای توتنگ در زمان مسدود بودن 
راهها واقعا در مشکلات بسیاری هستند 
خصوصا اگر خانواده ای مریض داشــته 
باشــد یا مادر باردار زمان وضع حملش 
باشد، در چنین شرایطی مردم در سختی 
به سر می برند. در این روستا به دلیل عدم 
وجود زیر ساخت های مناسب ساکنین باید 
مسیری را پیاده گذر کنند تا به روستاهای 
نزدیک برسند و بتوانند از آنجا با وسیله 
نقلیه به شهر برسند.تردد برای افرادی که 
با جاده آشــنایی ندارند بسیار پر خطر 
 است و در شب دید مناسب ندارد در این 
 جاده هــای پــر خطر ممکن اســت 
اتفاق هایی ناگــواری رخ دهد که باعث 
شــود هم اســتانی هایمان جان خود را 
از دســت بدهند تنها ۵ کیلومتر آسفالت 
کردن جاده مشکل عظیمی نیست که ۳الی 
 ۴ پیمانکار نتواننــد آن را انجام دهند و 
بیت المال هدر برود. اگر روســتایی راه 
مناســب برای عبور و مرور نداشته باشد 
مورد توجه قرار نمی گیرد و پیشــرفت 

نمی کند. 
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تا به امروز می گفتیم هرمزگان قطب اقتصاد کشــور، شــاهراه 
تجاری کشــور القابی که برای هرمزگان گفته می شود ، اما بهتر 
است عنوانی در خور شان تر برایش انتخاب کنیم. شهری بدون 
تدبیر، شــهری رها شده، اســتانی با منابع هنگفت اما نه برای 
 مردمــش و....اگر بخواهیم در مورد هرمزگان و مشــکلاتش، 
محرومیت هایش صحبت کنیم حرف برای گفتن زیاد است اما 
یکی از مسائلی که بسیار نگران کننده است و فکر نمی کنم هیچ 
جای دنیا دیگر همچین مشکلی وجود داشته باشد مشکل خورها 
و فاضلاب های رها شــده در این خورها است. خورهای که از 
مرکز شــهر رد می شوند و به راحتی فاضلاب های آنها در دریا 
رها می شوند. ســال ها است در این زمینه بحث ها شده است، 
جلســات متعدد برگزار شده اســت. از حضور یکی از اعضای 
شورای شهر در میان فاضلاب ها و جهانی شدن آن تا اعتصاب 
و ....از قــول ها وعده ها تا.... اما هیــچ کدام تا به امروز عملی 
نشــده است. حال یک سالی است بوی تعفن تمام شهر را گرفته 
اســت تا حدی که از تحمل افراد خارج شــده است.تصمیمات 
 متعدد جلسات شــهرداری، اداره آب و فاضلاب همه و همه در 
سال های متعدد نتوانستند مشکل خورها و فاضلاب بندرعباس 
را حل کنند. مشکلی حل نشــدنی برای یک شهر که اقتصاد و 
درآمد آن برای یک کشور می تواند کافی باشد.خوری که جای 

معتادان شده است، مکانی برای انواع ویروس ها و بیماری ها در 
سطح شــهر. خوری مملو از فاضلاب روانی که به دریا سرازیر 
می شــود .اگر آلودگی محیط زیست، الودگی دریا؛ مکانی برای 
 انواع بیماری های در دریا و ســطح شهر همه و همه و بسیاری 
ناگفته های دیگر از وجود خوری است که در قطب اقتصادی کشور 
رها شده است.شاید دیگر برای مسولین امر اهمیتی نداشته باشد 
قطعاً اهمیت ندارد و گر نه تا به حال فکری برای این معضل انجام 
داده بودند. خور یک مسئله است و رها شدن فاضلاب شهری از 
خورها به دریا مسئله ای بزرگتر. همیشه دریا نماد پاکی و زلالی 
 و حتی درمان بسیاری از دردها بوده . دریا نشانی از برکت برای 
ساحل نشینان بوده و هست اما سال ها است دریای خلیج همیشه 
فارس تبدیل شده است به مکانی برای دفع زباله و فاضلاب . شهرهای 
ساحلی در همه جای دنیا جزء یکی از تفریحگاه ها و شهرهای 
 توریستی به حســاب می آیند و از ظرفیت دریا و ساحل خود
  بهره برداری های فراوانی انجام می دهند . ما در شــهر ساحلی 
خود حتی نمی توانیم به راحتی به کنار ســاحل برویم چون با 
وجود فاضلاب ها در ســاحل محل تجمع حیوانات شده است. 
حتی نمی توانی تنی به آب بزنی به دلیل آلودگی شدید آب دریا 
در ســاحل بندرعباس..این قصه سالها است شروع شده است و 

پایانی خوش ندارد .

قصه تکراری خورهای بندرعباس
یادداشت

توتنگ فاقد پنچ کیلومتر جاده آسفالت

گروه گزارش//  مترو ها همیشه با معضلی 
به نام دستفروش ها روبه رو بوده اند و یک 
شاخص خوب برای وضعیت اقتصادی و حال 
و روز بد جیب نه تنها فقط مردم تهران بلکه 
همه ی مردم  ایران بوده است. در واقع هر 
شخصی از کار در شرکت و شغل ثابت و .... 
ناامید می شد، سر از مترو ها در می آورد و 
با دستفروشی و یا حتی گدائی در مترو ها 

درآمد زایی می کرد.
و  بــازار  تعطیلــی  مــاه  آذر  اول  از    
محدودیت ها بــه منظور کنترل و جلوگیری 
 از شــیوع ویروس کرونا، شــروع شــد این 
محدودیت ها برای کســانی که حقوق ثابت 
دارند یا صاحب ســرمایه و پس انداز هستند 
شاید خوب باشــد اما برای فروشندگانی که 
مســتاجرند و باید اجاره های میلیونی برای 
مغازه خود پرداخت کنند یا چک هایی دارند 
که ســر موعد باید وصول شــوند روز های 
سختی است.همین موضوع باعث شد نه تنها 
دستفروشــان خیابانی بلکه مغازه داران هم 
پایشــان به مترو ها کشیده شود و یا کسانی 
را برای این کار استخدام کنند و از این طریق 
جنس هــای خود را به فروش برســانند از 

همین رو این روز ها تعداد دســت فروشان 
بیشتر از مسافران در مترو به چشم می خورد 
.درست است که حضور دستفروشان در مترو 
از ســالها پیش برای مردم عادی شده است 
و موضوع جدیدی نیست اما مسئله ی قابل 
توجه، افزایش و حضور بیش از پیش آنان در 
 متروها در زمان شیوع ویروس کرونا  است . 
پیــش تــر درک شــرایط ســخت زندگی 
دستفروشان مترو باعث می شد تا مردم نسبت  
به  حضور این افراد در مترو صبور باشــند اما 
این روزها با افزایش آمار مرگ و میر بر اثر 
ویروس کرونا و عدم رعایت اصول بهداشتی 
توسط برخی از دستفروشان، گلایه ها نسبت 
به حضور این افراد در مترو بیشتر شده است 
چراکه حضور این افراد در مترو نمی گذارد آن 
طور که باید فاصله گذاری ها رعایت شود و با 
جابه جایی دستفروشان در واگن ها ممکن است 
ویروس کرونا ســریع تر بین مسافران پخش 
شود و در کل، ابزار و لوازمی که برای فروش 
عرضه می کنند نیز ممکن اســت آلوده باشد. 
البته این نکته که این دست از افراد در جامعه 
نیز نیازمند کسب درآمد هستند و به هرحال از 
این روش زندگی خود را تامین می کنند، قابل 
رد نیست، اما باید دید چرا دولت و مسئولان 
تلاشــی برای ساماندهی و یا کنترل این افراد 
حداقل در این ایام شــیوع ویروس کرونا که 

هر روز و در طول ۲۴ ساعت جان نزدیک به 
۲۰۰ نفر را می گیرد، ندارند؟ باید شرایط این 
دسته از افراد را درک کنیم چرا که دستفروشی 
در زیــر زمین و مترو ها تنها راه کســب در 
آمد و گذران زندگی شان است.درست است 

 دولت برای جبران خسار تهای ناشی تعطیلی
  بــازار هــا، به  صنــف هــای مختلف و 
 مغازه داران بســته های کمک معیشــتی و 
وام های یک میلیون تومانی می دهد اما این 
یک میلیــون تومان نه کفاف خرج و مخارج 
 زندگــی را در این گرانی ها مــی دهد و نه 
می تــوان اجاره مغازه، اجــاره خانه و ... را 

پرداخت کرد.
   هرمزگان نیز مانند باقی شــهر ها از قوانین 
مصوب شده برای کاهش شــیوع و گذر از 
موج سوم کرونا مستثنی نبوده و بعد از شروع 
محدودیت ها بازار هــای بندرعباس نیز در 
خاموشی و ســکوت فرو رفته است. تکلیف 
مغازه داران نیز مشخص است با این وام یک 
میلیون تومانی یا باید قید مخارج زندگی را 
 بزنند یــا به دنبال وام هایــی برای پرداخت 
قسط های دیگر، بدهی هایی که به فروشندگان 
عمده دارند، اجاره مغازه ومالیات های سنگین 

باشند.

کرونا به تنهایی خسارات جبران ناپذیری در 
اوایل ورودش به اقتصاد کشــور وارد کرد و 
از طرفی وارد نشدن کالا و اجناس خارجی 
به دلیل تحریم ها و ترخیص نشــدن کالاها 
از گمرک نیز ضربــه کمی به بازار ایران وارد 
 نشــد.حال هم تعطیلی بــازار و مغازه هایی 
که خالی از اجناس اســت فروشندگان با این 
گرانی ها دیگر رغبتی برای تزریق اجناس به 

مغازه هایشان ندارند.
  بــازاری فرو رفته در ظلمت و ســکوت، 
سکوتی که فریاد های خفه شده  که از گرانی، 
نداری، بدهــی و ....  می گویند را به تصویر 

کشیده است.
  تعطیلی های بی حساب و کتابی که با وجود 
دستفروشان و فروشــندگانی که به مترو ها 
هجوم می برند و مغازه هایی که به دلیل عرضه 
مواد غذایی به قیمــت دولتی مردم جلویش 
صف هایی طویل بسته اند نه تنها تاثیری روی 
کرونا ندارد بلکه موجب سست شدن پایه های 
اقتصاد کشور و خالی شدن جیب مردم قشر 

متوسط نیز می شود.
 چاره چیســت؟ مســئولین بایــد تعطیلی 
برنامه ریزی شــده به صورتی که هیچ صنفی 
دچار خسارت و ضربه اقتصادی نشود را در 
 دستور کار خود قرار دهند مثلا اختصاص دادن 
بسته های معیشتی و وام  با مبلغ قابل توجهی 
 که دردی را از کســبه دوا کنــد و بتوانند آن 
 را بــه یکــی از چندین زخــم زندگی خود

 بزنند.
  نمی دانم مســئولین بــا در نظر گرفتن چه 
فاکتوری تصمیم به پرداخت وام به مبلغ یک 
میلیون تومان گرفتنــد فقط این را میدانم در 
 شرایطی که دیگر مثل قدیم سرپرست به تنهایی 
نمی تواند از پس خرج و مخارج کل اعضای 
 خانواده بر بیاید و باید همه ی اعضای خانواده 
برای گذران زندگی کار کنند وام یک میلیون 
تومانی جوابگوی خسارتی که طی ۲ هفته به 

مغازه داران وارد می شود نیست. 

تعطیلی بازار ، فروشندگان را به واگن های مترو کشاند
 فاطمه هوشنگی/ دریا

  fatemeh.hooshangi747 @ gmail.com

  
یادداشت

  کارشناسان پزشــکی در حوضه ویروس کرونا از 
چندین روش مختلف برای کند کردن سرعت گسترش 
این ویروس استفاده کردند. استفاده از ماسک، رعایت 
فاصله ی اجتماعی و شستن مرتب دست ها کمک های 
موثری در کاهش گســترش این بیماری داشتند و 
روش هایی مانند اپلیکیشن های نشان دهنده ی ازدحام 
جمعیــت و بیماران مبتلا به کرونــا نیز بر کند کردن 
سرعت شیوع می توانستند بهترعمل کنند اگر اغلب 
افراد از آن اســتفاده کنند. نیمی از مبتلایان به کرونا 
به علت بی توجهی به این مــوارد به ویروس کرونا 

دچار شدند.
  تولید واکسن برای مقابله با کووید ۱۹ و پیشگیری 
از ابتلا به این ویروس جدید، نقطه مشترکی است که 
این روزها بسیاری از کشورهای درگیر با این بیماری 
را به تکاپو واداشــته اســت، زیرا که تنها و بهترین 
راهکار برای مبارزه با کرونا در اقصی نقاط جهان در 
مصون  سازی افراد در برابر این ویروس است. تاکنون 
چندین شــرکت توسعه دهنده واکسن ویروس کرونا 
از عملکرد مثبت واکسن شان در جلوگیری از ابتلای 
افراد به بیماری کووید-۱۹ خبر داده اند اما هنوز هیچ 

تاییدیه ای مبنی بر استفاده از آنها در ایالات متحده یا 
اروپا صادر نشده است. روسیه نیزدر ماه اوت اعلام 
کرد که واکسن"Sputnik V" ساخت کشورش برای 
اســتفاده تأیید شده است اما این خبر با واکنش های 
منفی دانشمندان روبرو شد چرا که آنها معتقد بودند 
صدور این تاییدیه بسیار زود است چرا که هنوز روی 
تعداد زیادی از افراد آزمایش نشده است.در ماه نوامبر 
دو شرکت فایزر و مدرنا اعلام کردند که واکسن های 
آنهــا به ترتیــب ۹۰ درصــد و ۹۴.۵ درصد موثر 
 هستند که خوشــبختانه این خبر توسط کارشناسان 
امیدوار کننده توصیف شد گرچه هنوز هم سوالاتی 
درباره آنها در ذهن مردم نقش بربســته است و یکی 
از آن ســوالات این اســت که آیا این واکسن ها در 
جلوگیری از انتقال عفونت از فردی به فرد دیگر نیز 
موثر هستند و اینکه پس از زدن واکسن تا چه مدت 

افراد ایمن هستند.
  تــا تولید واکســن قطعی کرونا در ایــران یا وارد 
 کردن آن که زمان آن را تا ۱_۲ ســال آینده تخمین 
زده اند، محققان بهداشتی و پزشکی استفاده از ماسک 

را در پیشگیری از شیوع و ابتلا به ویروس کرونا موثر 
می دانند و نهادینه ســازی این فرهنگ برای جامعه 
ضرورت و تکلیفی اســت که باید همگان بدان عمل 
کنند به نوعی در حال حاضر بهترین واکســن کرونا 

ماسک  است.
  به گفته محققان اگر حتی ۵۰% مردم این سه نکته 
)شستن دســت ها، رعایت فاصله اجتماعی و زدن 
ماســک(  را رعایت کنند بدون واکسن هم می توان 
جلوی گســترش این بیمــاری را گرفت و از میزان 
مبتلایان به شکل چشم گیری کاست. همچنین آنان  
یک مدل کامپیوتری شــده از شیوع این بیماری را 
براساس واگیردار بودن آن طراحی کرده اند تا تاثیرات 

آن را به صورت دقیق تری بررسی کنند. 
  انجام کارهایی نظیر شســتن مکرر دست ها، زدن 
ماســک و رعایت فاصله اجتماعی توسط مردم و 
اعمال آن توســط دولت همگــی راه هایی موثر در 
پیشگیری از بیماری هســتند. به گفته مرکز کنترل 
و پیشــگیری از بیمــاری )CDC( رعایت فاصله 
اجتماعی می تواند باعث افزایش ضریب ســلامتی 

افراد در یک بازه زمانی مشخص شود. این سازمان 
برای بررســی تاثیر فاصله گذاری اجتماعی از یک 
مدل ریاضی استفاده کرده است. طبق نتایج رعایت 
فاصله اجتماعی در روزهای نخستین شیوع بیماری 
باعث کاهش انحنای شیوع شده بود. همچنین شستن 
دست ها باعث پیشگیری از شیوع عفونت و سلامت 
مردم می شــود.هیچ کس ماندن در خانه ، بیکاری، 

مریضــی و گذراندن ۲۴ ســاعت از عمر خود در 
بیمارستان را دوست ندارد اما چاره ای نیست شرایطی 
که در آن قرار گرفته ایم از پیش تعیین شده نبوده است 
به همین دلیل هم مقابله با آن و ساخت واکسن قطعی 
برای آن سخت است و تنها کاری که از دست جامعه 
بر می آید رعایت پروتکل ها و قرنطینه کردن خود 

در منزل است.

ماسک تنها واکسن فعلی کرونا  فاطمه هوشنگی/ دریا
  fatemeh.hooshangi747 @ gmail.com

 کرونــا بــه تنهایــی خســارات 
جبــران ناپذیــری در اوایــل 
ورودش به اقتصاد کشور وارد 
کــرد و از طرفی وارد نشــدن 
کالا و اجنــاس خارجی به دلیل 
تحریــم ها و ترخیص نشــدن 
کالاها از گمرک نیز ضربه کمی 

به بازار ایران وارد نشد

,,

بهاره محمد حسینی زاده/دریا
Bahareh.mhz           @gmail.com2020

  

تصادفات موتور، ســهم بالایــي از کل تصادفــات ترافیکي را 
 به خود اختصــاص مي دهند. اســتان هرمزگان نیــز از جمله 
استان هایي اســت که بر اســاس آمار موجود، میزان تصادفات 
موتورســواري در آن بالاست،بدون شــک یکی از بخش های 
بحرانی انسان در برابر حوادث چه شغلی و چه غیر شغلی، ناحیه 
 سر اســت زیرا این ناحیه حســاس محل قرارگیری بسیاری از 
اندام ها و اعضاء حیاتی انسان مثل سیستم عصبی مرکزی است که 
وارد شــدن کوچک  ترین ضربه به آن ناحیه می تواند باعث مرگ 
فرد و یا جراحات وآسیب های شدید و دائمی  شود.موتورسوارانی 
که از کلاه ایمنی استفاده نمی کنند، سه برابر بیشتر از موتورسوارانی 
که از این وسیله استفاده می کنند، در خطر آسیب های سر و گردن، 
ضربات مغزی و مرگ و میر قــرار دارند.به گفته معاون اجتماعی 
پلیس راهور بسیاری از کشته شدگان موتورسواری، جوانان هستند 
و بیشتر این افراد از کلاه  ایمنی استفاده نمی کنند. این آمارها نشان 
می دهند شــاید یکی از خطرناک ترین و مرگ آورترین کارها در 
ایران نشستن بر ترک موتور است.بر اساس قانون، استفاده از کلاه 
ایمنی هنگام راندن موتورســیکلت اجباری است و موتورسواران 
برای حفظ ایمنی خود در هر شــرایطی باید از این وسیله استفاده 
کنند. از آنجایی که در شــرایط کنونی و اقتصادی کشور بهترین و 
مقرون به صرفه ترین وسیله نقلیه موتور سیکلت است زیرا قیمت 
پایین تری نســبت به بقیه وســیله نقلیه دارد اما بیشتر افرادی که 
 از این وسیله نقلیه اســتفاده می کنند ایمنی های کافی را رعایت 
نمی کنند همه رانندگان این موتورها دارای گواهینامه نیســتند و 
نداشــتن گواهینامه به یکی از مشکلات آنها تبدیل شده، برهمین 
اساس بیشتر توقیفی های موتورســیکلت علاوه بر تخلف و عدم 
رعایت قوانین، نداشــتن گواهینامه است. هر روزه تعداد زیادی از 
متخلفان موتور سیکلت را در خیابان می بینیم که به راحتی قوانین 
 را نقض می کنند اما آنگونه که با خودرو ها برخورد می شــود با 
موتور ســواران برخورد نمی شــود. رانندگان موتور سوار باید 
آگاه باشــند که بدون گواهینامه موتور سیکلت رانندگی می کنند. 
در صورت تصادف خســارت های مالــی و جانی زیادی به آنها 
وارد می شــود. اغلب رانندگان به جای این که کلاه ایمنی را روی 
ســر خود قرار دهند، آن را روی فرمان یا ترک بند موتور سیکلت 
قرار می دهند، در صورتی که خطر هر لحظه در کمین آن هاست و 
ممکن است آنها را با خطرات جبران نا پذیری رو به رو کند. برخی 
افراد از موتور برای حمل کالا اســتفاده می کنند اساسا با توجه به 
ماهیت و ذات موتور و بر اساس قانون، موتور سیکلت مختص یک 
 نفر اســت و در صورت داشتن رکاب اضافه، یک نفر سرنشین نیز 
می تواند ســوار کند. اما در خیابان های شــهر شاهد سوار شدن 
تعداد زیادی افراد و حتی حمل کالا هســتیم ذاتا موتور سیکلت 
 وسیله ای خطرناک و نا ایمن است حتی برخی از موتور سواران در 
 صورت ترافیک و شــلوغ بودن خیابان هــا در پیاده رو ها تردد 
می کنند باید فرهنگســازی و سختگیری های لازم انجام شود تا 
موتور سیکلت ها تنها در خیابان تردد کنند و از کلاه ایمنی استفاده 

کنند و تنها یک نفر بر ترک موتور سوار شود.

کلاه ایمنی حافظ جان
یادداشت

ساجده مظفری 
 Mozafari.s900 @  gmail.com

                   سعیده دبیری نژاد/ دریا
Dabiri_      @yahoo.com91
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خبری

 بازیافت نباید یک شعار باشد 
باید تلاش کنیم یک فرهنگ شود 

جامعه

 شروع زندگی در شیشه به بهای تاریخ تولد لاکچری 
 فرشاد شمس الدینی  /دریا

خبر تاریخ تولد های لاکچری اولین بار ۸۸/۸/۸ مطرح شد، بعد 
از آن هر زمان تقویم روز های خاص را نشان می دهد صف های 
طولانی از پدر و مادرانی که به نظر می آید حتی با دانســتن خطر 
احتمالی برای سلامت نوزادشــان با پا فشاری زیاد، می خواهند 
 تاریــخ زایمان را  دو هفتــه زودتر یا دیرتر جابــه جا کنند، در

 بیمارستان ها ایجاد می شود.امسال هم با نزدیک شدن به تاریخ 
 رنــد ۹۹/۹/۹ نیز پــدر و مادر ها از مدت هــا پیش با مصرف

 هزینه های کلان در صف انتظار تولد فرزندشان در تاریخ ۹۹/۹/۹ 
بودند در حالی که وزارت بهداشــت با نزدیک شدن به این تاریخ 
ها هشــدار هایی را به درخواست کنندگان تولد های دستکاری 
شده و زود تر از موعد می دهد و از والدین درخواست می کند از 
زایمان های زودرس دستکاری شده که به صورت سزارین انجام 
می شــوند بپرهیزند چرا که عوارض جبران ناپذیری برای مادر و 
نوزاد دارد .انتخاب این تاریخ های رند بیشــتر به دلیل این که پدر 
و مادر می خواهند  تاریخ تولد فرزندشان با تاریخ تولد، پدر، پدر 
بزرگ، سالگرد عقد و عروسی و .... هماهنگ باشند و نوزادشان 
را در تاریخــی خاص و ویژه به دنیا آورند اتفاق می افتد که به آن 
دستکاری یا جابه جایی تولد گفته می شود.تولد زود هنگام نوزاد 
در تاریخ خاص آن هم به خواســت والدین و از پیش تعیین شده 
ظلم آشکاریست که به نوعی نقض حقوق کودک نیز محسوب می 
شود آن هم به این دلیل که ۱۰ روز پایانی  عمر جنین در شکم مادر 
معادل سه ماه پایانی زندگی جنین در رحم است و به همین خاطر 
والدین باید توجه داشته باشند که تولد نوزاد به صورت دستکاری 
 شــده و زود تــر از موعد نه تنها میزان بســتری او را در بخش 
 مراقبت هــای ویژه  نــوزدان افزایش می دهــد بلکه موجب
  نارسایی های در قلب، ریه، اختلالات تنفسی و آسیب های مغزی در نوزاد

 می شود.جدا از پدر و مادر این پزشکان و جامعه پزشکی است 
که باید جلوی این اتفاق و گسیختگی های اخلاقی بایستند.وقتی 
پای زایمان سزارین در میان است انتخاب تاریخ توافقی بین مادر 

و پزشک است پس بعد از والدین این پزشک است که باید با چنین 
درخواست هایی برخورد کند و از قبول آن بپرهیزد.معاون درمان 
وزارت بهداشــت نیز که این میان مسئولیت برخورد  با این دسته 
پزشکان را دارد،) نسبت به این زایمان های تقویمی و دستکاری 
شده در بیمارستان ها هشدار داد و طی ابلاغیه ای خواستار بررسی 
عملکرد بیمارستان ها و پزشکان در سزارین های تقویمی ۹۹/۹/۹ 
شد همچنین اعلام کرد: با  بیمارستان ها و پزشکان دارای سابقه 
آمار بالای سزارین مدیریت نشده برخورد خواهد شد.اما با تمام 
اینها آنچه بعد از گذشــت چند روز از تاریخ ۹۹/۹/۹ به گوش 
رســید؛ تولد نوزادانی نارس در این تاریخ بود که اولین روز های 
پا نهادن به این دنیا را درون شیشــه و به کمک دستگاه اکسیژن 
آغاز کردند.این بهاییست که نوزاد برای تصاحب یک تاریخ تولد 
لاکچری توسط والدین باید بدهد...! آیا ارزشش را دارد؟              

واحد آموزش 
سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری بندرعباس

                                فاطمه هوشنگی/دریا
 fatemeh. hooshangi            @gmail.com    747

گروه گزارش// امروزه کشــورهای متفاوتی اعم از 
توسعه یافته و در حال توســعه با توجه به ویژگی 
مناطق آزاد تجاری صنعتی برای دستیابی به هدف 
هایی نظیر توســعه اقتصاد ملی، جذب ســرمایه 
های خارجی، اســتفاده از برتری های نسبی، ایجاد 
افزایش  انسانی،  نیروی  تربیت  های شغلی،  فرصت 
درآمدهای ناشــی از فعالیت های خدماتی، افزایش 
کارایی اقتصاد ملی، توسعه منطقه ای و تبدیل بخش 
های عقب مانده به قطب های توسعه، اقدام به ایجاد 

مناطق آزاد تجاری صنعتی نموده اند.
همچنین با شناسایی مناطق مستعد که دارای پتانسیل های 
خوبی هستند سعی بر جذب سرمایه و تکنولوژی خارجی و 
داخلی و ارتقای خدمات و امکانات زیربنایی در آنجا دارند 
از همیــن رو مناطق آزاد را به محرکــه ای برای افزایش و 
تشــویق صادرات صنعتی تبدیل می کنند . منطقه ی آزاد 
تجاری، قلمروی معینی است که غالبا در بندرها و مرزهای 
بزرگ ترانزیتی واقع گردیده ودر آن، تجارت آزاد با ســایر 
 مناطق جهان مجاز شناخته شــده است یعنی کالاهایی را 
می توان بدون پرداخت حقوق و عوارض از این منطقه خارج 
یا به آن وارد کرد. هفت منطقه آزاد در ایران فعال هستند که 
کیش و قشم در محدوده ی هرمزگان شامل آن می شود و 
باقی مناطق آزاد کشور، چابهار، انزلی، ارس، اروند و ماکو 

هستند که در شمال و جنوب قرار دارند. 
مهمترین مزیت مناطق آزاد، توســعه صادرات و ارزآوری 
است. مناطق هفت گانه آزاد تجاری و صنعتی کشورمان که 
چند ســالی از تاسیس آن ها می گذرد،  ظرفیت هایی قابل 
توسعه از جمله مزیت ژئوپلیتیک، دسترسی به آب های آزاد، 
جاذبه های طبیعی، توان بالای تولید مواد خام از جمله نفت، 
گاز و محصولات دریایی و جاذبه های سرمایه گذاری دارند. 
هر چند که این مناطق از برنامه پیش بینی شــده و چشم 
انداز خــود عقب مانده اند اما می توان منطقه آزاد کیش را 
در تحقق ماموریت خود در حوزه گسترش و توسعه صنعت 

گردشگری موفق ترین نمونه میان دیگر مناطق آزاد دانست. 
پرداختن به تاریخچه ی مناطق آزاد تجاری به ویژه در کشور 
ما برای روشن شدن بیشتر موضوع خالی از لطف نیست. 
اولین منطقه تجاری به صورت امروزی در سال ۱۳۸۸ در 
هامبورگ آلمان ایجاد گردیده است و در ایران نیز در سال 
۱۳۵۹ با تصویب شورای انقلاب جزیره کیش از برخی از 
امتیــازات یک منطقه آزاد برخوردار گردید . جزیره کیش 
به شکل بیضی با طول ۱۵ کیلومتر و عرض ۷ کیلومتر وبا 
مساحتی حدود ۹۱ کیلومتر مربع از لحاظ وسعت، مقام دوم 
را در میان جزایر خلیج فارس دارد. کیش از ســال ۱۳۸۴ 
تاکنون خارج از قلمرو معمولی گمرک کشور شناخته شده و 

نوعی منطقه آزاد تلقی می شده است.
 تاریخ رسمی تبدیل کیش به منطقه آزاد تجاری-صنعتی 
مربوط به سال ۱۳۷۲ می باشد. نمونه مأموریت های خاص 
این منطقه عبارتند از: توسعه و ترویج گردشگری، تمرکز 
خدمات فرهنگی و رفاهی، ایجاد بورس خدمات تجاری، 
تشکیل نمایشــگاه ها و همایش های داخلی و بین المللی، 
پایگاه توسعه و ترویج فناوری اطلاعات و ارتباطات. جزیره 
قشم نیز بزرگ ترین جزیره خلیج فارس می باشد که به دلیل 
قرار گرفتن در میــان خلیج فارس و اقیانوس هند همواره 
از موقعیتی اســتثنایی برخوردار است و از دیرباز به عنوان 
یک مرکز تجاری بین آسیای غربی، شبه جزیره عربستان 
و سواحل شرقی آفریقا مورد توجه بوده است.مأموریت های 
خاص این منطقــه عبارتند از: تمرکز سوخت رســانی به 
شناورها و کشتی های در حال عبور از خلیج فارس، ایجاد 
صنایع تولیدی صادراتی، ارائه خدمات فنی- مهندسی، انتقال 
دانش فنی به منطقه و کشور، ایجاد پارک ملی. به یقین اگر 
مناطق آزاد بتوانند ماموریت محول شده را اجرایی کنند، می 
توانند دســتاوردهای اقتصادی قابل توجهی برای منطقه و 

کشور داشته باشند. 
در حال حاضــر اقتصاد ایران با چالش های پرشــماری 
روبرو اســت. یکی از راه هایی که می توانیم این اقتصاد را 
به حالت عادی بر گردانیم  استفاده از ظرفیت های اقتصادی 
برون مرزی اســت. تاسیس مناطق آزاد جدید و یا تقویت 
مناطق آزاد موجود در حقیقت می تواند ایجاد فرصت های 
جدید برای اقتصاد کشور باشد و بخشی از مشکلات فعلی 

اقتصاد ایران را می توان با استفاده از ظرفیت های درآمدزایی 
 از حــوزه های برون مرزی رفع کرد؛ اما طبیعی اســت که
 فعالیت های این مناطق در حوزه اجرای قانون باید کنترل 
شود. اما مخالفت های در این مورد وجود دارد، برخی مدعی 
هستند که با تاسیس مناطق جدید  مالیات کمتر گرفته می 
شود و درآمدهای حاصل از اخذ مالیات کاهش می یابد اما 

برای رفع آن هم می توان راهکارهایی را تعریف کرد. 
عده ای هم معتقدند احتمال رسوب وجود دارد که راهکار 
آن هم این اســت که قلمرو گمرکی را تا ســرزمین اصلی 
گســترش داد. عده ای هم علت مخالفت خود را با افزایش 
مناطــق آزاد اینگونه عنوان کردند، که در حال حاضر برای 
تاسیس مناطق جدید، زیرساخت ها فراهم نیست اما واقعیت 
این است که تاسیس مناطق آزاد می تواند به طور مستقیم 
در احداث زیرساخت ها تاثیرگذار باشد و انگیزه ای برای 
افزایش امکانات و زیرساخت ها ایجاد کند. از سوی دیگر 
گفته می شود بخش خصوصی برنامه و هدف مشخصی برای 
سرمایه گذاری در این مناطق ندارد. این در حالی است که 
سرمایه گذاران زمانی به دنبال سرمایه گذاری در این مناطق 
می روند که مزیت رقابتی در این مناطق و سرزمین اصلی 

ایجاد شود. نبود زیرساخت های مناسب عمرانی و پولی و 
بانکی در جذب سرمایه گذار خارجی تاثیر منفی گذاشته 
و از رغبت ســرمایه گذاران داخلی به سرمایه گذاری بلند 
مدت در این مناطق کاسته است و دلیل دیگری که از اشتیاق 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای سرمایه گذاری کاسته 
شرایط امنی منطقه و روابط کشور های خاورمیانه است که 
ترس از تغییر آنی روابط و مبادلات ریسک سرمایه گذاری 
را بالا برده و از انگیزه آنان کاســته اســت و این امر باعث 
گردیده تا مناطق آزاد از هدف اصلی خود که جذب سرمایه 
و تکنولوژی و افزایش تولید و صادرات است دور بماند و 
بیشتر به دروازه ای برای ورود کالاهای خارجی به کشور و 
قاچاق آن به ســایر مناطق کشور تبدیل گردد که نه تنها به 
افزایش تولید و صادرات کمکی نمیکند بلکه تولید داخلی 
 را تضعیف کرده و سرمایه هنگفتی نصیب دلالان این عرصه
 می گردد و مناطق آزاد کشور همچنین استان هرمزگان برای 
آن که بتوانند به جذب سرمایه و تکنولوژی و افزایش تولید و 
صادرات نزدیک و دست یابند، باید زیرساخت های مناسب 
عمرانی و پولی را برای جذب سرمایه گذار خارجی و داخلی 

گسترش و تقویت کنند.

مناطق آزاد ،پایانه های صادراتی كشور
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مفقودی نوبت دوم

 

  محمود حمزه پور مددکار اجتماعی 
گروه گزارش //هر سال شعارهای در روز 
۱3 آذر داده می شود که متاسفانه در طول 

سال کامل به فراموشی سپرده می شود .
۲۰ ســاله بودم که در یک نزاع در عروسی 
در تاریخ  ۱۳۸۰/۰۸/۱۴  قطع نخاع  شــدم  
همه آرزوها و امیدها با طوفانی غیر قابل پیش 
بینی به ســراب تبدیل شد. با وجود آسیبهای 
جدی باز هم فکرشو نمی کردم برای همیشه 
از نعمت راه رفتن محروم شــوم. تصورم این 
بود که بعد از حداکثر یک ماه بســتری بودن 
همه چیز درست میشه و با پای خودم به خونه 
برمــی گردم........!بعد از یک ماه تازه متوجه 
شدم به چه مصیبتی گرفتار شدم. ولی بازهم 
اطلاعات و آگاهی کافی از کارکرد و آســیب 
نخاع نداشــتم و امیدوار بودم به محض انجام 
فیزیوتراپی مــی توانم با کمک واکر راه بروم. 
اوایل بستری شــدن تصور می کردم حداکثر 

یک ماه عذاب و ســختی در انتظارم هست. 
با گذشــت روزها و شبهای سخت و طاقت 
فرســا، امیدم کمترو کم رنگتر می شد.وقتی 
 دکترها در بیمارســتان جهت ویزیت بیماران 
 مــی آمدند ، دقیــق به حرفهای پزشــکان 
و پرستاران گوش می کردم. چون اکثر بیماران 
 شرایط و مشکلات مشــابه خودم را داشتند

 و می شد تا حدی حرفهای آنان را به خودم 
ربط دهم و تا حدودی غیر مستقیم، از مشکل 
جسمی حرکتیم آگاه شدم. به همین دلیل از آینده 
ای که در پیش رو داشــتم نگران بودم....!ولی 
همیشه خودم را دلداری می دادم با خودم می 
گفتم من با اراده هستم قوی هستم من شکست 
 ناپذیرم و با تمام مشکلات می جنگم و پیروز

 می شوم....! 
بعد از پنج ســال ضایعه نخاعی بودن، نگاه و 
دیدگاهم به زندگی عوض شد . حتی نگاهم 
به دوستان و اطرافیانم عوض شد . نسبت به 

لحظات سپری شدن عمر و زندگی و لذت 
استفاده بردن بهینه از نعمات بزرگ خداوند 
و........ عوض شد . اکنون ۱۹ سال است که 
از آن لحظات می گذرد....حقیقت را بگویم 
پیروز نشدم ولی شکست هم را هم  نپذیرفتم. 
ماههای اول  ضایع نخاعی شــدنم با درد و 
رنج و عوارض بیماری جنگیدم. با افسردگی 
 و نا امیدی جنگیدم. با از دست دادن عشق

 و به بن بست رسیدن زندگیم جنگیدم.
زیرا به نظرم هر شکســتی و هر ضربه ای 
سبب می شــود انسان سخت تر و مقاومتر 
شــود. قبــول دارم که از نظر جســمی با 
مشکلاتی مواجه می شویم ولی در عوض 
از نظر فکری توانایی عجیبی بدســت می 
آوریم....!هم اکنون مددکار انجمن ضایعات 
نخاعی و مربی فوتســال تیم های فرهنگی 
ورزشی یاران شهســوار و فولاد هرمزگان 
هستم ، که با عشق و شــوق این کارها را 

انجام می دهم . با توجه به اینکه بنده به خود 
باوری کامل در خصوص پذیرش معلولیت 
رســیده ام ولی مسائلی در جامعه ما وجود 
دارد که حضور اینجانب  را در جامعه مختل 
کرده است و من نمی توانم نقش خود را به 

درستی ایفا کنم .
   مــن بعنوان یک مربی که در طول ســال

 می بایست جهت انجام مسابقات فوتسال 
به شهرهای مختلف کشور مراجعه نمایم ، در 
تمامی این شهرها با مشکلات عدیده ای روبه 
رو هســتم مشکلاتی از قبیل حمل و نقل و 
جابه جایی درون شــهری و برون شهری ، 
نبود امکانات رفاهی ورزشی و ..... ، به هر 
شهری نیز که مراجعه کرده ام حضور معلولین 
آنجــا را کم رنگ دیــده ام ، یکی دیگر از 
مشکلات معلولین که از زبان خود آنها شنیدم 
که باعث این امر شــده عدم مناسب سازی 

محیط شهری بوده است 

 به بهانه 13 آذر ماه روز جهانی معلولان

عدم مناسب سازی محیط شهری ؛مشکل معلولان
در طی سالها زندگی با معلولیت، 13 آذرها آمدند و رفتند ولی مشکلات ما هنوز پابرجاست

یادداشت

 
   وحید جوذری 

زمانی که خود را بســان دیگــران نیافتم دیگر آن 
 شــور و نشاط قبل را نداشــتم . دنبال گمشده ام ، 
سلامتی ام می گشتم ، تمامی استعدادهایم به یکباره 
فروکش نمــود و خود را در هالــه ای از یاس و 
ناامیدی یافتم ، سنگینی نگاهها که همگی نشان از 
دلسوزی و تاســف بود را بر شانه های خود حس 
نمودم ، ویلچر نشــین شدم و تا مغز استخوان خود 

عجز و ناتوانی را درک نمودم . 
 دیگران گاهی برای دلخوشــی مــن این جمله ی

 کلیشه ای را می گفتند که معلولیت محدودیت نیست 
به حال خودم دلم می سوخت چرا محدودیت نیست 
اتفاقا عین محدودیت همان معلولیت است .باز هم 
نگاهم به تقویم می افتد صفحات را ورق میزنم باز 
۱۳ آذر و باز روز جهانی معلولان ، به گذشــته ام 
فکر میکنم که چگونه آن روزها را گذراندم چقدر 
 در رســیدن بــه اهدافم موفق بــوده ام چقدر آنی

 بوده ام که شاید برای ادامه زندگی اش از دیگران 
کمک بگیرد ولی همان خیلــی از دیگران چقدر ، 
امید ، صبر ، استقامت و پشتکار را از من می گیرند.

آری این توصیف امروز من اســت امروزی که در 
مکانــی امن و صمیمی در کنار همنوعانی از جنس 

خودم استقامت و اســتقلال را آموختم ، جایی که 
قدم به قدم با من همچون طفلی نوپا همگام شــدند 
تا امروز اینگونه با اراده ای آهنین در راه پیشــبرد 
اهدافم اســتوار بایستم. بر حســب اتفاق با کسانی 
آشنا شــده بودم که روزهای سخت مرا آنها چندی 
پیش تجربه کرده و حال که خود راه توانمند شــدن 
را آموخته بودند روزهای مرا تا آینده ای روشــن 
همراه شــدند و این بود آغاز زندگی جدید من در 
کارگاه حرفه آمــوزی و تولیدی حامی با تصوری 
روشــن و به دور از هر گونه تاریکی و ناامیدی با 
حسی از جنس استقلال و ایســتادگی . حسی که 
یکبار دیگر به پاهایم قدرت میداد و به دست هایم 
توان ، آنچه من در ایــن کارگاه آموختم دنیایم را 
زیرو رو کرد ، برای خودم دوباره ، سنگ به سنگ 
و آجر به آجر اهدافی ســاختم که شاید تا پیش از 
این برایم دست نیافتنی بود ، هنر را آنچنان آموختم 
کــه با روحم عجین و با دنیایم ســخن می گفت و 

مرا مصمم تر می ســاخت تا چرخهای ویلچرم را 
با قدرت تر بگردانم هنگامی که دست ساخته های 
خودم را می دیدم که چگونه احســنت دیگران را 
برمی انگیزاند استوارتر از قبل لحظه هایم را در این 

کارگاه با امید سپری می کردم .
اما می گویند بار کج به منزل نمی رســد زیربنای 
جامعــه را چگونه باید مناســب نمود تا من امروز 
اینجا باشــم . شــما مدیر و مســئول محترم برای 
بازگشت من و امثال من به این جایگاه چه تدبیری 
دارید، آیا در بیرون از این مکان هم زمینه اشتغالی 
 وجــود دارد ؟ آیا نــگاه و احســاس ترحم آمیز
 تغییر می کند ؟ آیا توانســته اید به جای تاکید بر 
تفاوت ها به انســان بودن و شهروند بودن من نگاه 
کنید تا نگاه جامعه به من معلول تغییر کند و تفاوتم 
را کمبود ندانند و توانمنــدی هایم را ببینند؟ برای 
نقص مدیریتی و نارســای های  حقوق معلولان و 
شئون آنها چه تدابیری اندیشیده اید؟  و آیا در کنار 

تشــکل های مردمی که برای حمایت از معلولان 
شــکل می گیرد سازمان بهزیستی هم تکالیف خود 

را تقویت میکند و پیگیر حقوق آنها است؟ 
آری در نگاه اول همه حرف ها درست است و همه 
این مقوله را باوردارند و ظاهرا میدانند که انســان 
معلول تمام نیازها و امیدهــای یک فرد عادی را 
دارد و به شدت خواهان استقلال است اما در عمل 

چه ؟
قانــون جامــع حمایــت از معلــولان و اجرائی 
نشــدن اکثر مواد آن و مشــکل ایاب و ذهاب تنها 
 یــک معضل کوچک در اشــتغال من اســت . من
 و همنوع ام برای حضور در اجتماع و رسیدگی به 
امور روزانه و ملزوم خود دچار مشکلات فراوانی 
شده ایم تنها جوابم این است امروز احساس ناامنی 
را در نگاههای همنوعانم پررنگ می بینم و ابهامی 

که از آینده خود متصور هستند .
 ســاعتها ذره ذره به اشیاء و اجســام بی جان از 
روح و عشــق و علاقه خود در آن می پرورانم که 
حاصل آن هر بیننــده ای را متحیر می کند اما در 
پایان زمانی که می بینم دست حمایتی نیست که در 
بیرون از این مکان هنر دست ما را به جائی برساند 
و باید لحظه شماری کنیم تا برایش بهائی بپردازند 

ناامید میشــوم اما باز هم به خــودم می آیم و می 
گویم پروردگار عالم آنقدر توانائی عطایم فرمود که 
اندک ناتوانی جســمی نباید مانع استعدادهایم شود 
مــن خودم را باور دارم و مــی خواهم تو هموطن 
نیز باورم داشته باشــی من بار سنگین تمامی فراز 
و نشیب های مسیر عبورم را به امید داشتن شهری 
بی پله ، نگاهی همراه و تکیه گاهی ایستاده تحمل 
میکنــم و هر روز به خود مــی گویم هر روز باید 
استوارتر از دیروز باشم و به این جمله دلخوشم که 
زمان که بگذرد همه چیز درســت می شود اما این 
گذر زمــان یاری توی همنوع را می طلبد که تغییر 
نگرش جامعه را راهکاری برای توانمند ســازی و 
ایجاد اشتغالی برای من بیابی و نسبت به آگاه کردن 
و درگیرکردن افراد عادی  جامعه با مسائل دست و 
پاگیر تلاش کنی ، شمای نوعی را می گویم در نقش 
همسایه ، هم محلی ، هم شهری و یا عضوی از یک 
مجموعه دولتی یــا خصوصی با کمی حضور ذهن 
و توجه بــه دور بر خود و فکر کردن به اینکه یک 
معلــول چطور می تواند به امکانات محیط پیرامون 
خود دسترســی پیداکند و چگونــه می توان برای 
بهبود وضعیــت وی مطالبه گری کرد. کاش همگی 

با هم بیشتر در این راه تلاش می کردیم.

به بهانه 13 آذرماه روز جهانی معلولان ؛

ما خودمان را باور داریم

 

 
در تقویم دنیــا روزی را به نام روز جهانی ایذر 
نامگذاری کرده اند، از آنجایی که تاکنون درمان 
قطعی برای این بیماری کشف نشده است، این 
نتیجه حاصل شده اســت که جز با پیشگیری 
همگانــی نمی توان مانع ابتلا و انتشــار از این 
بیماری شد. بنابراین این نامگذاری فرصتی برای 
اتحاد مردم سراسر دنیا در مبارزه با ایدز، حمایت 

از مبتلایان و گرامیداشت قربانیان است.
 از آنجاییکــه آگاهی و پیشــگیری  دو مقوله 
جدا نشــدنی در ریشه کنی این ویروس هستند 
؛ در جوامع مختلف با حساس سازی جامعه با 
اجرای برنامه های آموزشی آگاهی شهروندان در 
خصوص پیشگیری و کنترل بیماری ایدز رو به 
افزایش است چراکه راهی جز اتحاد مردم سراسر 
جهان و پیاده ســازی راهکارهای عملی برای 
ریشه کنی این ویروس نیست. در این نوع اپیدمی 

ها باید به این نکته توجه داشته باشیم که همه در 
یک کشتی نشسته ایم و نمی توان در قبال از بین 
رفتن و نابودی فردی  تنها نظاره گر بود و اگر غیر 
از این باشد همه با هم به سوی نابودی قدم می 
گذاریم.مراقبت های اولیه بهداشتی برای پوشش 
همگانی ســلامت در عدم ابتلا به این بیماری 
بسیار مهم است و چون در بیماری هایی مانند 
ایدز و یا کرونا که این روزها کل دنیا با آن درگیر 
اســت؛ هنوز درمان قطعی کشف نشده است، 
پیشــگیری حرف اول را می زند.و از آنجاییکه 
اطلاع رسانی های لازم انجام شده است وحتی 
آموزش های لازم هم داده شده است، انتظاری 
جز رعایت اصول برای عدم ابتلا وجود ندارد.
آنچه که در تمام این بیماری ها یکصدا به گوش 
می رســد این است که همه ما مسوولیم و باید 
تا می توانیم نســبت به این مقوله اهمیت دهیم 
و با رعایت پروتکل هــا زنجیره ابتلا و انتقال 
را پاره کنیم.اگر حس مســوولیت پذیری در ما 
قوی باشد به هیچ وجه خلاف پروتکل های ارائه 

شده عمل  نخواهیم کرد.به عنوان مثال زمانیکه 
گفته می شود اگر در جامعه ۹۵ درصد مردم از 
ماسک استفاده کنند حتماکمک بزرگی به قطع 
شیوع ویروس کووید ۱۹ می کند، چرا همچنان 
هستند کسانی که از ماسک استفاده نمی کنند؟آیا 
این افراد به علم اعتقادی ندارند؟! و یا اینکه با بی 
مسوولیتی خود نسبت به این موارد بی تفاوت 
عمل می کنند؟!قدم اول در این راه این است که 
افراد با پیشگیری مبتلا به این بیماری نشوند ولی 
در صورت ابتلا باید بیماری خود را بپذیرند و با 
کسب آگاهی بیشتر مانع از شیوع آن شوند و نکته 
حائز اهمیت در هر دو بیماری ایدز و کرونا این 
است که بسیاری از افراد بدون آنکه خود متوجه 
باشند به این بیماری مبتلا هستند ومی توانند ناقل 
باشــند.پس بازهم نتیجه می گیریم که رعایت 
اصول بهداشــتی نه تنها مانع از ابتلا به بسیاری 
از بیماری ها می شود بلکه حتی مانع از شیوع 
گسترده آنها می شود و این درواقع کمک به خود 
وهمزیستانمان است و جز با مسوولیت پذیری 
ممکن نمی شود.چراکه تداوم شیوع بیماری ها 
یعنی اینکه در آینده جامعه ای بیمار و افسرده را 

برای فرزندانمان به ارمغان بگذاریم.
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یادداشت

طرح : فرامرز جهانورد

farshad.sh  1369 @  gmail.com 



  نجات مرد ۶۲ ساله پس از دو روزاز دریا
 مرد ۶۲ ساله ای که با واژگونی قایقش مدت دو روز در دریا سرگردان 
بود توسط امدادگران نجات یافت.استوارت بی  دریانورد ۶۲ ساله روز 
جمعه گذشته با قایق خود راهی آبهای ساحلی فلوریدا آمریکا شده اما 
شب هنگام متوجه وارد شــدن آب به درون قایق شده و پس از مدت 
زمانی نه چندان طولانی قایقش در آب غرق شــده است به همین دلیل  
استوارت تنها راه نجات خود را چسبیدن به دکل قایق دانسته تا با عبور 
کشــتی و یا قایق های دیگر از مرگ نجات یابد.به گفته گارد ساحلی 
فلوریدا این مرد بسیار خوش شانس بوده که با درخواست کمک اعضای 
خانــواده اش در ارتباط با  ناپدید شــدن وی در دریا از  مرگ نجات 
یافته است.استورات که خود یک دریانورد است می گوید با غرق شدن 
قایقش تنها امیدش کمان بالای قایق بوده که او خود را به آن چسبانده و 
امیدوار بوده تا گارد ساحلی یا قایقان رهگذر با دیدنش او را پیدا کنند.
وی می گوید یک کشــتی کانتینری که در حال عبور از نزدیکی قایقش 
بوده  متوجه وی شده و او را از دریا گرفته است و تحویل امدادگران گارد 

ساحلی داده است.

انفجار و آتش سوزی در میادین بزرگ نفتی امارات 
 منابع خبری از وقوع انفجار و آتش سوزی در دو میدان نفتی »زاکوم« 
و »الفاتح« در امارات متحــده عربی خبر دادند.منابع خبری در فضای 
مجازی عربی از وقوع انفجار و آتش سوزی در دو میدان نفتی »زاکوم« 
در شهر ابوظبی و »الفاتح« در دبی امارات خبر دادند.گفتی است میدان 
نفتی زاکوم که در فاصله ۸۴ کیلومتری شــمال غرب شهر ابوظبی واقع 
است، در سال ۱۹۶۳ میلادی کشف شد و روزانه ۵۰۰ هزار بشکه نفت 
خام از این میدان نفتی استخراج می شود. این میدان نفتی دومین میدان 
بزرگ نفتی دریایی و چهارمین میدان بزرگ نفتی در جهان است.هنوز 

جزئیات بیشتری از علل این حادثه در دست نیست.

هشدار تخلیه در پی فوران آتشفشان در اندونزی
 در پی فوران یک کوه آتشفشانی در اندونزی سطح هشدار در این منطقه 
 )PVmBg( بالا رفت. مرکز زمین شناســی و آتشفشان شناسی اندونزی
ســطح هشــدار را به دلیل افزایش تحرکات در کوه »ایل لووتولوک« در 
ایالت »نوسا تنگگارا شرقی« در این کشور به نارنجی تغییر داد.این مرکز 
همچنین هشدار داد تا مردم تا مسافت چهار کیلومتری از دهانه آتشفشان 
دور شوند و برای جلوگیری از تاثیرات منفی دود و خاکستر از ماسک و 
لباس های حفاظتی استفاده کنند.رادیتای ژاتی، سخنگوی آژانس مقابله با 
حوادث اندونزی اعلام کرد که ۲۸۰۰ نفر از ساکنان ۲۸ روستای دامنه کوه، 
تخلیه شده و در عین حال انفجارهای اخیر در این آتشفشان تاکنون کشته 
و مصدومی نداشته است.بنا به اعلام وزارت ترابری اندونزی برای منطقه، 
هشدارِ پرواز صادر و فرودگاه محلی نیز به دلیل ریزش خاکستر در بسیاری 

از مناطق جزیره مسدود شده است.
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حوادث

حوادث جهان

با مصرف ماهی  وميگو  سلامتی را به خانواده خود هديه دهيد
روابط عمومی  اداره کل

 شيلات هرمزگان

فیلم هایی برای انتقام از زنان
هدفم فقط انتقام گرفتن از زن هــا بود زیرا من در 
جســت و جوی محبت بودم و آن ها از همین نقطه 
ضعف من سوءاستفاده می کردند و به قول معروف مرا 

تیغ می زدند تا جایی که ...
این ها بخشــی از اظهارات جوان ۲۳ساله ای است که با 
تلاش شــبانه روزی توســط نیروهای ورزیده تجسس 
کلانتری به چنگ قانون افتاد. این جوان که با شــگردی 
خاص و در پوشش مسافربر اینترنتی اموال زنان مسافر را 
به ســرقت می برد، در حالی که با بیش از ۱۰شاکی رو به 
رو شده بود، درباره سرگذشت خود به کارشناس اجتماعی 
کلانتری گفت: کودکی بیش نبودم که پدر و مادرم پس از 
کشمکش های فراوان بالاخره از یکدیگر جدا شدند و من 
هم مانند خیلی از کودکان دیگر کاسه گدایی محبت به دست 
گرفتم. مادرم بعد از طلاق مجبور بود برای تامین مخارج 
زندگی اش در خانه های مردم کار کند و من به ندرت می 
توانستم او را ببینم. پدرم نیز به دنبال کارو زندگی خودش 
بود و هیچ توجهی به من نداشــت. من در حالی به مدرسه 
می رفتم و به تحصیلاتم ادامه می دادم که همیشه در آرزوی 
یک لبخند یا مهر مادرانه بودم.بالاخره در ۱۷سالگی دیگر 
ادامه تحصیل ندادم و در یک  گل فروشی به عنوان شاگرد 
مشغول کار شدم تا هزینه های خودم را تامین کنم. پدرم نیز 
به عنوان راننده در یکی از شرکت های حمل و نقل کار می 
کرد ولی من هیچ گاه محبت او را احساس نکردم. دوست 
داشــتم برای دقایقی کنارم بنشیند و مرا در آغوش بگیرد 
یا به حرف هایم گوش بدهــد اما همه این ها در افکار و 
خیالات من بود و هیچ گاه رنگ واقعیت به خود نگرفت. 
در همین روزها بود که با زن ۳۰ساله ای آشنا شدم و با او 
رابطه برقرار کردم. به دلیل آن که هیچ وقت رنگ محبت را 
ندیده بودم، با هر لبخند آن زن بیشتر از گذشته شیفته اش 
می شــدم و همه درآمدم از گل فروشی را برایش هزینه 
می کردم، اما او بعــد از مدتی در حالی مرا رها کرد که به 
طور عجیبی در همان ۱۷ســالگی به او دل باخته بودم و 
همواره برایــش خرید می کردم. بعد از این ماجرا، با زنان 
دیگــری که همه آن ها بزرگ تر از خودم بودند آشــنا و 
وارد رابطه خیابانی شدم. با این حال همه آن ها فریبم دادند 
و به قول معروف فقط مرا تیــغ می زدند تا این که روزی 
تصمیم گرفتم نه تنها نباید با هیچ زنی رابطه داشــته باشم 
بلکه باید انتقام روزهای گذشته را از آن ها بگیرم. به همین 

دلیل یک کیســه ۱۰کیلویی فیلم و سی  دی خریدم و از 
پنج ماه قبل به مدت ســه ماه در خانه نشستم و همه این 
فیلم ها را تماشــا کردم. گاهی برخی از آن ها را که مردها 
 وارد ماجراهای انتقام از زنان می شدند چندین بار بازنگری 
مــی کردم و از آن ها الگو بر می داشــتم تا به طور دقیق 
شیوه های انتقام از زنان را با نقشه هایی که خودم در ذهن 
داشــتم به صورت کامل ترکیب کنم و به اجرا بگذارم. بعد 
از سه ماه به خیابان آمدم و زنانی را که در حاشیه خیابان 
ایستاده بودند ، زیر نظر گرفتم. خلاصه در چهارراه ابوطالب 
زنی را دیدم که در یک گفت وگوی تلفنی با فردی در آن 
سوی خط قرار می گذاشت. از حرف هایش مشخص بود 
که فردی سوار بر خودروی خارجی گران قیمت به دنبالش 
می آید اما حدود نیم ساعت بعد جوانی با یک پراید مدل 
پایین به سراغ آن زن آمد. او که گویی از این ماجرا ناراحت 
شــده بود به جر و بحث و مشــاجره با جوان پرایدسوار 
پرداخت. من که منتظر چنین شرایطی بودم، خودم را به آن 
زن رساندم و در حالی که وانمود می کردم آدم متشخص و 
سرشناسی هستم و قصد کمک به او را دارم، خودم را پسر 
یک تاجر پولدار معرفی کردم که چندین شرکت حمل و نقل 
بین المللی دارد. در ادامه این ماجرا، به آن زن گفتم با این 
که پدرم مردی ثروتمند اســت اما من قصد دارم روی پای 
خودم بایستم و غرورم را به او اثبات کنم. به همین دلیل هم 
یک پراید خریده ام و با آن در تاکسی های اینترنتی کار می 
کنم و ...خلاصــه، آن زن هم که حرف های مرا باور کرده 
بود، به پیشنهاد من داخل خودروی پرایدم نشست و با هم 
به ســمت شاندیز رفتیم و با یکدیگر گفت و گو کردیم. او 
سپس از من خواست با هم به بولوارسجاد برویم تا برایش 
خرید کنم اما من که نقشه دیگری در ذهن داشتم، او را به 
خیابان راهنمایی بردم تا یک نوشیدنی در کافی شاپ صرف 
کنیم. وقتی به محل مدنظر رسیدیم به او گفتم کیف و گوشی 
و دیگر وســایلت را داخل خودرو بگذار تا روی میزمان 
خلوت باشــد. او همین کار را کرد اما من به بهانه سفارش 
نوشــیدنی و شستن دست هایم از طرف دیگر کافی شاپ 
خارج شــدم و سوار بر خودرو اموال او را به سرقت بردم. 
از آن روز به بعد زن ها را سوار می کردم و به همین ترتیب 
آن ها را به مرکز خرید یا رستوران می بردم و کیف و اموال 
شان را سرقت می کردم. تا این که نفهمیدم چگونه توسط 

نیروهای تجسس دستگیر شدم.

در امتداد تاریکی

سرویس حوادث// مرد عصبانی که به دلیل نگاه 
کردن چند جوان به وی با آنها درگیر و باعث 
کوری چشم یکی از آنها شده بود در شعبه ۱0 

دادگاه کیفری استان تهران محاکمه شد.
رسیدگی به این پرونده از زمانی آغاز شد که مأموران 
مطلع شدند  در محله نظام آباد تهران درگیری میان 
دو جوان منجر به جراحت شدید یکی از آنها شده 
است. جوان مجروح به نام مهدی به بیمارستان منتقل 
شد و پس از چند عمل جراحی، تیم پزشکی اعلام 

کردند که وی یکی از چشــمانش را از دست داده 
است. او در تشریح ماجرا به مأموران گفت: من به 
اتفاق چند نفر از دوستانم در خیابان ایستاده بودیم که 
به یکباره فردی به همراه چند نفر بدون هیچ مقدمه ای 
و با این جمله که چرا چپ چپ نگاه کردی به من 
حمله کردنــد و با چاقو و چماق به جانم افتادند و 
باعث شدند تا چشمم را از دست بدهم و حالا هم از 
حسن و یکی از دوستانش به نام فریدون که ضاربان 
اصلی من بودند، شکایت دارم. در ادامه با شکایت 

مهدی، مأموران پس از مدتی حســن و فریدون را 
که مدتی متواری بودند، شناسایی و بازداشت کردند. 
فریدون پس از دســتگیری مدعی شــد که در این 

درگیری نقشی نداشته است.
 با توجه به گفته های فریدون و اظهارات سایر شهود 
پرونده مشخص شد که او نقشــی در آسیب زدن 

به مهدی نداشته، به همین خاطر او از اتهام تبرئه و 
آزاد شد اما حسن به عنوان تنها متهم پرونده تحت 
بازجویی قرار گرفت که وی با رد اتهام وارده مدعی 

شد که ضربه ای به مهدی نزده است. 
او در تشــریح ماجرا گفت: شاکی مدام به من چپ 
چپ نگاه می کرد و همین موضوع موجب شد تا با او 

درگیری لفظی پیدا کنم بعد هم به من حمله کرد و من 
هم برای دفاع از خودم چاقو کشیدم و درگیری بالا 
گرفت اما من ضربه ای به او نزدم.با این حال با توجه 
به شهادت شــهود و شکایت مهدی، کیفرخواست 
علیه متهم صادر و پرونده برای رســیدگی به شعبه 
۱۰ دادگاه کیفری استان تهران فرستاده شد.در جلسه 

رسیدگی ابتدا شاکی در جایگاه قرار گرفت و گفت 
حاضر به گذشت نیست و خواستار قصاص متهم 
است. او گفت: سرنوشت من با این اتفاق تغییر کرد 

و من حاضر به گذشت نیستم.
 سپس متهم به جایگاه رفت و یکبار دیگر اتهامش 
را رد کرد و گفت: قبول دارم که چاقو کشــیدم اما 
از آن استفاده نکردم. بعد از اظهارات متهم و شاکی 
و وکلای مدافع شان قضات برای صدور رأی وارد 

شور شدند.

چشمی که به خاطر نگاه چپ کور شد

اجیر کردن سارق بر سر ارثیه خانوادگی
سرویس حوادث //مردی که در جریان اختلاف 
بر سر ارثیه خانوادگی دو سارق اجیر کرده بود، 
ماجرا را شرح داد شامگاه ۲۹ شهریور ماه بود 
که مردی با مرکز فوریت های پلیس ۱۱0 تماس 
گرفت و گزارش ســرقت را اعلام کرد. وقتی 
تهرانپارس  جوادیه  کلانتــری ۱٤٤  مأموران 
در محل حاضر شدند، شاکی گفت: سه مرد 
سارق در تاریکی شــب به او حمله کرده و 

کامیونش را سرقت کردند.
 وقتی پرونده در پایگاه چهارم پلیس آگاهی بررسی 
شد شاکی جزئیات بیشتری از ماجرا را شرح داد. 
او گفت: »من صاحب یک دستگاه کامیون هیوندا 
هستم و برای حمل بار، شماره تلفنم را روی کامیون 
ثبت کرده ام. عصر روز حادثه مردی تماس گرفت 
و گفت که می خواهد یک محموله بار پلاستیک را 
از کارخانه ای در خیابان اتحاد به شهرستان رویان 
منتقل کند. بعد از توافق بر سر کرایه قرار شد که 
ساعت ۱۰:۳۰ شــب به محل بارگیری بروم. آن 
شب وقتی در محل قرار حاضر شدم با شماره تلفن 
آن فرد تماس گرفتم که گوشی اش خاموش بود. 

از آنجا که محل قرار محوطه کارخانه ای و محلی 
خلوت و تاریک بود، من در های ماشــین را قفل 
کردم و برای لحظاتی هم منتظر شدم. وقتی از آمدن 
آن فرد ناامید شدم تصمیم گرفتم به خانه برگردم که 
ناگهان یک نفر از سمت شاگرد بالا آمد و خودش 
را صاحب بار معرفی کرد که قفل در را باز کردم. 
صاحب بار گفت که شارژ گوشی تلفن همراهش 
تمام شــده و گوشی خاموش شده است. در حال 
حرف زدن با او بودم که ناگهان دو مرد نقابدار از 
سمت راننده وارد کابین شده و با تهدید چاقو من را 
به زیر کشیده و به شدت کتک زدند. آن ها سرانجام 
کامیونم را سرقت کرده و از محل دور شدند.«در 
شــاخه دیگری از بررســی ها مأموران پلیس با 
حضور در محل و بررسی دوربین های مداربسته 
متوجه شدند که سارقان سوار بر یک خودروی 
پژو ۴۰۵ در محل حاضر شــده اند. وقتی شماره 
پلاک بررسی شد و صاحب آن که زنی جوان بود 
مورد تحقیق قــرار گرفت. او گفت که خودرو را 
مدتی قبل به یکی از بســتگانش که مردی به نام 
خســرو بود فروخته، اما هنوز سند آن را منتقل 

نکرده اســت. با اطلاعاتی که زن جوان در اختیار 
پلیس گذاشت مأموران خسرو را بازداشت کردند. 
خسرو هم گفت که از ماجرای سرقت خبر ندارد 
و شب حادثه یکی از دوستانش که باقر نام دارد 
خودرو را امانت گرفته که باقر هم بازداشت شد. 
تحقیقات پلیس، اما نشان داد که باقر از بستگان 
شاکی است. باقر گفت: »من از مدتی قبل بر سر 
ارثیه خانوادگی با شاکی اختلاف پیدا کردم. وقتی 
اختلاف ما بالا گرفت تصمیم گرفتم که کامیون او 
را سرقت کنم. برای این کار دو نفر را برای سرقت 
استخدام کردم و شب حادثه مطابق نقشه او را به 
محلی خلوت در خیابان اتحاد کشانده و کامیونش 
را سرقت کردیم و آن را در پارکینگی در شهرستان 
پردیس پــارک کرده ام.« با اطلاعاتی که باقر در 
اختیار پلیس گذاشــت کامیون کشف شد و دو 

همدستش هم بازداشت شدند.
ســرهنگ کارآگاه ســعید مجیــدی، رئیــس 
پایگاه چهارم پلیس آگاهی با کامل شدن تحقیقات 

متهمان به دستور قضایی راهی زندان شدند.

فوریت های  مســئول  حوادث//  سرویس 
پزشکی ۱۱۵ جاســک گفت: برخورد شتر 
با اتوبوس مسافر بری در محور جاسک به 

میناب حادثه ساز شد. 
رضا فیروزمند، مســئول فوریت های پزشکی 

۱۱۵ جاســک گفت: برخورد شتر با اتوبوس 
مســافربری در محور جاسک به میناب سبب 
مجروح شدن سه نفر از مسافران شد.فیروزمند 
افزود:این حادثه ساعت ۲۰:۲۸دقیقه رخ داد که 
بلافاصله نزدیکترین آمبولانس به محل اعزام 

شــد و دومین آمبولانس نیز ده دقیقه بعد در 
صحنه حاضر شــد.وی گفت:خوشبختانه در 
این برخورد تلفات جانی نداشتیم، ولی راننده 
و یک خانم ۵۸ساله برای مداوا به بیمارستان 

خاتم الانبیا منتقل شدند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مسئول 
فوریت های پزشــکی ۱۱۵جاســک افزود: 
یک مجروح نیز مداوای سرپایی شد و حال 
عمومی دو مصدوم در بیمارســتان جاسک 

خوب است.

سه مصدوم بر اثر برخورد شتر با اتوبوس در محور جاسک به میناب

 

سرویس حوادث//  فرمانده انتظامی استان از 
کشف 3 هزار و ٦۹۹ تن سیمان تاریخ مصرف 

گذشــته به ارزش ده میلیارد ریال در استان 
خبرداد. 

سردار غلامرضا جعفری در تشریح این خبر گفت:  
در راســتای برخورد با اخلال گران نظام اقتصادی 
کشور و در پی اعلام کارشناسان سازمان صمت مبنی 
بر فروش و عرضه ســیمان تاریخ گذشته در سطح 
شهرســتان بندرعباس، پیگیری موضوع در دستور 
کار مأموران قرار گرفت.وی افزود: کارشناسان اداره 
مبارزه با جرائم اقتصادی اســتان پس از هماهنگی 
قضائی در قالب اکیپ گشــت مشترک و در معیت 
کارشناسان تعزیرات حکومتی و اداره صمت از انبار 
دپوی ســیمان واقع در گمرک شهید رجایی بازدید 
کردند.این مقام انتظامی تصریح کرد: با بررسی های 

انجام شده مشخص شــد مقدار ۳ هزار و ۶۹۹ تن 
سیمان پرتلند در خرداد ماه سال جاری به کشور قطر 
صادر و با توجه به انقضاء تاریخ آن ها)سال ۲۰۱۸(، 
ســیمان ها به کشــور عودت می شود و مسئولین 
کارخانه با سوءنیت و در جهت کسب منفعت اقدام به 
فروش غیرقانونی سیمان ها به شرکت های بتن سازی 

شهرستان کرده اند. 
به گزارش ایسنا؛ ســردار جعفری با اشاره به اینکه 
نماینده کارخانه احضــار و پس از انجام تحقیقات 
پرونده تکمیل و به همراه متهم جهت کسب تکلیف 
قضائی به تعزیرات حکومتی ارسال شد، خاطرنشان 
کرد: ارزش کالای کشف شده برابر اعلام کارشناسان 

۱۰ میلیارد ریال است.

فروش سیمان های تاریخ مصرف گذشته در هرمزگان

109 رأس گوسفند قاچاق در بندرعباس کشف شد

  کشف 26 تنُ گندم قاچاق در بم
سرویس حوادث// فرمانده انتظامی استان از کشف ۲٦ تنُ گندم قاچاق در عملیات  

پلیس شهرستان بم خبر داد.
سردار »عبدالرضا ناظری«  اظهار داشت: ماموران دایره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس 
آگاهی شهرستان بم در راستای ارتقاء امنیت اقتصادی هنگام کنترل خودروهای عبوری 

در محور بم-کرمان  به یک دستگاه تریلر  مشکوک و آن را متوقف کردند.
وی افزود: ماموران پس از بررســی بارنامه و بازرســی از تریلر ۲۶ تنُ گندم قاچاق را 

کشف و یک نفر را دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی اســتان با اشاره به اینکه کارشناسان ارزش ریالی این محموله را ۹۷۰ 
میلیون ریال برآورد کرده اند خاطر نشــان کرد: عزم پلیس در برخورد با پدیده قاچاق 
 کالا جدی اســت و در این رابطه از مردم عزیز می خواهیم برای حذف عوامل کاهش
 زمینه های اشــتغال و توســعه تولیدات داخلی هرگونه اطلاعات مربوط فعالیت هاي 

غیرمجاز اقتصادی را از طریق شماره ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

انتظامی  مأمــوران  ســرویس حــوادث// 
شهرستان بندرعباس در بازرسي از یک محل 
۱0۹ راس گوسفند قاچاق به ارزش 3 میلیارد 

و 300 میلیون ریال کشف و ضبط کردند.
بــه گزارش خبرنــگار دریا، ســرهنگ »تیمور 
دولتیاری« فرمانده انتظامي شهرستان بندرعباس 

بــا اعلام ایــن خبر گفــت: مأمــوران انتظامی 
شهرستان بندرعباس با همکاری مأموران انتظامی 
شهرســتان بندرخمیر با انجام اقدامات اطلاعاتی 
از قصد قاچاقچیــان مبنی بر انتقال چندین رأس 
گوسفند به کشورهای حاشیه خلیج فارس مطلع 

و پیگیری موضوع را در دســتور کار خود قرار 
دادند.وي افزود: مأموران حین کنترل محورهای 
مواصلاتی به ۲ دســتگاه خودرو حامل احشام 
مشکوک و در بازرسی از آنان تعداد ۱۰۹ رأس 
گوســفند زنده قاچاق را کشــف و ضبط کردند.

این مســئول انتظامی با بیان اینکه ارزش احشام 
 قاچاق کشف شده بنا به نظر کارشناسان ۳ میلیارد

 و ۳۰۰ میلیون ریال برآورد شــده تصریح کرد: 
۲ متهم در این رابطه دستگیر و به مراجع قضائی 

معرفی شدند.

انتظامی  فرمانــده  حوادث//  ســرویس 
کامیون  دستگاه  یک  توقیف  از  »منوجان« 
حامل ۱0تن آرد قاچاق به ارزش ۲00 میلیون 
ریال توسط پلیس این شهرستان خبر داد.

سرهنگ »منوچهر نوري« اظهار داشت: ماموران 

پلیس آگاهي شهرستان »منوجان« هنگام کنترل 
به یک  خودروها در محور »منوجان-کهنوج« 
دستگاه کامیون مشکوک و آن را متوقف کردند.
وی در ادامه گفت: ماموران با بررسی مدارک و 
بازرسی از بار کامیون، ۲۵۰ کیسه آرد قاچاق به 

وزن ۱۰ تن کشف و یک نفر را دستگیر کردند.  
این مقام انتظامی با اشــاره به تشکیل پرونده و 
معرفی متهم به مرجع قضائی بیان داشت: ارزش 
ریالــي این محمولــه قاچاق بر اســاس اعلام 
کارشناسان ۲۰۰ میلیون ریال برآورد شده است.

فرمانده انتظامي »منوجان« با اشــاره به اینکه 
برخورد با ســودجویان و مقابله با قاچاقچیان 
به صورت مســتمر در دســتور کار پلیس این 
شهرســتان قرار دارد، از شــهروندان خواست 
درصورت مشاهده موارد مشــکوک مراتب را 
در اســرع وقت از طریق شماره ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند.

توقیف کامیون حامل ۱0 تن آرد قاچاق در »منوجان«

//مرد جوان  ســرویس حوادث 
وقتی متوجه شد دوستش راهی 
سفر کاری شده با کلید یدکی که 

داشت خانه او را خالی کرد.
مرکز  با  مردی  امســال  ۱۶ مهرماه 
تماس  پلیــس ۱۱۰  فوریت هــای 
گرفت و گزارش یک ســرقت را 
از  تیمی  بعد  لحظاتــی  کرد.  اعلام 
در  ۱۲۱ سلیمانه  کلانتری  مأموران 
محل حاضر شــدند. شاکی گفت: 
»برادرم از مدتی قبل راهی ســفر 
کاری شــد. من در ایــن مدت به 
خانه اش سرکشــی می کردم. امروز 
وقتی وارد و متوجه شــدم که خانه 

به هم ریخته و بیشــتر لوازم آن که 
از ۷۰ میلیــون تومان ارزش  بیش 
داشت ســرقت شده است.« بعد از 
مطرح شدن شــکایت و در حالی 
که پرونده برای بررســی بیشتر به 
پایگاه ششــم پلیس آگاهــی تهران 
بود، شاکی اطلاعات  فرستاده شده 
تازه ای در اختیار پلیس گذاشت. او 
گفت: »هنگام عبور از محل متوجه 
شدم که یکی از لوازم خانه برادرم 
در مغازه همسایه شان برای فروش 
گذاشته شده است. وقتی از صاحب 
مغازه سؤال کردم گفت که آن را از 
مردی به نــام داریوش که از اهالی 

محل است خریده و از سرقتی بودن 
آن خبر نداشته است.« با اطلاعاتی 
که صاحب مغازه در اختیار شاکی 
شــدند  موفق  مأموران  گذاشــت 

داریوش را بازداشت کنند.
بازجویی قرار  مورد  وقتی  داریوش 
اعتــراف کرد.  به ســرقت  گرفت 
او گفــت: »من از دوســتان برادر 
شــاکی هســتم. مدتی قبل بود که 
او راهی ســفری کاری شد و کلید 
یــدک خانــه اش را در اختیار من 
هم گذاشته بود تا به آنجا سرکشی 
کنم. چند روز بعد از ســفر او بود 
خانه اش  لــوازم  گرفتم  تصمیم  که 

برای همین در  کنم،  را ســرقت 
فرصت مناســب بــا کلیدی که 
داشــتم لوازم خانه اش را سرقت 
کردم تا اینکه برادرش از ماجرا با 
خبر شد و من گرفتار شدم.« متهم 
گفت: بیشــتر لوازم را به مردی به 
نــام محمود فروخته کــه مأموران 
مرد مالخر را هم بازداشت و مقدار 
زیادی از لوازم ســرقت شده را در 

آن جا کشف کردند.
ســرهنگ کارآگاه علی کنجوریان، 
رئیس پایگاه ششــم پلیس آگاهی 
به  بازجویی ها  در  متهمــان  گفت: 
ســرقت و مالخری اعتراف کرده و 
به دستور دادیار دادسرای ناحیه ۱۵ 

تهران راهی زندان شدند.

کلید سرقت در دست دوست خیانتکار

طرح :اسماعیل سهرابی
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شهرستان

روابط عمومی اداره کل
 منابع طبیعی و آبخیزداری

 هرمزگان           
در زمان آغاز آتش سوزی می توان با پاشیدن خاک و آب 

و یا کوبیدن وسیله های در دسترس آن را خاموش کنیم

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

  ســعیده دبیری نژاد ســرویس شهرستان// 
هرمزگان  جهادکشــاورزی  نباتات  مدیرحفظ 
از هدفگــذاری جهت ردیابــی و کنترل آفت 
سرخرطومی حنایی خرما در ٤۵ هزار هکتار از 

باغات و نخیلات این استان خبر داد.

به گزارش خبرنگار دریا، ســیدعبدالرضا اشــرف 
منصوري اظهار کرد به منظور ردیابی و کنترل افت 
قرنطینه ای خطرناک سرخرطومی حنایی خرما در 
ســال جاری، عملیات پایش ومدیریت آفت شامل 
مونیتورینگ آفت ، شناسایی بر اساس ردیابی دقیق 

و نقطه یابی با استفاده از تله های فرمونی ، عملیات 
بهداشت باغ وبه زراعی ، آموزش نخلداران در تمام 
شهرستانهای اســتان و باغات نخیلات در سطحی 

معادل ۴۵ هزار هکتار هدفگذاری شده است.
وی افزود: عملیات شناســایی نقاط آلوده با توزیع 

۲ هزار و۵۰۰ عدد فرمون و کایرمون تخصیصی 
شکار آفت و تله شکارگر در تمام سطح استان در 

حال انجام می باشد .
مدیرحفظ نباتات جهادکشاورزی هرمزگان ادامه 
داد: از ابتدای ســال جاری بــا ردیابی ۳۸ هزار 
هکتار از باغات نخیلات تاکنون ۴۵ نفر نخل آلوده 
درشهرستانهای بستک و پارسیان شناسایی و تیمار 

شد .
اشــرف منصوری همچنین ابراز داشــت: به منظور 

ردیابی نقطه به نقطه در شهرســتان بستک و مهار 
آفت سرخرطومی حنایی خرما از روز جمعه هفته 
گذشــته یک تیم ماهر در ردیابی و تیمار درختان 
آلوده شروع به عملیات ردیابی نموده که تاکنون ۲۱ 
نفر نخل الوده شناسایی و ۲ نفر نخل امحا گردید .

وی در پایان با بیان اینکه مراحل ضدعفونی با سموم 
شیمیایی انجام شده است، خاطرنشان کرد:عملیات 
ردیابی و شناســایی همچنان در شهرستان بستک 

ادامه دارد.

مدیرحفظ نباتات جهادکشاورزی هرمزگان خبر داد

ردیابی آفت سرخرطومی حنایی خرما   

بازدید فرماندار قشم از طرح های صنایع شیلاتی  
 زهرا غفوری سرویس شهرستان// علیرضا نصری با حضور دوتن 
از معاونین فرماندار ،مدیرجهادکشاورزی شهرستان ، بخشدار بخش 
حرا ، رئیس اداره شــیلات و  جمعی از ســرمایه گذاران  با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی از طرح های صنایع شیلاتی بازدیده کرده 
و برای تســریع روند اجرای این طرح ها  و حل مشکلات موجود 
دستورات لازم را صادر کرد.به گزارش خبرنگار دریا، علیرضا نصری 
با حضور دوتن از معاونین فرماندار ،مدیرجهادکشاورزی شهرستان ، 
بخشدار بخش حرا ، رئیس اداره شیلات و  جمعی از سرمایه گذاران  
با رعایت پروتکل های بهداشتی از طرح های صنایع شیلاتی بازدیده 
کرده و برای تسریع روند اجرای این طرح ها  و حل مشکلات موجود 
دستورات لازم را صادر کرد.فرماندار قشم در این بازدید با اشاره به 
ظرفیت های خوب شهرستان در حوزه شیلات و صنایع وابسته گفت: 
پیگیری مشکلات تولیدکنندگان و ارائه راه حل مناسب باید سرفصل 
امور دســتگاه های اجرایی در شهرستان قرار گیرد.مالک یزدان پناه  
مدیر جهادکشاورزی شهرستان با بیان برخی از مشکلات پیش روی 
تولیدکنندگان افزود:  تکمیل زنجیره تولید در بخش شیلات با توجه به 
ظرفیــت های  موجود در صیادی و پرورش آبزیان  از اولویت های 
جهادکشاورزی شهرستان جهت جذب سرمایه گذار می باشد . وی 
خاطرنشان کرد: خدمات رسانی  و حضور در کنار تولیدکنندگان در 
حوزه های مختلف زمینه ساز ایجاد اشتغال پایدار ، ایجاد ارزش افزوده 
در تولید و افزایش درآمد جامعه محلی می گردد.گفتنی است؛ نصری  
به همراه هئیت همراه از محل کارخانه فرآوری ماهی و میگو شرکت 
شهاب نقره ای قشم، شرکت ماهی نمونه قشم واحد فرآوری  و مزارع 
پرورش میگو شرکت مروارید شکیل قشم بازدید کرده و در جریان 
پیشــرفت فیزیکی این پروژه ها قرار گرفت. این گزارش می افزاید:  
فرماندار قشم در بازدید از اسکله صیادی روستای باسعیدو پتانسیل ها 
و ظرفیت های موجود در این منطقه را مورد بررسی قرار داد.فرماندار 
قشم در این بازدید مرتفع نمودن مشکلات و آغاز به کار  این طرح 
ها را یک اقدام مهم در ســال جهش تولید دانست و تصریح کرد: از 
تمام ظرفیت شهرستان از کسانی که قصد سرمایه گذاری و اشتغال در 

شهرستان را دارند حمایت خواهیم کرد.

آغاز برداشت گوجه فرنگی در بشاگرد  
 جعفر ترابی سرویس شهرستان// مدیر جهاد کشاورزی بشاگرد از 
آغاز برداشت این محصول از مزارع این شهرستان خبر داد.به گزارش 
خبرنگار دریا، اکبر سالاری اظهار کرد: برداشت گوجه فرنگی از مزارع 
این شهرســتان آغاز شده است.وی افزود: کار برداشت در سطح ۱۰ 
هکتــار از مزارع گوجه فرنگی آغاز وتاپایان آذرماه ادامه دارد.مدیر 
جهاد کشاورزی بشاگرد با بیان اینکه پیش بینی می شود میزان ۴۰۰ 
تن محصول از این مزارع برداشت وروانه بازار شود، ادامه داد: کشت 
این محصول هرساله از نیمه دوم مرداد ماه شروع وتا پایان شهریور ادامه 
دارد. سالاری در پایان خاطرنشان کرد: بازار هدف محصولات تولیدی 
 شهرستان بشاگرد وشهرستانهای همجوار همچون میناب وجاسک 

می باشد.

خبری

ســعیده دبیری نژاد سرویس شهرســتان // تجهیزات 
ضدعفونی کننده با امواج الکترو مغناطیس تولید شرکت 
دانش بنیان رایکا درمان پارســان قشم مستقر در پارک 
زیست فناوری خلیج فارس)قشم( رونمایی و برای ورود به 

بازار آماده شد.
به گزارش خبرنگار دریا ، مراسم رونمایی از این تجهیزات با 
حضور مدیرعامل منطقه آزاد قشم، فرماندار، مدیر مرکز بهداشت 
و درمان، رئیس پارک زیست فناوری خلیج فارس و برخی از 

مقامات شهرستانی در جزیره قشم برگزار شد.
محمد شریف رنجبر رئیس پارک زیست فناوری قشم در این 
مراسم با اشاره به اهمیت رونمایی از تجهیزات ضد عفونی کننده 
با امواج الکترومغناطیس افزود: پارک زیســت فناوری خلیج 
فارس در راســتای عمل به اهداف تعیین شده، از زمان شیوع 
ویروس کرونا فعالیت های خود را در راستای مبارزه با ویروس 
کرونا آغاز کرد که یکی از اقدامات به ثمر نشسته این تلاش ها، 

ساخت تجهیزات مبارزه با ویروس کروناست.
نحوه مبارزه با ویروس کرونا آسان تر می شود

وی با بیان اینکه مبارزه فیزیکی با ویروس کرونا بویژه در مکان 
های عمومی سخت و پرهزینه است، افزود: با تجاری سازی این 
محصول نحوه مبارزه با ویروس کرونا در مکان های عمومی هم 

آسان تر و هم کم هزینه تر می شود.
رنجبر ادامه داد، این محصول توســط شــرکت رایکا درمان 
پارسیان قشم تولید و برای عرضه در بازار آماده شده است.وی 
همچنین با اشاره به ماموریت های پارک زیست فناوری قشم 
افزود: یکی از تلاش های اصلی ما جذب فناوران و جمع کردن 
افراد صاحب ایده برای تقویت اکوسیســتم فناورانه در پارک 

زیست فناوری قشم است.

رئیس پارک زیســت فناوری خلیج فارس افزود: جمع شدن 
افراد صاحب ایده باعث هم افزایی بیشــتر و در نتیجه تقویت 
اقتصاد متکی بر بیوتکنولوژی است چرا که در آینده نه چندان 
 دور اقتصاد متکی به نفت جای خود را به ســایر ظرفیت ها 
می دهد که قشــم به دلیل ظرفیت های زیســتی بالا فرصت 
مناســبی برای تقویت اقتصاد خود مبتنی بر بیو تکنولوژی و 

گردشگری است.
به گفتــه رنجبر، بیوتکنولوژی در جایی موفق می شــود که 
تنوع زیستی بالایی داشته باشد و جزیره قشم از این ظرفیت 
برخوردار است و ما نیز راهبردهایمان را بر این اساس تعریف 

کرده ایم.
وی همچنین با قدردانی از همــکاری های مجموعه دولت، 
خصوصا حمایت های منطقه آزاد قشــم در واگذاری زمین 
برای توسعه پارک زیست فناوری قشم قدردانی کرد و گفت: 
بدون تعیین تکلیف زمین پارک، امکان سرمایه گذاری در پارک 
زیست فناوری قشم وجود نداشت که خوشبختانه با حمایت 
های مومنی مدیر عامل سازمان منطقه آزاد قشم دور جدیدی 
از فعالیت ها در قشم آغاز شده است که امیدواریم به آنچه که 

هدف گذاری شده دست پیدا کنیم.
 تلاش فنــاوران پــارک زیســت فناوری 
خلیــج فارس قشــم بــه بار نشســت

در ادامه این مراسم حمیدرضا مومنی مدیرعامل منطقه آزاد قشم 
با اشــاره به انجام رونمایی از محصولات جدید پارک زیست 
فناوری خلیج فارس قشــم افزود: یکی از اهداف مناطق آزاد 
تحقق اقتصاد مقاومتی و انتقال دانش فنی است که این موضوع 

در پارک زیست فناوری قشم به جد دنبال می شود.
وی با بیان اینکه محصــولات این پارک با توجه به نیاز روز 

جامعه تعرف شده است، خاطرنشان کرد، امروز یک تلاش دیگر 
به بار نشســت و با توجه به شیوع ویروس کرونا محصولات 
دانش بنیان پارک زیســت فناوری خلیج فارس قشم در این 
زمینه رونمایی شــد.به گفته مومنی، مطالعات ســاخت این 
تجهیزات انجام و مجوز آن اخذ و در آینده به تولید انبوه خواهد 
رسید.مدیرعامل منطقه آزاد قشم ادامه داد، در حال حاضر ۱۲ 
شرکت فناور پارک زیست فناوری خلیج فارس در زمینه انتقال 
فناوری فعالیت می کنند که امیدواریم شــاهد اقدامات شرکت 
های دانش بنیان در ماموریت های مختلف بویژه در حوزه انتقال 

فناوری به سرزمین اصلی باشیم.
استارتاپ ها موتور محرکه توسعه کشور هستند

در ادامه این مراسم علیرضا نصری فرماندار قشم نیز به فعالیت 
شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها اشاره کرده و افزودند: 
استارتاپ ها در شرایط فعلی موتور محرک توسعه کشور هستند 
که باید هر روز گســترش یافته و جهش تولید را به شــکلی 
متفاوت محقق کنند.وی با اشاره به تولید محصولات دانش بنیان 
در قشــم افزود: تولید این تجهیزات قدم های خوبی است که 

امروز شاهد به بار نشستن آن هستیم.
نصری افزود: ممکن اســت خیلی ها اعتقاد داشته باشند که 
حمایت مالی از شــرکت های دانش بنیان در اولویت باشد اما 
معتقدم باور و توجه به این شرکت ها مهمتر از بحث مالی است 
که باید مورد توجه باشد.به گفته فرماندار قشم، اگر بخواهیم در 
کیفیت تولید موفق شویم، دانش بنیان ها می توانند این کار را 
به درستی انجام دهند ما نیز معتقدیم بنای پارک زیست فناوری 

قشم بر جهش تولید در جزیره است.
تهدیــد کرونــا را به فرصــت تبدیل کنیم

در ادامه این مراســم شــیخ زاده معاون فرهنگی اجتماعی و 
گردشگری منطقه آزاد قشم با اشاره به حمایت های مدیرعامل 
این منطقه از پارک زیســت فناوری قشــم افزود: برای اینکه 
پارک زیست فناوری قشم سرپا نگه داشته شود همکاری های 
خوبی با پارک زیست فناوری قشم شد.وی در ادامه با اشاره به 
محصولات تولیدی پارک قشم و رونمایی از آن، افزود: تهدید 
کرونا می تواند یک فرصت باشــد برای حمایت از فناوران و 

شرکتهای دانش بنیان در جزیره.
خودکفایی در تولید محصولات ضد کرونایی

بهزادی رئیس مرکز بهداشت و درمان قشم نیز در این مراسم به 
ارائه گزارشــی از اقدامات انجام شده در حوزه مبارزه با کرونا 

پرداخت.
وی با بیان اینکه با گذشت حدود یک سال از شیوع ویروس 
کرونا در تولید تجهیزات خودکفا شده ایم، افزود: در ابتدای شیوع 
کرونا در کشور تمامی تجهیزات مربوط به کرونا وارداتی بود اما 
الان شاهد خودکفایی در همه بخش ها هستیم و این نشان از 
عزم و اراده ای است که دانشمندان و فناوران کشورمان دارند.
بهزادی افزود: شیوع کرونا نشان داد که ما می توانیم در شرایط 
سخت وابسته به دانش خودمان باشیم و تولید کننده محصولات 

حوزه پزشکی باشیم.
مدل محصــول ضد  از شــش  رونمایــی 
کرونایــی شــرکت دانش بنیان در قشــم

در ادامه این مراســم داود صاحبی عضو هیات مدیره شرکت 
رایکا درمان پارســیان قشم با اشــاره به ساخت تجهیزات 
 مبارزه با ویروس کرونا افزود: در حال حاضر یک دســتگاه 
ضدعفونی کننده پاششی بزرگ روزانه بین ۵۰ تا ۱۰۰ لیتر به 
محلول پایه الکل نیــاز دارد که با توجه به قیمت بالای الکل 
مســتلزم هزینه بالایی برای استفاده در مکان های عمومی و 

خانگی است.
وی با بیان اینکه واحد توســعه و تحقیق شرکت رایکا درمان 
پارسیان قشم از ابتدای شیوع ویروس کرونا تلاش برای تولید 
محصولات ایده آل را آغاز کرد، گفت: یکی از تاکیدات واحد 
توسعه و تحقیق این شــرکت، اقتصادی بودن محصول برای 
مصرف کننده و جلوگیــری از ویروس های زنده در فضا بود 
که در نهایت با تلاش های انجام شــده این مهم به بار نشست 
و امروز شاهد رونمایی از تجهیزات پیشرفته مبارزه با ویروس 
کرونا با استفاده از اشعه ماوراء بنفش هستیم.به گفته صاحبی، 
دستگاه ضد عفونی کننده سطوح تولیدی این شرکت به جای 
محلول از اشــعه امواج الکترومغناطیس استفاده می کند.وی 
در تشــریح بیشتر این محصول افزود: میزان پاک کنندگی این 
دستگاه به مراتب بالاتر از دستگاههای معمولی پاششی است 
و تنوع تجهیزاتی آن ارزش تولید این محصول را بیش از پیش 
کرده است.عضو هیات مدیره شرکت  دانش بنیان رایکا درمان 
پارسیان قشم ادامه داد، این تجهیزات در ۶ مدل ساخته شده اند 
که قادر به ضد عفونی کردن مایعات، فضاها، و سطوح هستند که 
می تواند جلوی شیوع ویروس کرونا در اماکن عمومی را بگیرد.
ماســک عقیم کننــده کرونا در راه اســت

 محمود حاجی بابایی یکی دیگر از اعضای هیات مدیره شرکت 
دانش بنیان رایکا درمان پارسیان قشم نیز با بیان اینکه شرکت ما 
بنای خود را بر اساس اختراعات و نوآوری قرار داده است، ادامه 
داد: در حال حاضر با توجه به اپیدمی کرونا بسیاری از مشاغل 
دچار مشکل شدند و تیم تحقیقاتی ما با تغییر رویه و کمک به 
مهار کرونا آمد و در این راستا به سمت تولید محصولات ضد 
کرونایی رفت.وی افزود: بنای فعلی رایکا درمان پارسیان قشم 
مبتنی بر اقتصاد کرونایی اســت و در این زمینه اقدام به تولید 
محصولات ویروس کش و ماسک دیجیتال کردیم.حاجی بابایی 
در تشریح جزئیات ماسک دیجیتال افزود: در این ارتباط دو 
نوع ماسک در حال ساخت است که یک نوع آن برای استفاده 
مردم و نوع دیگر برای استفاده کادر درمان خواهد بود.به گفته 
وی، ماسک مورد استفاده کادر درمان به دلیل نوع  فعالیت در 
محیط و استفاده طولانی مدت متفاوت تر طراحی شده است.

عضو هیات مدیره شرکت رایکا درمان پارسیان قشم ادامه داد: 
 این ماسک ها پس از برخورد باعث عقیم سازی ویروس ها

 می شوند و عملا جلوی تکثیر آنها گرفته می شود.

ورود دانش بنیان های پارک زیست فناوری خلیج فارس قشم برای مبارزه با کرونا

شهرستان//  سرویس  گلستانی  قاسم 
شهرســتان  جهادکشــاورزی  مدیر 
از کاهش ۲۵ درصدی قیمت  پارسیان 
مرغ در مراکز عرضه این شهرســتان 

خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا ، یعقوب دلدار 
اظهار کرد: در مراکز عرضه و فروش، قیمت 

مرغ در این شهرستان از ۳۵ هزار تومان به 
۲۶ هزار و ۵۰۰ کاهش یافته است.

 وی افزود: ســرانجام پس از بازدیدهای 
مستمر و تشکیل جلسات کارگروه نظارتی 
تنظیم بازار در این شهرستان، قیمت مرغ در 
کلیه فروشگاههای عرضه این محصول در 
این شهرستان با ۲۵درصد کاهش قیمت  به 

فروش می رسد.
مدیر جهادکشــاورزی شهرستان پارسیان 
در پایان ابراز داشت: امید است با نظارت 
مستمر بر کلیه عوامل فروش این محصول 
در این شهرســتان همچنان قیمت مرغ در 
مراکــز فروش بصورت نــرخ مصوب آن 

عرضه گردد.

کاهش ۲۵ درصدی قیمت مرغ در مراکز عرضه پارسیان  

فرشید کشتکار سرویس شهرستان// باند 
جنوبی فرودگاه بین المللی جزیره کیش با 
هدف نشست و برخواست هواپیمای پهن 
پیکر ایر باس A3۸0 دراین منطقه ساخته 

می شود.
به گــزارش خبرنگار دریــا، علی عرب 
مدیرعامل شــرکت توســعه و مدیریت 
بنادر و فرودگاه های کیــش با تاکید بر 
ایجاد فضای مطلوب  نوســازی و  اینکه 
های  زیرســاخت  از  یکــی  فرودگاهی 
ضروری جزیره گردشگر پذیرکیش است 
گفت: عملیات اجرایی باند جنوبی فرودگاه 
جزیره با پیشــرفت ۵۰ درصدی، جهت 
ارتقاء کیفیت خدمات حمل و نقل هوایی 
تا پایان امســال به اتمام خواهد رســید.
 مدیرعامل شرکت توسعه و مدیریت بنادر
 و فرودگاه های کیش افزود: جهت تسریع 
عملیات اجرایی باند جنوبی فرودگاه بین 
المللی کیش کارخانه جدید تولید آسفالت 
راه اندازی شد تا حجم تولید از ۵۰۰ تن 
در روز به ۱ هــزار تن افزایش یابد.علی 
عرب توســعه باند جنوبی فرودگاه کیش 
را یکی از مهم ترین طرح های زیرساختی 
جزیره عنوان کرد و گفت: در حال حاضر 
نشست و برخاســت هواپیما در فرودگاه 
تنهــا بر روی یک باند انجام می شــود و 

افزایش پهنا و تعــداد باند ها، از نیازهای 
اصلی برای توســعه و پیشبرد اهداف بلند 

مدت سازمان منطقه آزاد کیش است.
وی افزود: باوجــود تمامی چالش های 
پیش رو از جمله شــیوع ویروس کرونا 
فعالیت های مربوط بــه طرح با رعایت 
تمامی مقررات بهداشــتی در حال انجام 
است.عرب در تشــریح ابعاد و مساحت 
طرح تصریح کــرد: عملیات اجرایی باند 
جنوبی فرودگاه بین المللی کیش به طول 
۴۳۸۰ متــر و عرض ۷۵ متــر با رویه 
آســفالت در حال اجرا اســت که پس از 
باند  این طــرح، کلاس هوانوردی  اتمام 
فــرودگاه بین المللی کیــش به بالاترین 
کلاس جهانی f ۴ ارتقــاء خواهد یافت.

وی افزود: اجرای این عملیات زیرساختی 
مهم، قابلیت نشست و برخاست هواپیمای 
پهن پیکر ایر بــاس a۳۸۰ را در جزیره 
میســر می ســازد تا فرودگاه بین المللی 
کیش پــس از فرودگاه بیــن المللی امام 
خمینی) ره ( به دومین فرودگاه کشــور با 

استانداردهای لازم تبدیل شود.
مدیرعامل شــرکت توســعه و مدیریت 
بنادر و فــرودگاه های کیــش در زمینه 
تامیــن مصالــح مــورد نیــاز و حجم 
 بالایی از مصالح ســنگی برای آســفالت

 و زیر ســازی این طــرح عمرانی گفت 
: پــس از انجام آزمایــش های فیزیکی 
و شــیمیایی بر روی بیش از ۱۰۰ هزار 
تــن مصالح معادن اطــراف هرمزگان در 
آزمایشــگاه مکانیک خــاک وزارت راه 
و ترابری وکســب تاییدیه مشــاور طرح 
 ، ایــن مصالح بــه بندر شــهید رجایی

 حمل و سپس به کیش انتقال می یابد.
وی در ادامه عنوان کرد: جهت اطمینان از 
کیفیت ســاخت ، نوعی قیر با مشخصات 
فنی خاص با عنوان Pg۷۶-۱۰ به صورت 
اختصاصی برای این طرح توســعه ای در 
پالایشگاه تولید می شود. همچنین اورران 
این طرح به روش تثبیت بســتر با سیمان 
و با دســتگاه Wr ســاخته شده و برای 
تکمیل زیر ساخت ها ۲۵۰۰ متر مکعب 

بتن ریزی انجام شده است.
علی عرب میزان آسفالت مصرفی توسعه 
باند جنوبی فــرودگاه را بالغ بر ۸۰ هزار 
تن برآورد کرد و افزود: در صورت تامین 
هزار تن آســفالت درآینــده ای نزدیک، 
عملیات ســاخت و تامین روشنایی این 
 طرح همزمــان به اتمام رســیده و طبق 
پیش بینی باند جنوبی فرودگاه بین المللی 
کیش تا پایان امســال به بهــره برداری 

خواهد رسید.

بهره برداری از باند جنوبی فرودگاه بین المللی کیش 
تا آغاز سال ۱٤00  

  

 محسن رنجبری سرویس شهرستان// 
معاون استاندار و فرماندار ویژه میناب 
گفت :همه دستگاه ها با قرارگاه عملیاتی 
حاج قاسم سلیمانی برای مدیریت کنترل 

اپیدمی کووید ۱۹ همکاری کنند. 
به گزارش خبرنگار دریا، مجید سلحشور  
نشســت با اصحاب رسانه ضمن محکوم 
کردن ترور دانشــمندان هســته ای ایران 
،اظهارداشت: قرارگاه عملیاتی سپهبد شهید 
قاسم ســلیمانی در راستای اجرای ابلاغیه 
استاندار هرمزگان و براساس مفاد توافقنامه 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

و سازمان بسیج مستضعفان در خصوص 
مقابله با کرونا تشکیل شده است.

وی تصریح کرد: قطع زنجیره انتقال ویروس 
کرونــا با افزایش رعایــت پروتکل های 
بهداشتی و کمک به کنترل و مهار بیماری 
کرونا از اهداف طرح قرارگاه می باشــد. 
سلحشور با بیان اینکه کمیته های حمایت 
و قرنطینه خانگی، رهگیــری و مراقبت، 
آموزش همگانی، نظارت و پایش و کمیته 
عملیاتی محلــه در قالب قرارگاه عملیاتی 
شهید حاج قاسم سلیمانی فعالیت خواهند 
کرد، افــزود: تمام دســتگاههای اجرایی، 

نهادها، سازمانها و ارگانها موظف و مکلف 
به همکاری لازم با اعضای قرارگاه و کمیته 
های زیرمجموعه هســتند.وی یادآور شد 
:همچنین تشدید نظارت بر پروتکل های 
بهداشتی و اعمال قانون، انجام تست های 
گســترده، هدفمند و هوشمند، بیمار یابی 
فعال، قرنطینه و رهگیری هوشمند، آموزش، 
اطلاع رسانی و فرهنگسازی، حفاظت از 
گروه های آســیب پذیر شامل سالمندان و 
افراد دارای بیماری های زمینه ای و تقویت 
فرآیند درمان سرپایی و کاهش حداکثری 
موارد بستری را از جمله راهبردهای قرارگاه 
عملیاتی شهید حاج قاسم سلیمانی عنوان 
کرد.فرمانده سپاه ناحیه میناب هم بامحکوم 
کردن ترور دانشمندان هسته ای گفت : شهید 
محسن فخری زاده که به حق ، فخر مکتب 
اســلام در مبارزه با انصحار طالبان علمی 
نظام سلطه بود، با شــهادت خود حامیان 
دروغین حقوق بشر دموکراسی و آزادی را 

رسوا کرد.
حجت الاسلام فاضلی رییس اداره تبلیغات 
اســلامی میناب گفت: اصحاب رسانه در 
طرح قرارگاه اجتماعی و فرهنگی شــهید 
قاسم سلیمانی نقش بسزایی دارند و درجهت 
اطلاع رسانی رعایت پروتکل بهداشتی به 

شهروندان مشارکت داشته باشند .

معاون استاندار و فرماندار ویژه میناب:  
دستگاه ها موظف به همکاری با قرارگاه عملیاتی سردار سلیمانی هستند

امیرکمالی ســرویس شهرستان// محمد 
خدابخشــیان از آغاز برداشت تنباکو از 

مزارع این شهرستان خبر داد.
به گــزارش خبرنــگار دریا، مدیــر جهاد 
کشــاورزی جاسک گفت: قریب ۲۰۰ هکتار 
از مزارع شهرستان جاسک زیر کشت تنباکو 

می باشد.
وی افزود: میانگین برداشــت این محصول از 
 هر هکتار حدود ۲ تن می باشد و پیش بینی 
می شــود تا پایان فصل برداشــت ۴۰۰ تن 
تنباکو از مزارع این شهرســتان برداشت شود.

خدابخشــیان در ادامه تصریح کــرد: تمرکز 

کشــت این گیاه در شهرستان جاسک بیشتر 
در دهســتان جاســک کهنه می باشد، کشت 
این گیاه از شــهریورماه شروع و برداشت آن 
از اوایــل آذر ماه آغاز می شــود.مدیر جهاد 
کشاورزی جاســک عنوان داشت: تنباکو در 
اقلیم های مختلف قابلیت رشــد را دارد ولی 
به منظــور افزایش عملکرد آن باید از مناطق 
گرم استفاده کرد.وی در پایان خاطرنشان کرد: 
درجه حرارت خاک نقش عمده ای در رویش 

بذر این گیاه دارد.

مدیر جهاد کشاورزی جاسک خبر داد 

آغاز برداشت تنباکو از مزارع جاسک  

  

امین درســاره ســرویس شهرستان// 
فرمانداربندر خمیر گفت:  شهرستان بندر 
خمیر اماکن زیادی در حوزه تاریخی دارد 
که حفظ و نگهــداری آن نیازمند توجه 

بیشتری است.
میرهاشم خواســتار فرماندار بندرخمیر 
در بازدیــد میدانی از بادگیرهای  شــهر 
بندرپهل و همچنیــن گمرک بندرخمیر 
که بصورت مشــترک با حضور مدیر کل 
میراث فرهنگی ، گردشــگری و صنایع 
دستی و مدیرکل گمرک باهنر انجام شد 
، با اشــاره به بادگیرهای شهر بندر پهل 
اظهار کرد: بادگیر یکی از نمادهای بارز 
شهر بندرپهل محســوب می شود که به 
این شهر جلوه ویژه ای بخشیده است.وی 
افزود: تنوع بادگیرها، از ویژگی های این 
آثار ارزشمند در شهر بندرپهل محسوب 
می شود.میرهاشم خواستار با بیان اینکه 
در حال حاضر حدود ۱۰۴ بادگیر در شهر 

بندرپهل وجود دارد اضافه کرد:در گذشته 
بادگیرهای زیادی در سطح شهر بندرپهل 
وجود داشــته اما به دلایل مختلف تعداد 
زیادی از آنها از بین رفته اســت.وی در 
ادامه گفت: با توجه به اینکه بادگیرهای 
بندرپهل هنوز ثبت ملی نشــده در این 
بازدید مقرر شد شهرداری و شورای شهر 
بندرپهل با همکاری میراث فرهنگی نسبت 
به شناسنامه دار کردن و ثبت این آثارها 
اقــدام کنند.فرمانداربندرخمیر در ادامه با 
اشــاره به ساختمان گمرک بندرخمیر به 
عنوان نماد تاریخی این شــهر گفت :این 
ساختمان به دلیل قدمت و تاریخچه ای که 
دارد می توان جهت مقاصد گردشگری از 
آن استفاده کرد. وی افزود: طی بازدید از 
گمرک بندرخمیر مقرر شد بازسازی این 
اماکن تاریخی با نظارت میراث فرهنگی 
انجام شود و پس از انتقال ساختمان اداری 
گمرک به مجتمع بندری، با مشــارکت 

میراث فرهنگــی و شــهرداری از این 
ساختمان به عنوان موزه دریایی گمرک 
استفاده شود.میرهاشم خواستار همچنین 
در خصوص ثبت بافت تاریخی بندر خمیر 
نیز گفت: مطالعات بافت تاریخی این شهر 
انجام شده و باید پروسه اداری جهت ثبت 
آن انجام شود.خواستار در ادامه با اشاره 
به احداث کمپینگ گردشگری در مسیر 
اسکله بندرپهل گفت: با توجه به حجم زیاد 
مسافر از اقصی نقاط کشور در این مسیر، 
ایجاد کمپینگ گردشگری در این نقطه از 
شــهر بندرپهل می تواند علاوه بر توسعه  
ظرفیت های گردشگری، باعث اشتغالزایی 
بندرپهــل شــود.فرمانداربندرخمیر  در 
افزود:قرار است شهرداری بندرپهل برای 
ایجاد زیرساخت ها و توسعه گردشگری 
در این نقطه، در چند فازطرح را آماده و 
به میراث فرهنگی و گردشگری ارائه کند.

فرمانداربندر خمیر:  
گمرک بندرخمیر به موزه گردشگری دریانوردی تبدیل می شود

کلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی                                          آگهی ماده ۳ قانون قانون تعیین ت
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  فروردین :  
عینک بدبینی را کنار بگذارید و با نگاهی مثبت زندگی 
را در پیش بگیرید. فراموش کرده اید که انســان های 
موفق، اعتمادبه نفس سرشــاری دارند و کار های مهم 
زندگی تان را با نبود اعتماد به نفس انجام می دهید، این وضعیت گره ای 
بزرگ در کار شــما انداخته و از موفقیت فاصله گرفته اید. امروز زمان 
مناســبی است که فکری به حال این شرایط بردارید و به خودتان قول 
بدهید که با اعتماد به نفس بیشتری زندگی را در پیش بگیرید. احتمال 
دارد که ولخرجی کنید و بیشــتر از دخل تــان، خرج نمایید. فردی که 
ضرری به شما وارد کرده، امروز پشیمانی اش را اعلام می کند. همسر یا 

عشق زندگی تان امروز عشق بی پایانش را به پای شما می ریزد.
اردیبهشت :  

اجازه ندهید اتفاق های منفی و ناراحت کننده روزتان 
را خراب کنــد. با فراگیری مهارت هــای افزایش 
اعتماد به نفس، در هــای تازه ای از موفقیت را به روی 
خود باز کنید. ســرمایه گذاری های کوتاه مدت را فراموش کنید و پول 
خود را برای انجام کاری بلندمدت، سرمایه گذاری کنید. غم و غصه های 
زندگــی را با حضور در کنار اعضای خانواده فراموش کنید. حرف دل 
خود را به زبان نمی آورید و این روحیه زمینه ناراحتی و دلخوری همسر 
یا عشق زندگی تان را فراهم کرده است، اجازه ندهید این رویکرد ادامه 
پیدا کند و از امروز به خودتان قول بدهید که عشــق بی پایان خود را 
با گفتار و رفتار به عشق زندگی تان ثابت نمایید. انسان مهربانی هستید 
و توجه زیادی به اطرافیان دارید، این روحیه هیچ اشــکالی ندارد، اما 
مواظب باشــید که اطرافیان از مهربانی شما سوء استفاده نکنند. برنامه 
دارید تا فرصتی از روز را به انجام کار های دلخواه مشــغول شوید، اما 
چنین فرصتی پیدا نمی کنید. اطرافیان شما را به عنوان فرد زحمت کشی 
می شناسند که لحظه ای از کار و تلاش برای خانواده دست بر نمی دارد، 
این روحیه از دید همسر یا عشق زندگی تان پنهان نخواهد ماند و امروز به 

شما ثابت می کند که قدر زحمت های تان را می داند.
  خرداد :

روزی شلوغ و پرمشــغله را آغاز کرده اید و کار های 
زیادی روی سرتان آوار شده است، اما غم به دل خود 
راه ندهید چرا که انرژی لازم را برای انجام این کار ها 
بدست خواهید آورد و به رغم کار های زیادی که برای انجام دادن دارید، 
کار نیمه تمامی به فردا موکول نخواهد شــد. انسان تندرستی هستید و 
لحظه ای از سلامتی خود غافل نمی شوید، این رویکرد را در زندگی ادامه 
دهید و مطمئن باشید که کسی از سلامتی و تندرستی ضرر نکرده است. 

  تیر :
انسان حســودی هســتید، اما فراموش نکنید که با 
حســادت جایی در دل اطرافیان نخواهید داشــت. 
احتمال زیادی وجود دارد که دزد به اموال تان بزند. قرار 
است تغییر مهمی در منزل انجام دهید، اما به نفع شما است قبل از انجام 
هرگونه تغییری، نظر اطرافیان و به خصوص بزرگتر ها را جویا شــوید. 
یکی از دوستان صمیمی متوجه مشکلات شما می شود و دست یاری به 

سمت تان دراز خواهد کرد. 
  مرداد :

مهارت هــای جدیدی فرا بگیرید و با یادگیری علم و 
دانش، شرایط بهتری را برای پیشرفت در کار و زندگی 
فراهم کنید. به خاطر داشته باشید که عقل سالم در بدن 
سالم است و بیشتر مواظب سلامتی تان باشید. یکی از آشنایان امروز از 
شما درخواست پول خواهد کرد، در حد توان به این فرد کمک کنید و 
مطمئن باشید زودتر از چیزی که فکرش را بکنید این پول بازپرداخت 

می شود. 
  شهریور :

خطری در کمین شــما نشســته اســت. همسر یا 
عشق زندگی تان امروز هرکاری که از دستش بر می آید 
را برای شــادی شــما انجام خواهد داد. در محل کار 
یا منزل با مشــکل خاصی روبرو نخواهید شــد و روز را با احساس 
رضایتمندی به پایان خواهید رســاند. کار مهمی انجام داده اید و امروز 

پاداش این کار مهم را دریافت خواهید کرد.
   مهر : 

نگرانی های خود را با حضور در کنار اعضای خانواده 
فراموش کنید. به خاطر داشــته باشــید که راه پول و 
ثروت از میان تلاش و کوشش می گذرد. به همسر یا 
عشق زندگی تان احترام بیشتری بگذارید. روز خوبی برای تجارت در 
پیش رو دارید و در انجام معاملات و قرارداد های مالی ضرری را تجربه 

نخواهید کرد. عازم سفری غیرمنتظره و ناگهانی خواهید شد. 
  آبان :

انرژی و نشاط لازم را برای حل مشکلات بدست خواهید 
آورد. یکی از آرزو های دیرینه تان امروز برآورده می شود. 
فرصت مناسبی پیدا می کنید تا ســری به دوستان قدیمی 
بزنید. مدت ها اســت که رازی را در دل نهان دارید و این راز را از همســر یا 
عشق زندگی تان پنهان کرده اید، قبل از اینکه مخفی نگه داشتن این راز، به رابطه 
شما و عشق زندگی تان صدمه وارد کند، این راز را با ایشان درمیان بگذارید و 
به وی قول بدهید که از اکنون به بعد هرگز چیزی را از عشق زندگی تان مخفی 

نخواهید کرد. 
آذر :  

به کمک ورزش و تحرک، نشاط و سلامتی خود را تضمین 
نمایید. به لحاظ مالی روز خوبی را آغاز کرده اید و از جایی 
که انتظارش را نداشتید، سودی روانه حساب های بانکی تان 
خواهد شــد. انزوا و دوری از اجتماع را کنار بگذارید و با 
حضور در میان دوستان و آشنایان روحیه پیدا کنید. به مهمانی دعوت شده اید، 

اما حوصله ندارید و نمی خواهید در این مهمانی شرکت کنید.
 دی :

فرصت فراغتی پیدا می کنید تا دستی به سروروی تان بکشید و 
حسابی خوش تیپ کنید. قرار است برای خرید بیرون بروید، 
اما مواظب باشید که ولخرجی نکنید. وقت زیادی را به کار 
اختصاص ندهید و میان کار و زندگی تعادل برقرار نمایید. اگر مواظب گذرزمان 
نباشید، لحظه های با ارزش زندگی مثل برق و باد از جلوی چشم تان عبور 

می کند.
 بهمن :

نگرانی های زیادی دارید و قادر نیستید ذهن خود را به انجام 
کار های روزانه متمرکز کنید. برای مبارزه با ناراحتی ها افکار 
منفی را از ذهن خود بیرون کنید. روی کمک دوســتان و 
آشنایان حساب باز نمی کنید و همیشه می خواهید یک تنه مشکلات را از سر 
راه بردارید، اما امروز با مشــکلی روبرو خواهید شد که یک تنه از عهده حل 

آن بر نمی آیید.  

اسفند :  
از ورزش و تحرک غافل نشوید و مواظب سلامتی تان باشید. 
امروز با مشکل مالی روبرو خواهید شد و به تنهایی کاری از 
دست تان برای حل این مشکل بر نمی آید، در این شرایط از 
بزرگان فامیل کمک بگیرید و از امروز تصمیم بگیرید که بیشتر به فکر پس انداز 

و صرفه جویی باشید و در آینده ثبات مالی تان را بهبود بخشید.

یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 
04:56:09  اذان صبح

 06:18:30
 11:35:15
 16:50:55
 1۷:0۷:41

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:38:58  اذان صبح
 06:00:26
 11:10:35
 1۷:10:02

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:56:51  اذان صبح
 06:16:41
 11:51:01
 1۷:23:48
 1۷:40:08

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:40:43  اذان صبح
 06:04:53
 11:16:53
 16:2۷:32
 16:44:58

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:50:19  اذان صبح
 06:10:41
 11:44:11
 1۷:16:0۷
 1۷:32:34

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:56:5۷  اذان صبح
 05:54:34
 11:32:03
 16:40:53
 16:58:30

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

05:09:25  اذان صبح
 06:44:49
 11:49:42
 1۷:04:45
 1۷:19:39

 طلوع آفتاب
اذان ظهر 

غروب آفتاب
 اذان مغرب

05:09:50  اذان صبح
 06:30:21
 11:42:51
 1۷:12:22
 1۷:06:03

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب1۷:35:1۷  اذان مغرب  اذان مغرب
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 حسن سیلاوی ســرویس اســتان ها //استاندار 
خوزستان گفت: امسال با اقدامات ضربتی شهرداری 
و آبفا، کارهای خوبی انجام شــد، به صورتی که سال 
گذشته حدود ۸ تا ۱0 روز آب های سطحی ایستایی 
و ماندگاری داشــت و مردم را با مشکلات فراوانی 
مواجه ساخت اما امسال عمده مناطق صبح دوشنبه 
از آبگرفتگی خارج شــد و تعــداد منازلی که دچار 
آبگرفتگی شــدند، معادل ۱۵ درصد منازل خسارت 

دیده در بارش سیل آسای سال گذشته بود. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ غلامرضا شــریعتی اظهار کرد: 
جمــع آوری آب های ســطحی طبق قانــون از وظایف 

شهرداری ها است و در اهواز سیستم جمع آوری آب های 
سطحی بر اساس برآورد صورت گرفته بین ۸ تا ۱۰ هزار 
میلیارد تومان هزینه در بردارد که این رقم از عهده شهرداری 
خارج اســت و قانون هم آن را بر عهده شهرداری گذاشته 
اســت که این شرایط مشکلات آبگرفتگی را در پی داشته 

است.
وی افزود: شهر اهواز یک شهر مسطح است و مانند دیگر 
شــهرها نیست که شــیب دار بوده و امکان خروج آب را 

دارند.
شــریعتی ادامه داد: با توجه به مسطح بودن اهواز، نیاز به 
ایستگاه های پمپاژ و شبکه های گسترده است که آب های 

سطحی جمع آوری شود.
استاندار خوزستان در پاسخ به ادعایی مبنی بر اینکه سپاه 
در حوزه بحران آبگرفتگی، اقدامات بیشــتری داشته در 
حالیکه استانداری اقدام خاصی نداشته است، گفت: همه 
نهادها و دستگاه ها ارکان مجموعه نظام و حاکمیت هستند 
و ما چنین تفکیک هایی را قائل نیستیم در عین حال من و 

معاون عمرانی استانداری با بروز بحران در بندر امام مستقر 
شدیم و مسوولان ذیربط، مدیریت امور را بر عهده دارند. 
همچنین از فرمانده سپاه استان خواستیم نیروهای خود را 
برای کمک به بندر امام اعزام نمایند و همه در کنار هم کار 
می کنیم.شریعتی خاطرنشان کرد: حل معضل آبگرفتگی یک 
کار زیرساختی و اساسی است و به اعتبار بسیار زیاد نیاز 
دارد.استاندار خوزستان عنوان کرد: در رابطه با فاضلاب در 
اهواز مبلغ چهار هزار میلیارد تومان به قیمت سال ۹۸ نیاز 
است که تکمیل شود و اقدام خوبی که به پیشنهاد دولت و 
با اجازه مقام معظم رهبری شد، اختصاص ۵۰ میلیون یورو 
از صندوق توسعه برای شبکه فاضلاب اهواز بوده است و 
ما امیدواریم همین رقم در بودجه ســال آینده نیز در نظر 
گرفته شود.شریعتی اظهار داشت: همچنین برای تصفیه خانه 
فاضلاب غرب اهواز ۴۰ میلیون یورو فاینانس خارجی در 
نظر گرفته شده است و جمعاً حدود ۱۴۰ میلیون یورو در 
طول دو سال برای اهواز اختصاص می یابد که در صورت 
تخصیص آن، حدود نیمی از هزینه مورد نیاز برای فاضلاب 

اهواز پوشــش داده می شــود و ما امیدواریم با هزینه کرد 
درست آن، حدود ۶۷ درصد مشکلات فاضلاب اهواز را 

حل کنیم.
وی تصریح کرد: قرار شــده اســت شبکه فاضلاب اهواز 
به قرارگاه خاتم الانبیا )ص( واگذار شــود و تصفیه خانه 
فاضلاب غرب اهواز نیز که فاینانس خارجی است مناقصه 
آن برگزار شده و پیمانکار مشخص شده است و در مرحله 
کارهای اداری و بروکراسی در کشور ما و کشور خارجی 

است و امیدواریم به زودی مرحله اجرایی آن آغاز شود.
استاندار خوزســتان توضیح داد: برای اجرای طرح های 
ضربتی در ســطح اهواز، امسال تقسیم کار صورت گرفت 
و با همکاری شهرداری و شرکت آبفا جهت بهبود شرایط 
دفع آب های سطحی با اقدامات ضربتی شهرداری و آبفا، 
کارهای خوبی انجام شد، به صورتی که سال گذشته حدود 
۸ تا ۱۰ روز آب های سطحی ایستایی و ماندگاری داشت و 
مردم را با مشکلات فراوانی مواجه ساخت اما امسال عمده 
مناطق صبح دوشنبه از آبگرفتگی خارج شد و تعداد منازلی 

که دچار آبگرفتگی شدند، معادل ۱۵ درصد منازل خسارت 
دیده در بارش ســیل آسای سال گذشته بود.شریعتی بیان 
کرد: برخی مناطق مانند کوی الهادی، کمپلو و کوی علوی  
در اهواز هنوز مشــکل دارند و همچنین مشکل شهرک 
دانشــگاه و معین زاده در حال حل شدن است.وی اضافه 
کرد: در بندر امام و شهر چمران که جزو ماهشهر است، به 
دلیل حجم بارش بی سابقه ۱۷۰ میلی متری، این وضعیت 
را شــاهد بودیم در صورتی که متوسط سالانه بارش در 
این شــهر ۱۷۶ میلی متر است. البته در شهر چمران به جز 
بخش کوچکی از آن، کاملا از آبگرفتگی خارج شــد اما 
در بندر امام برخی مناطق هنوز مشکلاتی دارند.استاندار 
 خوزستان عنوان کرد: ما از محل اعتبارات عمرانی به همه 
دســتگاه ها کمک می کنیم در عین حال استانداری نقش 
اجرای پروژه ها را ندارد و یک دســتگاه حاکمیتی است و 
به عنوان رئیس شورای برنامه ریزی استان، به پروژه های 

دستگاه های مختلف کمک هایی اختصاص می دهد.

استاندار خورستان عنوان کرد

ایجاد شبکه دفع آبهای سطحی اهواز، خارج از توان شهرداری

 // آرزو توکلی ســرویس استان ها 
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی از اجرایی نشدن طرح 
پتروشیمی کرمان به شدت انتقاد کرد 
و خواســتار رفع موانع و اجرای این 

طرح شد. 
بــه گــزارش خبرنــگار دریــا ؛ دکتر 
»محمدرضا پورابراهیمی« در نشســت 
اســتاندار و تعــدادی از اعضای مجمع 
نمایندگان اســتان کرمان با وزیر صمت، 
ضمن انتقاد شــدید از وزارت صمت به 
دلیل عدم پیگیری مصوبــات دولت در 
اجرایی شدن پروژه پتروشیمی در کرمان 
افزود: مشــکلات مربوط به دو میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری بابــت این طرح 
موضوع تامین آب و همچنین لایسنس 

قابل دریافت از طرفین خارجی موضوع 
جدیدی نبوده که بخواهد امروز به عنوان 

مانع اجرای این طرح شود.
وی ضمن انتقــاد از عملکــرد وزارت 
صمت طی سال های گذشته به دلیل عدم 
 اجرای این پروژه مهم اســتانی بیان کرد: 
پاسخ های مربوط به مشکلات ناشی از 
 این سه قسمت، این طرح را عقب انداخته
 و پاســخ قانع کننده ای به مردم اســتان 
کرمان به ویژه شهرســتان کرمان نخواهد 
بود.نماینده مردم کرمان و راور در مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: کمک به اجرای 
این پروژه در زمینه تامین مالی همان گونه 
که در زمینه تامین آب در سال ۹۷ حدود 
۲۰۰۰ میلیارد تامین شد، برای این پروژه 
نیز این امکان وجود دارد و مشــکلات 

گواهی لایسنس خارجی و همچنین تامین 
منابع آب نیز قابل حل اســت و این مهم 
عزم جدی می خواهد که نه شرکت سرمایه 
 گــذار دارد نه وزارت صمــت پای کار 
می آید.پورابراهیمی اظهار کرد: با توجه به 
اینکه مقرر شد فاز نخست این پروژه در 
قالب یک شرکت با تولید محصولات پلی 
استال شروع شود این پروژه در ظرفیت 
حدود ۴۰ هزار تن مورد توافق قرار گرفت 
که بتواند از طریق خوراک گاز طبیعی و 
تبدیــل آن به متانول کــه رویکرد تولید 
پولیمر دارد عملیاتی  شود.رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
به سرمایه گذاری و دلیل عدم عزم جدی 
و محدودیت های ناشی از بانک مرکزی 
تاکید کرد: مقرر شــد تا یــک ماه آینده 

گزارش تغییرات در شرکت سرمایه گذاری 
انجام شود.در این نشست موافقت شد تا 
یک ماه آینده سهم سرمایه گذار موجود به 
۳۵ درصد و بقیه سرمایه گذارها از طریق 
کمیسیون اقتصادی و نمایندگان پیگیری و 
جایگزین سرمایه گذار فعلی شود تا فاز 
اول بتواند اجرایی شــود.همچنین رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی قبول کرد فاینانس پروژه را پس از 
تغییر در ترکیب سرمایه گذاری در دستور 
کار کمیسیون اقتصادی مجلس قرار دهد 
تا این طرح بزودی عملیاتی شود.براساس 
این گزارش در ادامه این نشســت دکتر 
پورابراهیمی ضمن اشــاره بازدید معاون 
وزیر صمت از شرکت روغن نباتی گلناز 
کرمان از عملیاتی نشدن تامین روغن این 
شرکت گلایه کرد و افزود: انتظار می رود 
هر چه سریعتر موضوع افزایش ظرفیت 
خوراک شرکت روغن نباتی گلناز کرمان 
و افزایش تولید و بازگشت کارگران بیکار 
شده در فاز نخست تا ظرفیت ۴۰۰ نفر به 

اشتغال عملیاتی شود.

امیرحسین حائری زاده سرویس استان ها //معاون 
امور عمرانی استاندار یزد از رونمایی سامانه واگذاری 
اراضی دولتی در این استان برای اولین بار در کشور 

خبر داد. 
 به گزارش خبرنگار دریا ؛ محسن صادقیان در این مراسم 
که با حضور استاندار یزد برگزار شد، رونمایی از سامانه 
واگــذاری اراضی دولتی را یکی از مهمترین ســامانه ها 
دانست و تصریح کرد: سامانه واگذاری اراضی دولتی برای 
اولین بار در کشور در استان یزد با ارتباط ویدئو کنفراسی 
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور 
و با حضور استاندار  و مدیران دستگاه ها رونمایی شد.وی 
اظهار کــرد: با راه اندازی این ســامانه فرآیند واگذاری 
اراضی دولتی برای طرح های کشاورزی و غیرکشاورزی 
به صورت الکترونیک انجام می شود.»محمدرضا خلف 
باغی« رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی استان نیز 
در این مراسم گفت: براساس تفاهم نامه کشوری، سازمان 
نظام مهندســی کشاورزی اســتان یزد کارگزار و مجری 
فرآیند واگذاری و تغییر کاربری اراضی شد.وی افزود: در 

راستای تاکید و دستور استاندار در جهت تسریع، تسهیل 
و شفاف ســازی در فرآیند اراضی دولتی، پیگیری ها و 
هماهنگی های لازم با دستگاههای مربوطه صورت گرفت 
و اقدام به طراحی این ســامانه شد.خلف باغی تسهیل و 
کاهش پروســه اداری را یکــی از مزیت های این طرح 
دانســت و اظهار کرد: مزایای متعــددی از جمله امکان 
پیگیری متقاضی- مدیران و دســتگاه های واگذاری از 
مراحل انجام امور، زمانبندی دستگاه ها جهت پاسخگویی 
به استعلام ها، نمایش تمامی محدودیت ها و ممنوعیت ها 
واگذاری زمین و کاهش زمــان واگذاری را می توان نام 
برد.رئیس سازمان نظام مهندســی کشاورزی استان در 
پایان نیز از زحمات و حمایت های دســتگاهایی که در 
طراحی این سامانه همکاری و همیاری کرده اند، تقدیر و 
تشکر کرد.در این مراسم  ۹ سامانه الکترونیکی از جمله 
سامانه واگذاری اراضی دولتی، در حوزه های فنی، شهری 
و روستایی معاونت عمرانی استانداری یزد در چارچوب 
تسهیل خدمات رســانی به شــهروندان در سالن کوثر 

استانداری رونمایی شد.

 رونمایی سامانه واگذاری اراضی دولتی یزد
 برای اولین بار در كشور

در نشست با وزیر صمت مطرح شد
انتقاد شدید 

از عدم اجرائی شدن طرح پتروشیمی فجر کرمان

طرح : علیرضا بهاری

 امیرحسین حائری زاده سرویس استان ها 
//نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه 
یزد بر لزوم حرکت امامان جماعت روســتا 
در مسیر اســتعدادیابی تاکید کرد و گفت: 
در گذشته بســیاری از بزرگان و چهره های 
شاخص از روســتاها رشد کرده اند و اکنون 
نیز می توان با شناسایی استعدادها و هدایت 
آنها، اقدام به نخبه پرور به گزارش خبرنگار 
دریا ؛ آیــت الله محمدرضا ناصری در دیدار 
با ائمه جماعت روســتاهای محروم فعال در 
طرح محرومیت زدایی قرارگاه پیشــرفت و 
آبادانی استان یزد با تفسیر روایتی از حضرت 
زهرا)س( در مورد افرادی که برای تبلیغ دین 
به دوردست ها سفر می کنند، اظهار داشت: 
ارزش کار تبلیغ و رســیدگی به محرومان و 
تقویت معنویــت در مردم نزد خدای متعال 

بسیار ارزشمند است.
وی همچنین با اشاره به شیوه تبلیغی علمای بزرگ 
دین از جمله حاج شیخ غلامرضا فقیه خراسانی 
بیان کرد: حاج شیخ از علمای بزرگی بود که در 
تبلیغ دین پا به رکاب بود و تا سن ۸۵ سالگی و با 

وجود بیماری و کسالت، گاه پیاده، گاه با چهارپا و 
گاه با ماشین هایی که مصالح به روستاها می بردند، 
به این مناطق سفر می کرد و در آنجا به تبلیغ دین 
و رفع مشکلات مردم می پرداخت.امام جمعه یزد 
عنوان کرد: اکنون در اغلب روستاها، قدیمی های 
روستا حاج شیخ غلامرضا را می شناسند و از او 

به نیکی یاد می کنند.
ناصری یادآور شــد: این حرکت حاج شــیخ و 
دیگر علمای بزرگ اســتان بود که یزد را از نظر 
اخلاق مــداری و دین مداری بیمــه کرد و اکنون 
یزدی هــا را همه جا به عنــوان مردمانی متدین 
می شناسند و این مرهون زحمت علمایی همچون 
حاج شــیخ غلامرضا فقیه خراســانی است.وی 
ضمن قدردانی از فعالیت امامان جماعت روستاها 
 اظهار داشت: کاری که امروز امامان روستا انجام 
می دهند، مصداق همان کار حاج شیخ غلامرضا 
اســت و ارزش این کار به اندازه ای است که ائمه 
معصومین در روایات و خداوند متعال در قرآن کریم 

به آن اشاره و از آن تقدیر کرده اند.
امام جمعه یزد خطاب به امامان جماعت روســتا 
بیان کرد: کار شــما برای خداســت بنابراین نیت 
خود را نیز خدایی کنید و اطمینان داشته باشید که 

خداوند اجر معنوی بسیاری به شما خواهد داد.
وی بر لزوم مشارکت طلبیدن مردم و دهیاران در 
اجرای طرح ها و برنامه ها تاکید کرد و گفت: در 
برخی کارها باید از دهیار و مردم کمک بگیرید 
و در اموری که ممکن اســت منفعت مالی دارد 
ورود نکنید که خدای ناکرده عده ای به این بهانه 

نسبت های ناروا به روحانیون ندهند.
 ناصــری ادامــه داد: در اجــرای طرح هــای
 محرومیت زدایی باید اهل روستا را به کار بگیرید 
تا از حالــت خمودگی خارج شــوند و امامان 
جماعت روســتا طرح و ایده بدهند و اجرا را بر 

عهده جوانان بگذارند.
وی با اشاره به اینکه روستاها زمانی تمام مایحتاج 
شــهرها را تامین می کردند اما اکنون در اغلب 
روستاها، تولید متوقف شده است، افزود: امامان 
جماعت روســتا تلاش کنند روستاها به حالت 
اولیه خود بازگردند و روحیه تولیدگری در آنها 
احیا شــود.امام جمعه یزد تاکید کرد: کافی است 
روستاییان دلســوزی و صداقت امامان جماعت 
روســتا را درک کنند آنگاه به طور قطع همراهی 
خواهند کرد و خودشــان در مسیر احیای روستا 
قــدم بر می دارند.وی با اشــاره به اینکه تاکنون 
روحانیونی که به روســتاها اعزام می شدند،اکثرا 
ثابت نبودند و تا مــردم با آنها انس می گرفتند، 
هجرت می کردند، افــزود: ثبات حضور امامان 
جماعت روســتا در روستاها در اجرای طرح ها 

و برنامه ها بسیار اثرگذار است.
ناصری بر لزوم استعدادیابی در روستاها توسط 
امامان جماعت روستا تاکید کرد و گفت: بسیاری 
از بزرگان دین و چهره های شاخص از روستاها 
رشــد کرده اند بنابراین اکنون نیز به طور قطع در 
روستاها استعدادهای بسیار خوبی وجود دارد که 
باید توسط امامان جماعت روستا کشف و هدایت 

شود.

  نماینده ولی فقیه در یزد: 
روحانیان تولید را در روستاها احیا کنند

امیرحسین حائری زاده سرویس استان ها //
رئیس کانون بازنشستگان استان یزد خطر 
و آسیب های ناشی از کرونا را بیشتر شامل 
سالمندانی خواند که با مشکلات اقتصادی و 
معیشتی مواجه هستند، لذا خواستار رعایت 
حقوق بازنشستگان و اصلاح و اجرای قانونی 

برای رعایت حقوق این قشر شد. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ سید محمد نماینده ، 
ضمن گلایه از بی توجهی دولت ها به سالمندان 
کشور، اظهار کرد: متاسفانه در حالی بلاد کفر و 
کشورهای غربی به سالمندان خود توجه ویژه ای 
خصوصــاً در این دوران دارند کــه دولتمردان 
کشورمان، این مهم که مورد تاکید دین مبین اسلام 
است را به فراموشی سپرده اند.وی بازنشستگان 
را جزو اقشار در معرض آسیب کرونا اعلام کرد 
و گفت: متاســفانه سالمندانی بیشتر در معرض 
خطر و آسیب های ناشی از کرونا قرار گرفته اند 
که ناگزیر برای رفع نیازهای معیشــتی زندگی 
خود وارد بازار کار شده اند.این مسئول وضعیت 
اقتصادی بازنشستگان را نامناسب خواند و افزود: 
کانون بازنشستگان کشوری در استان یزد تعداد 
۱۱ هزار نفر بازنشسته را تحت پوشش خود دارد 
و متاســفانه اکثر این قشر از وضعیت اقتصادی 

نامطلوبی برخوردار هستند.
وی مشکلات بازنشستگان در خصوص کرونا 
را محدود به چهار وضعیت و عامل تهدیدکننده 
عنوان و در این باره تصریح کرد: بیماری زمینه ای، 
تغذیه ناســالم، کهولت سن و پایین بودن سطح 
ایمنی بدن از عواملی اســت کــه امکان ابتلای 
ســالمندان به کرونا را افزایش داده است.رئیس 
کانون بازنشستگان استان با بیان این که یک فرد 
بازنشسته در کشورمان با تعریف حداقل ۵۰ سال 
سن، قطعاً روزهای سخت کاری زیادی را پشت 
سر گذاشته است، گفت: مواجهه با جریان انقلاب 

و تلاش برای پیروزی آن، دوران جنگ تحمیلی 
و مبارزات و نهایتاً اســتهلاک اعضا و جوارح و 
مشــکلات بدنی، همه و همه عواملی است که 
بازنشستگان را آماده ابتلا به بیماری ها به ویژه 
کرونــا در این روزهای دشــوار اقتصادی کرده 
است.وی مشکلات اقتصادی را بستر بسیاری از 
مسائل مربوط به بازنشستگان ذکر کرد و گفت: 
بسیاری از سالمندان به دنبال مشکلات اقتصادی، 
از تغذیه سالم محروم شده و روحیه خوبی ندارند 
و در نتیجه سطح ایمنی بدن آن ها پایین می آید.

این مسئول در مورد عمده بیماری های زمینه ای 
سالمندان در دوره کنونی، تصریح کرد: استرس، 
دیابت، فشــار خون، عوارض قلبی و عروقی و 
میزان قابل توجهی مشکلات مفصلی، سالمندان 
را درگیر مشکلات جسمی فراوانی کرده که عمده 
این مشکلات نیز ناشی از مسائل اقتصادی است.

وی نیاز عمده سالمندان به جراحی های داخلی 
غــدد و انواع تومورها را از مســائل مربوط به 
سلامت ســالمندان برشمرد و با اشاره به تبعیت 
بازنشستگان از دستورات ســتاد ملی کرونا و 
وزارت بهداشــت به عنوان عاملی بازدارنده در 
شیوع کرونا در این قشر، گفت: سالمندان افرادی 
تابع و تسلیم دســتورات هستند و کمتر آسیبی 
از این بابت نیز شامل حال سالمندان می شود و 
همانگونه که قبلًا نیز اشاره شد عمدتاً آسیب وارده 
به این قشــر مربوط به سالمندانی بوده که برای 
امرار معاش مجبور به حضور در جامعه بوده اند.

نماینده به مظلومیت ســالمندان در استحصال 
حقوق و بی لطفی دولت در حمایت از آن ها اشاره 
کرد و گفت: از سال ۸۳ تاکنون حقوق سالمندان 
رعایت و پرداخت نشده است، هر چند که اخیراً 
خدماتی با عنوان همسان سازی و ارتقای آنها 
هم تراز گروه شاغل به طور نیم بند و نیم شکسته 
انجام شد.وی با بیان این که همسان سازی حقوق 

بازنشستگان هنوز به طور کامل توسط مجلس 
مصوب نشده است، اظهار کرد: خدماتی مربوط 
به استخدام شامل حال گروهی از بازنشستگان 
یعنی تنها بازنشستگان ســال ۹۶ به بعد شده و 
گروه های قبلی مشمول آن نشده اند.رئیس کانون 
بازنشستگان اســتان یزد به کوتاهی در رعایت 
حقــوق رزمندگان و ایثارگران بازنشســته نیز 
اشاره کرد و گفت: حقوق افرادی را که از جان و 
خانواده و سلامتشان برای خاک وطن گذشته اند 
نیز پایمال شده است.وی ادامه داد: متاسفانه تورم 
به طور روزمره در حال افزایش است و مشکلات 
اقتصادی قشر بازنشسته را تهدید می کند چرا که 
مقاومت با این مشکلات در توان بازنشستگان 
نیست.نماینده با بیان این که اخیراً نیز مکاتباتی 
در خصوص تحقق حقوق بازنشســتگان انجام 
شده است، گفت: درخواست همه بازنشستگان 
کشور، بازنگری و اصلاح قانون مدیریت خدمات 
کشوری است که متاسفانه ۱۲ سال در مجلس 
شورای اسلامی معطل مانده و تصویب نشده لذا 
از مجلس کنونی خواستار دائمی شدن این قانون 
برای رعایت حقوق سالمندان و همچنین نظارت 
بر اجرای آن هستیم.این مسئول از ارائه تسهیلاتی 
به سالمندان خبر داد و گفت: تسهیلاتی که به طور 
سراسری شامل حال سالمندان می شود، شرایط 
خاص خود را دارد که ســالانه بین ماه های مهر 
و آبان به مبلغ ۱۰ میلیون تومان شــامل حال 
سالمندان متقاضی می شــود.وی در خصوص 
تسهیلات مربوط به کانون بازنشستگان استان نیز 
تصریح کرد: این تسهیلات که از سوی صندوق 
امام علی)ع( پرداخت می شــود شامل ۲.۵ برابر 
موجودی سالمندان در این صندوق است.نماینده 
در پایان نیز خاطرنشان کرد: تسهیلات مذکور به 
طور مداوم بعد از هر تسویه حساب شامل حال 

سالمندان می شود.

رئیس کانون بازنشستگان یزد: 
کرونای اقتصادی بلای جان بازنشستگان است

 

امیرحســین حائری زاده سرویس استان 
ها //معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم 
پزشکی یزد گفت: مدتی است که سهیمه 
استان یزد در قلم انسولین کاهش یافته 
اســت، درحال پیگیری بازگشت سهیمه 

استان به ۴ درصد هستیم. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ محمدحسین مصدق 
در خصوص کمبود قلم انســولین در استان و 
گلایه مردم اظهار داشــت: ما در مرحله گذار 
از محصول خارجی بــه داخلی با بزرگترین 
سرمایه گذاری هســتیم.وی افزود: در صنعت 
داروســازی در نظر داریم علی رغم رســیدن 
به خودکفایی تامین داروی مورد نیاز بیماران 
کشور به سراسر دنیا خدمت رسانی کنیم و آن ها 

را هم پوشش بدهیم.

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی یزد 
گفت: سال ها قبل سهمیه استان یزد در کشور 
به نســبت جمعیت استان نبود، به دلیل ابتلای 
بالای میزان دیابت در اســتان یزد و ســهیمه 
۱.۵ درصدی داروها بســیار محدود بود.وی 
تصریح کرد: طبق درخواست ها سهیمه استان 
یزد به ۴ درصد افزایش پیدا کرده بود و ما در 
مدت دو سال که سهمیه چهار درصدی دریافت 
می کردیم هیچ گونه مشکلی برای تامین داروی 
افراد دیابتی نداشتیم.مصدق بیان کرد: متاسفانه 
به دلایل نامعلوم و در این شرایط سهیمه استان 
قطع شد و به ۱.۶ درصد رسید، مکاتباتی انجام 
شده که سهمیه استان به مقدار ۴ درصد گذشته 

برگردد.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی یزد 

ادامه داد: امیدواریم با افزایش میزان تولید در 
کشور این دارو سهیمه ای نباشد و هر بیماری بنا 
به نیاز خود قلم انسولین تهیه کند.مصدق با بیان 
اینکه متاسفانه این داروی در بازار آزاد یافت 
می شــود گفت: از خداوند می خواهم افرادی 
که در قاچاق دارو هســتند و خارج از شبکه 
توزیع داروها به خصوص انسولین فعالیت دارند 
هدایت کند تا اینگونه با جان مردم بازی نکنند.

وی افزود: داروها شــرایط نگهداری خاصی 
دارند، اما داروهای قاچاق در بازار آزاد کیفیت 
قابل مصرف ندارند، ورود به بازار آزاد در حوزه 
استان یزد نیست، ماموران امنیتی اعلام کردند که 
در حوزه پخش و توزیع در استان یزد مشکلی 
وجود ندارد و اینگونه مسائل از جای دیگری 

آب می خورد.

پیگیر افزایش سهمیه انسولین برای یزد هستیم
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گروه گزارش// داشــتن امنیت یکی از مقوله های مهم 
زندگی در جوامع بشری محسوب می شود که نبود آن 

ادامه زندگی را با مشکل مواجه می کند.
    اکثر مردم تمایل دارند در مناطقی زندگی کنند که از امنیت 
بالاتری برخوردار باشد و این امنیت با عوامل مختلفی بستگی 
دارد. معمولا در مناطقی که امنیت بالاتر است مردم در آرامش 
بیشتری زندگی می کنند. اما اگر زمانی در امنیت خللی ایجاد 
شــود زندگی را برای افراد سخت می کند. یکی از مکان هایی 
که در شهر بندرعباس از امنیت بالایی برخوردار است و عده 
زیادی از مردم به خاطر این امنیت و رفاهی که در آن منطقه 
وجود دارد تمایل دارند که در آن زندگی نمایند، منطقه گلشهر 
است. منطقه ای که در برخی قسمت های آن شاید از نظر امنیت 
کاسته شده باشد. یکی از قسمت ها، خیابان اتوبوسرانی، کوچه 
جنت اســت که در اولین فرعی سمت راست کوچه قرار دارد 
و مدتی است که به محلی امن برای سارقین تبدیل شده است. 
کوچه بن بستی که در پشت یک ساختمان پزشکان و درمانگاه 
شبانه روزی بوده و به دلیل تخریبی بودن یک خانه که در پلاک 
یک خیابان قرار دارد، اکنون این بن بست و کوچه های اطراف 
آنرا برای اهالی ناامن کرده است. خانه ای ویلایی که مدتی است 
فروخته شده و مالک جدید قرار است در این مکان ساختمانی 
را احداث نماید اما بدلیل اینکه این ملک بدون اســتفاده بوده 
و شــخصی در آن ساکن نیســت، باعث شده سارقین از این 
فرصت استفاده کرده و از ساختمان های مجاور اقدام به سرقت 
نمایند. قاسمی یکی از ساکنین این کوچه می گوید: امنیت در 
این محله بسیار خوب بود ولی اکنون این امنیت از بین رفته و 
هر شب شاهد حضور سارقین در این کوچه هستیم. تاکنون 
نیز چند ســارق را خودم تحویل نیــروی انتظامی داده ام اما 

علی رغم اینکه بارها شاهد انجام سرقت هستیم اما گشت زنی 
نیروی انتظامی در این محل انجام نمی شود. البته این سرقت ها 
از زمانی شــروع شد که ملکی که در انتهای کوچه قرار دارد 
فروخته شده و مالک نیز آن را به حال خود رها کرده است. ابتدا 
سارقین تابلویی که مربوط به این ملک بود را به سرقت بردند 
و بعد از آن نیز درب و پنجره این خانه کنده شد و سارقین که 
می دانستند این خانه متروکه است شروع به سرقت های بیشتر و 
ساختمان های اطراف کردند. وی ادامه می دهد: کابل های برق و 
تلفن، لوله های کولرهای اسپلیت ساختمان ها و حتی پمپ آب 
ساختمان ها از دست سارقین در امان نیست و هر شب سارقین 
می آیند تا هر چه در توان دارند ببرند. ملک زاده یکی دیگر از 
ساکنین می گوید: وجود یک خانه متروکه و آن هم در پلاک 
یک بلوار مصطفی خمینی و قرار گرفتن در چهارراه اتوبوسرانی 
نباید باعث شود که سارقین بتوانند از این فرصت استفاده نمایند 
و برای اهالی مشکل ایجاد کنند. بسیاری از مغازه ها به دلیل 
شرایط کرونا اکنون تعطیل شده اند و زمانی که بیایند و بخواهند 
از کولر استفاده کنند نمی توانند چرا که همه لوله ها و کابل های 
کولرها را سارقین دزدیده اند. الان همه کسبه و ساکنین از این 
وضعیت ناراضی هســتند و می خواهند که تکلیف این ملک 
مخروبه مشخص شــود چرا که از زمانی که این ملک به این 
صورت درآمده، امنیت از این محل رفته و سرقت ها آغاز شده 
و هر روز هم بیشتر می شود. از شهرداری درخواست داریم که 
به مالک جدید که قصد ساختن این ملک را دارد بخواهد که هر 
چه سریعتر تکلیف ملک را روشن کند یا خود شهرداری اقدام 
به تخریب ملک نماید زیرا اکنون وجود این ملک مخروبه فقط 
باعث ناامنی و سرقت در محله شده است. یکی از خانم های 
ســاکن دراین محله نیز می گوید: چند روز است که سارقین 
ســیم های تلفن را قطع کرده تا به ســرقت ببرند و تلفن های 
ساختمان قطع شده است که منجر به قطعی اینترنت شده است. 
اکنون که آموزش های مدارس و کلاس ها همه مجازی شــده 

و نیاز به اینترنت اســت وضعیت ما اینگونه شده و فرزندانم 
از آموزش عقب مانده اند. از وقتی که این خانه مخروبه شــده 
و درب و پنجره های آن کنده شده اســت شاهد حضور افراد 
ناشناس و مشکوک زیادی در این محل هستیم که از اهالی این 
محل نیستند و در بیشتر شب ها شاهد هستیم که سارقین برای 
بریدن لوله های کولر ساختمانی که در کنار این ملک قرار دارد 
روی دیوار ملک رفته و خود را به کولرها می رسانند. کمالی 
یکی دیگر از ساکنین می گوید: اسم این منطقه گلشهر است اما 
متاسفانه به محلی امن برای سارقین تبدیل شده است. سیم های 
تلفن را دزدیده اند و در زندگی ما ایجاد اختلال کرده اند. اکنون 
شب ها جرات نداریم به خاطر وجود این سارقین از خانه بیرون 
بیاییم. همه اهالی شاهد حضور سارقین هستند و کسی نیست 
که در این محل از این سارقین آسیب ندیده باشد. این سرقت ها 

هم از زمان متروکه شــدن این ملک آغاز شده و امنیت محله 
را خدشه دار کرده اســت. اگر صاحب این ملک آنرا به حال 
خود رها کرده است از شهرداری می خواهیم نسبت به تخریب 
آن اقدام نماید چرا که محل امنی برای سارقین تبدیل شده و 
آرامش را از ســاکنین سلب کرده است. اگر تکلیف این ملک 
مشخص شود قطعا وضعیت این کوچه نیز سر و سامان پیدا 
می کند. یکی دیگر از ساکنین می گوید: برای شناسایی سارقین 
دوربین مداربســته نیز نصب کرده ایم و فیلم های سرقت نیز 
موجود است اما به خاطر اینکه سارقین ماسک زده و صورت 
خود را می پوشانند قابل شناسایی نیستند. الان وضعیت کوچه 
بسیار بد شده و همه ساکنین به خاطر این سارقین در مشقت 
هستند و هر چه زودتر باید اقدامی صورت پذیرد. ناامنی کوچه 
هم از زمانی شروع شد که درب و پنجره های این ملک کنده شد 
و مخروبه و متروکه بودن آن برای سارقین معلوم شد و آنها نیز 
از این فرصت استفاده کرده و محله را ناامن کرده اند. ما به خاطر 
امنیتی که در این محله وجود داشــت به این قسمت از شهر 
آمده ایم اما متاسفانه به خاطر وجود این ملک متروکه، امنیت 
محله از بین رفته و سرقت ها هر روز در حال بیشتر شدن است. 
از مســوولان نیروی انتظامی درخواست داریم که گشت زنی 
نیروهایشان را در این محله بیشتر کرده و سارقان را شناسایی 
و دستگیر نمایند. از مسوولان شهرداری هم می خواهیم اگر 

مالک تصمیم به ساخت ندارد فعلا این ملک را تخریب کرده و 
از تجمع سارقین جلوگیری نمایند تا امنیت به این محل برگردد. 
داشــتن امنیت مقوله بسیار مهمی است و نبود آن باعث شده 
سختی زیادی به اهالی این محل تحمیل شود و آرامش را از 

ساکنین دور کند به همین دلیل مسوولان مربوطه هر چه سریعتر 
اقدامات لازم برای برگرداندن امنیت و برخورد جدی با مخلان 
امنیت و ســارقین را انجام دهند و ساکنان این محله را از این 

معضل نجات دهند. 

در چهارراه اتوبوسرانی بندرعباس؛

ملک متروکه ای ، محله را ناامن کرد 

گروه گزارش// پس از ســال ۱۹۹۲ و اعلام 
جهانی روز سوم دسامبر به عنوان »روز جهانی  
افراد دارای معلولیت « از طرف سازمان ملل 
متحد، تلاش های زیادی برای ارتقای فرهنگ 
عمومی، تغییر نــگاه اجتماعی و تلاش برای 
حضور معلولان در اجتماع شده است، تلاشی 
که البته در کشورهای جهان سوم بسیار کند و 

ناقص بوده است .
   علیرغم تلاش های مزبور، بر اســاس تخمین 
سازمان بهداشت جهانی بیش از ۹۸ درصد معلولین 
در کشورهای در حال توسعه به فراموشی سپرده 
شده اند. این تخمین در رابطه با ایران کاملا منطقی به 
نظر می رسد چرا که در جامعه ما تعریف و شناخت 
درست و مناسبی از معلول و معلولیت وجود ندارد. 
مطابق با آمار سازمان بهزیستی کشور در سال ۹۷، 
تعداد ۱ میلیون و۵۰۰ هــزار نفر معلول در ایران 
وجود دارد. البته این آمار متقن نیست و باید آمار 
معلولیت های ناشی از وقوع بسیار بالای حوادث 
وتصادفات جاده ای، تولد سالانه چند هزار نوزاد 
معلول در کشور )علیرغم پیشرفت علم پزشکی( و 
معلولیت های سالمندی به رقم مزبور اضافه نمود. 
در نتیجه آمار معلولان ایران، عدد بزرگتری است 
که باید در برنامه ریزی های دولتی مورد توجه و 

نظر واقع شود.
  معلول کیست؟

  کم توان یا معلول به کســی گفته می شود که به 
علت نقص جسمی یا ذهنی )چه مادرزاد وچه غیر 
آن( اختلال مســتمر و قابل توجهی در سلامت و 
کارآمدی عمومی وی ایجاد شده و تا حدی یا به 
کلی ازتامین ضرورت های زندگی عادی فردی یا 

اجتماعی ناتوان است.
   احترام، نه ترحم

آنچــه در ارتباطــات اجتماعی بــا معلول باید 
درنظرگرفت، این نکته اســت که ارتباط با آنها، 
باید همراه احترام باشد و از ترحم به ایشان دوری 
گزید.تفاوت این دو نوع رفتار در این است که در 
اولی، طرف مورد احترام، انســانی بزرگ به شمار 
می آید؛ اما در گزینه ترحم، مخاطب انسانی ذلیل 
و خوار شمرده می شــود که باید همواره دست او 
را گرفت و به شــخصیت و روحیات وی، اندک 
توجهی نمی گردد. به یاد داشته باشیم آنچه توانایی 
را می سازد، اراده است و اراده اگر بخواهد جاری 

شود، هیچ بهانه ای را نمی شناسد .
  اشتغال افراد معلول

اشــتغال هر فرد، موجب اســتقلال اقتصادی او 
می گردد. داشتن شغل، به شخص هویت و تشخص 
اجتماعی بخشیده و در او، اعتمادبه نفس به وجود 
می آورد. متاسفانه تعداد زیادی از معلولان، به رغم 
گذراندن دوره های تحصیلات عالی و کسب دانش 
و مهارت لازم، نمی توانند به اشتغال مناسب برسند. 
در زمینه اشتغال زایی برای معلولان، تبعیض فاحشی 
وجود دارد و گاه میزان بیکاری میان معلولان، دو 

برابر بیکاران عادی است؛ در صورتی که بر اساس 
قانون، دولت موظف است سه درصد از اشتغال را 
به معلولان اختصاص دهد، ولی این قانون تاکنون به 
صورت مطلوب اجرا نشده و شاهدیم که موضوع 
اشتغال معلولان، با بی مهری روبه رو گردیده است. به 
ناچار تعداد قابل توجهی از آنان، باید بیشترین وقت 
خود را در میان خانواده سپری کرده و زندگی خود 
را به سختی ادامه دهند. انسان به عنوان موجودی 
اجتماعی همواره در صدد ایجاد ارتباط با فضای 
پیرامون خود اســت ایجاد ایــن ارتباط از طریق 
وجود در محیط دسترسی به فضاهای پیرامون و 
انجام فعالیت های حیاتی میسر است .در حقیقت 
دسترسی شــرایط لازم جهت تامین فعالیت های 
انســانی بوده و در صورت تحقق این امر انسان 
قادر به فعالیت در عرصــه های مختلف زندگی 
و دارای بازدهی اجتماعی و اقتصادی مناســب 
خواهد بود و صرف انســان به عنوان یک موجود 
زنده دارای توانایی های فیزیکی همواره در حال 
و در معــرض تغییر و دگرگونــی در طول دوران 
زندگی است. عوامل متعددی از قبیل جنس سن و 
وضعیت جغرافیایی اقلیمی وراثت حوادث محیطی 
تغذیه و غیره بر میزان تبلیغات و توان انسان تاثیر 
می گذارد. مجموعه این عوامل باعث پیچیدگی و 
دشــواری انتخاب یک شاخص و معیار به منظور 
سنجش میزان توانایی انســان در زمین مختلف 
و انرژی مصرفی ناشــی از فعالیت های عمومی 
گردد. مسئله حضور معلولین در جامعه به عنوان 
یک قدم اولیه در جهت فعال نمودن این گروه در 
فعالیت های انسانی یعنی اشتغال، اوقات فراغت ، 
آموزشی، خدماتی و تجاری از دیدگاه اجتماعی 
و اقتصادی قابل توجیه است. بنابراین کاملا منطقی 
است که محیط شهری را به گونه ای آماده نمود تا 
حرکت به راحتی و با صرف حداقل انرژی جنبشی 
صورت پذیرد. سازمانهای بین المللی کشورها و 
سازمان های ملی  به اشکال گوناگونی از طبقه بندی 
موارد معلولیت را ارائه دادند. که هرکدام از دیدگاه 
خاص و بر اســاس نیازهای موردی و تفصیلی 
انجام گرفته اســت.  در حقیقت تفاوت مابین این 
 طبقه بندی ها عمدتاً به دلیل تنوع و ماهیت پدیده 
معلولیت یعنی شرایط محلی متفاوت و یکسان نبودن 
نوع و شدت معلولیت در کشورهای مختلف بوده 
است .ارزیابی فضاهای عمومی با توجه به نیازهای 

معلولان و جانبازان و برنامه ریزی برای آنان یکی 
از ضروریات هر جامعه،بخصوص جامعه ماست که 
بعد از جنگ تحمیلی با جمع زیادی از جانبازان و 
معلولان مواجه شده است. مناسب سازی فضاهای 
شهری، برای معلولین جسمی و عابران پیاده از جمله 
رویکردهای عدالت محورانــه در برنامه ریزی و 
مدیریت شهری معاصر محسوب می شود. با وجود 
 این بسیاری از عرصه های عمومی شهری همچون 
گــذرگاه ها،پارک ها و مراکز شــهری در اغلب 

شهرهای ایران نظیربندرعباس با معضل نامناسب 
بودن فضا برای استفاده از معلولین و عابران پیاده 
مواجه هستند. پیاده روی و تنفس هوای سالم یکی 
از نیازهای مهم و اساسی انسان است که متاسفانه در 
شهر بندرعباس مورد بی توجهی و بی مهری قرار 
گرفته و شاید هم به فراموشی سپرده شده است. شهر 
محل زندگی و ارتباط انسانها با یکدیگر است، این 
ارتباط در فضایی به نام پیاده رو، زندگی اجتماعی 
شهر را رقم می زند و هر چقدر این فضاها ایمن،امن، 
روشن،زیبا، متنوع و متفاوت باشد زندگی اجتماعی 
شهر قوی تر، واضح تر و پایدارتر خواهد بود. شهر 
را نباید فقط محل سکونت دسته ای از افراد و مرکز 
 قراردادها دانست بلکه شهر فضای تعامل افرادی با 
توانایی ها، روحیات،افکار، آداب و رسوم، اعتقادات 
و احساسات مختلف است. از این رو شهر سالم را 
می توان شهری دانست که همه شهروندان بتوانند 
از خدمات آن جامعه بهره مند شــوند. این محیط 
شــهری باید ارائه دهنده خدمات بیشتر به اقشار 
آسیب پذیر باشد تا این گروه از صحنه جامعه محو 
نگردد و به فراموشــی سپرده نشوند.از آنجایی که 

 شهر بندرعباس شهری با شدت میزان حرارت هوا، 
طولانــی بــودن فصــل گرما،شــدت رطوبت 
در مواقع شــرجی هــوا، وزش بادهــای گرم و 
 پر گردوغبــار اهمیــت و ضــرورت توجه به 
مناسب ســازی پیاده روها و فضاهای شهری با 
 توجه به نیازهــای معلولان و جانبازان دو چندان 
می شود. شهر بندرعباس نسبت به سایر شهرهای 
پیشرفته در زمینه طراحی و مناسب سازی فضاهای 
شهری برای معلولان و جانبازان بسیار عقب است. 
با نگاهی به تجربیات شهرهای مختلف درمی یابیم 
که عملا شهر بندرعباس هیچ گونه فعالیتی مبنی 
بر طراحی و یا مناسب ســازی پیاده رو صورت 
 نپذیرفته اســت. - مجهز نبودن چهــارراه ها و 
تقاطع های شــهر به علائم هشــدار دهنده برای 
معلولان - نبود آسانســور مناســب در پاساژها 
 و ســاختمان هــای اداری - ناصافــی معابر و 
خیابان ها در سطح شهر بندرعباس، در حال حاضر 
خیابان ها و پیاده روهای شهر بندرعباس برای افراد 
عادی هم نامناسب است .-  شاید توقع بی جایی 
است باید ولی در سطح شهر بندرعباس ۴ سرویس 
بهداشتی پیدا نمی شود آن هم شهری که در طول 
 سال گردشگران و مسافران زیای را در خود جای 
مــی دهد  ودر خصوص افراد معلول هم می توان 
گفت : نبود امکانات اجتماعی در محیط های شهری 
مانند توالت فرنگی، سرویس های بهداشتی مناسب 
به چشم خورد ، آنچه در دانش طراحی شهری برای 
فضاهای شهری ارزش می باشد نقش اجتماعی و 
تعاملی است که این فضا در زندگی جمعی شهروندان 
ایفا کند.اگر بررسی موردی داشته باشیم آن هم فقط 
در شــهر بندرعباس کمتر اداره ای را می یابیم که 
تمام امکانات لازم برای دسترسی راحت معلولین 
اقدامی انجام داده باشــد.پس با طراحی مناسب 
 فضاهای شــهری بندرعباس و مناسب سازی آن 
می توان بــا معلولین در تعامــل اجتماعی بود. 
رفع موانع در شــهر، می تواند مشــارکت هر چه 
بیــش تر معلولان در فعالیت هــای اجتماعی و 
 حضور در فضاهای شهری را برای آنان تضمین 
کند.معلولان از هر نوع معلولیت جسمی یا روحی 
برخوردار باشند ،علی رغم وجود قوانین بهره مندی 
برابر از حقوق شهروندی همچون سایر شهروندان 
در عمل با توجه به وجود طراحی ها و ساخت و 
سازهای غیر اصولی و بدور از حداقل استانداردها 
این اقشــار از دسترسی ســهل و آسان به اماکن 
عمومی شهر محروم اند  واین امر لزوم  توجه بیش 
از پیش به طراحی های اصولی و همراه با رعایت 
استاندارد به ویژه در اماکن عمومی شهر که مورد 
استفاده اقشار و گروه های مختلف است را گوشزد 
 کند.جایگاه معلولین در جامعه امروزی ما بسیار 
پررنگ تر از دهه های گذشته است و افراد دارای 
معلولیت در زمینه های سیاسی، اجتماعی فرهنگی 
و.... بســیار پر رنگ حضور دارند و برای هر چه 
بهتر شدن این حضور کمترین اقدامی که می توانیم 
انجام دهیم ایجاد بســتری مناسب هم در زمینه 
شغلی و مهم تر از آن در زمینه تردد در سطح شهر 

می باشد.
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برای شناســایی ســارقین دوربین 
مداربســته نیز نصــب کرده ایم و 
فیلم های سرقت نیز موجود است 
اما به خاطر اینکه ســارقین ماسک 
زده و صورت خود را می پوشــانند 

قابل شناسایی نیستند

,,

هــای  عرصــه  از  بســیاری 
همچــون  شــهری   عمومــی 
گــذرگاه ها،پارک هــا و مراکز 
شــهری در اغلــب شــهرهای 
ایران نظیربندرعباس با معضل 
نامناســب بــودن فضــا برای 
استفاده از معلولین و عابران 

پیاده مواجه هستند
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